
وژه های انرژی میان ایران و عراق فصل مهم پر

خریدار  روابط تجــاری و اقتصادی ایران و عراق 
در ســال های اخیر بیش ازپیش گســترش یافته 
و دو کشــور افزون بر حوزه های سیاســی، روابط 
اقتصادی خود را نیز توســعه دادند. مسئولان دو 
کشــور معتقدند ظرفیت های بالایی برای توسعه 
همکاری های مشترک در بخش انرژی وجود دارد. 
از این رو در حاشیه هشتمین سمینار بین المللی 
ســازمان کشــورهای صادرکننده نفت )اوپک( 
در وین وزیــران نفت ایران و عراق برای پیشــبرد 
پروژه های نفتی مشترک به تبادل نظر و گفت وگو 
پرداختند.جواد اوجی، وزیر نفــت ایران و حیان 
عبدالغنی، وزیر نفت عراق در حاشــیه دومین روز 
از هشتمین سمینار بین المللی اوپک در حالی در 
زمینه همکاری های مشترک نفت و گاز با یکدیگر 
ســاعت ها بحث و گفت وگو کردند کــه روابط دو 
کشور در حوزه صنعت نفت در سطح بالایی نسبت 
به دهه های اخیر قرار دارد. ســرمایه گذاری های 
مشترک و توســعه میدان های مشــترک نفتی، 
صادرات خدمات فنی و مهندســی ایران به عراق 
و اجرای پروژه های مشــترک از دیگر محورهای 

گفت وگوی اوجی و عبدالغنی بود.
ایران دو قرارداد گاز با عراق دارد. نخســت بغداد 

که سال ۹۲ امضا شــد و دیگری بصره در تیرماه 
۱۳۹۴. قرارداد ۶ ساله صادرات گاز به بصره سال 
۱۳۹۴ با هدف ارسال حداکثر روزانه ۳۵ میلیون 
مترمکعب گاز به این منطقه امضا شــد. بر اساس 
این قرارداد، ایران در فصل ســرد سال روزانه ۲۰ 
میلیون مترمکعــب و در فصل گرم نیــز روزانه 
۳۵ میلیون مترمکعب گاز به این منطقه ارســال 
می کند. قرارداد نهایــی صــادرات گاز ایران به 
نیروگاه بغداد با خط لوله نخست )ایلام( هم سال 
۱۳۹۲ امضا شد که هر دو قرارداد اجرایی است و 

این کشور از مشتریان گاز ایران به شمار می آید.
موضوع پایان قــرارداد صــادرات گاز به عراق در 
ماه های اخیر چند بار ازســوی مسئولان وزارت 
نفــت تکذیب شــده اســت، چندی پیــش نیز 
محمدرضا جولایی، مدیر دیســپچینگ شرکت 
ملی گاز ایران در جریان ســفر گروهی از وزارت 
برق عراق به ایــران، از افزایش صادرات گاز به این 

کشور خبر داد.
ســخنگوی وزارت برق عراق نیز اواســط مهرماه 
پارسال اعلام کرد کشــورش هیچ بدهی گازی به 
ایران ندارد و قرار اســت هیئتی از عراق به ایران 
ســفر و درباره افزایش صادرات گاز به این کشور 

با مسئولان ایرانی رایزنی کند. به  گفته وی، عراق 
روزانــه ۲۰ میلیون مترمکعــب گاز از ایران وارد 
می کند و این کشور به گاز بیشــتری نیاز دارد، از 
این رو مذاکرات و دیدارها و سفرهای دوره ای در 
ســطوح بالا به منظور افزایش واردات گاز با طرف 

ایرانی در حال انجام است.
مجید چگنــی، معاون وزیــر نفــت در امور گاز 
چندی پیش با اشاره به تسویه بدهی گازی عراق 
به ایــران گفت: وزارت برق عــراق همه مطالبات 
گازی ما را پرداخت کرده و این بدهی اکنون صفر 
است، اما گاه مشــکلاتی برای انتقال وجه از بانک 

TBI عراق به ایران به وجود می آید.
در ســال ۱۴۰۱ حدود ۱۷ میلیــارد مترمکعب 
گاز از ایران صادر شده اســت که به طور میانگین 
روزانه ۲۰ میلیون مترمکعــب گاز به عراق صادر 
شده اســت و اکنون نیز روزانه حدود ۳۵ میلیون 
مترمکعب صادر می شود. ۱.۶ میلیارد دلار طلب 
معوق ایــران از عراق بابت صــادرات گاز به عراق 
که بــه ایران پرداخت نشــده بــود در این دولت 
دریافت شــد و جالب آنکه در دولت ســیزدهم 
بابت صادرات گاز به عراق هرماه به صورت جاری 
پول گاز دریافت می شــود. در ســال ۱۴۰۱ در 
حوزه صادرات گاز به عراق شــاهد رشد حجمی 
۴۳ درصدی بوده ایم و برای تــداوم صادرات نیز 

مذاکراتی را در دستور کار داریم.
بر اساس توافق دو طرف، دو قرارداد گازی میان دو 
کشــور پس از طی مراحل کارشناسی تا پنج سال 
آینده تمدید خواهد شــد. اوجی اردیبهشــت ماه 
امســال پس از دیدار با زیادعلی فاضل، وزیر برق 
عراق در جمــع خبرنگاران با اشــاره بــه امضای 
تفاهم نامــه همکاری های ایران و عــراق در حوزه 
نفت، گاز و پتروشــیمی اظهار کرد: ایران به لحاظ 
ســرمایه انســانی و ظرفیت های فنی و مهندسی 
جایگاه بالایی دارد، از این رو بر اساس تفاهم نامه ای 
که با طــرف عراقی امضا شــد، در زمینــه تبادل 
اطلاعات، اکتشــاف و توسعه میدان های مشترک 
نفتی در قالب یکپارچه سازی توسعه این میدان ها 

با عراق همکاری خواهیم داشت.

آمارهاازعملکرددولتسیزدهممیگویند

کاهش تورم به قیمت تحمیل رکود؟
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ونده ای   قیمت تضمینی خرید گندم؛ پر
که هنوز باز است

 احمد حق پژوه  حفظ و تقویت »ســرمایه اجتماعی« یا چشــم دوختن به 
»پشتوانه حاکمیتی« مسئله این است.

اگر شما هم به اندازه نگارنده در جریان شایعات و حقایق مربوط به گزینه های 
احتمالی جانشــینی وزیر پیشــین جهاد کشــاورزی آن هم بعد از نزدیک به 
دو ســال بوده باشــید حتماً به این نکته پی برده اید که اولاً معرفی محمدعلی 
نیکبخت از اســامی و عناوین به ظاهر مطرح و قوی تــر -از نظر ارتباط با مراکز 

اصلی قدرت- از احتمالات به مراتب ضعیف تری به شمار می آمده...

یادداشت

پیشگام نئورالیسم سینمای ایتالیا
رومینا روشن بین  ویتوریو دسیکا یکی از پیشگامان نئورالیسم در سینمای 
ایتالیا بود. نئورالیســم جنبشــی ســینمایی بود که بعد از جنگ جهانی دوم 
پدید آمد، درواقع وقتــی از این جنبش صحبت می کنیم یکــی از مهم ترین و 
سردمداران آن ویتوریو دسیکا است که نئورالیسم ایتالیا را بدون اسم آن و فیلم 

شاخصش دزد دوچرخه نمی توان شناخت...

دیدگاه

اروپانگرانارسالموشکهایبالستیکایران
بهروسیهاست

دلیل تنش اخیر 
وپا با ایـران ار
پای مکانیسم ماشه در میان است؟

صفحه 3
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ادعای ثبت نام متخلفان آزمون سراسری در دانشگاه درست نیست
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درآیینتقدیماستوارنامهسفرایجدیدصورتگرفت
وابط  تاکید آیت الله رئیسی برای گسترش ر

ایران با فیلیپین، لیبی، بنگلادش و هند
رئیس جمهور در دیدارهای جداگانه با ســفرای جدید فیلیپین، لیبی، 
بنگلادش و هند بر تلاش برای گســترش روابــط دوجانبه جمهوری 

اسلامی ایران با این کشورها تاکید کرد.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در دیدارهای جداگانه با آقایان »ربرتو 
جی مانالو«، »جمعه حســن فضیل«، »منجورول کریم خان چودری« 
و »رودرا گائوراو شرست« ســفرای جدید فیلیپین، لیبی، بنگلادش و 
هند، با اشــاره به ظرفیت های متقابل موجود، بر ضرورت تلاش جدی 
برای فعــال کردن ایــن ظرفیت ها در راســتای ارتقای ســطح روابط 
فیمابین در همه حوزه ها به ویژه تعاملات تجــاری و اقتصادی تاکید و 

برای ایشان در اجرای ماموریت های خود آرزوی موفقیت کرد.
ســفرای جدید فیلیپین، لیبی، بنگلادش و هند نیز در این مراســم بر 
اهتمام و جدیت خود بــرای پیگیری ماموریت هــای محوله در تبادل 

ظرفیت های متقابل و گسترش تعاملات فیمابین تاکید کردند.

وحیدی:
ودی   شیوه دریافت گذرنامه ویژه اربعین به ز

اطلاع رسانی می شود
 وزیر کشــور با اشــاره به دیدار اخیرش بــا همتای عراقــی خود برای 
پیگیری ســفر اربعین، گفــت: گذرنامه خاص پیش بینی شــده برای 
اربعین در جلسه با وزیر کشــور عراق مورد بررسی قرار گرفت که زمان 

صدور آن از سوی اداره گذرنامه نیروی انتظامی اطلاع رسانی می شود.
 احمد وحیدی در حاشیه جلسه بررســی وظایف و تکالیف دستگاه ها 
در برگزاری مراســم اربعین گفت: در جلســه امروز تکالیفی که برای 
دســتگاه های مختلف برای تسهیل خدمات رســانی به زائران در نظر 
گرفته شده بود، مرور شد و امیدواریم با بررســی های امروز، کمبودها 
جبران شود.وی با اشاره به پیش بینی صدور گذرنامه های ویژه اربعین 
افزود: گذرنامه خاص پیش بینی شــده در جلســه روز گذشته با وزیر 
کشور عراق بررسی شــد که زمان صدور آن توسط اداره گذرنامه فراجا 

اعلام خواهد شد
وحیدی درباره تــردد زائــران اربعین توضیــح داد: تدابیــری برای 
بهینه ســازی راه ها اندیشیده شــده و قرار اســت دروازه های ورودی 

)گیت( در مرزها به ۱۲ ورودی افزایش یابد.
وی ابراز امیدواری کرد که با زمان بندی ســفر از ســوی زائران حداقل 

تراکم در زمان های خاص در گذرگاههای مرزی بوجود آید.

وزیر کشــور به موضوع بیمه زائران نیز اشــاره کرد و گفت: قرار اســت 
وزارت اقتصاد در زمینه بیمه زوار، حمل و نقــل و  پارکینگ ها اقدامات 

لازم را انجام دهد.
وحیــدی همچنین گفــت: اتباعــی که مقیم ایــران هســتند، برابر 
هماهنگی های انجام شده، از مرز شــلمچه عبور خواهند کرد و مشکلی 
ندارند اما اتباعی که از کشــورهای خود از طریق مــرز ایران وارد عراق 
می شوند، طبق توافق صورت گرفته با طرف عراقی علاوه بر مرز هوایی، 

از مرزهای مشخص شده نیز می توانند وارد این کشور شوند.

نایبرئیسکمیسیونانرژی:
 مانعی برای حذف کارت  سوخت جایگاه ها 

وجود ندارد
نایب رئیس کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی گفت: برای 
حذف کارت های سوخت جایگاه ها بســتر کارشناسی و علمی فراهم 
است اما متاسفانه شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی در طول 
چندین سال گذشته در برابر اســتفاده از تکنولوژی و علم روز مقاومت 

کرده است.
هادی بیگی نژاد درباره مصوبه مجلس مبنی بر ضرورت اســتفاده افراد 
از کارت های سوخت شخصی و جمع آوری کارت های سوخت جایگاه 
ها، بیان کرد: ماجرای این مصوبه مجلس به این موضوع باز می گردد که 
رقم بسیار بالایی قاچاق سوخت در کشور داریم. برآورد اولیه این است 
که بین ۱۰ الی ۲۰ میلیون لیتر روزانه قاچاق بنزین و گازوئیل داشــته 
باشیم. حال راهکار مقابله با این حجم از قاچاق چیست؟ راه مقابله این 
اســت که هر کس در هر جایگاهی که از بنزین و گازوئیل استفاده می 

کند باید مشخص باشد که کیست.
وی در ادامه اظهــار کرد: این کار نیــز دو راه دارد؛ اول اینکه هر کس در 
جایگاه از طریق کارت خود سوخت گیری انجام دهد. دوم اتصال کارت 
بانکی افراد به کارت سوخت است. یعنی فردی که در جایگاه بنزین می 
زند از طریق کارت بانکی خــود هزینه را پرداخت کنــد و این کارت به 

شبکه متصل شود و مشخصات فرد معلوم شود.
نماینده مردم ملایر در مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد: فقط با 
قاچاق روزانه ۲۰  میلیون لیتر گازوئیل سالیانه حدود ۱۳۷ هزار میلیارد 
تومان به کشــور خســارت وارد می شود. این خســارت را مگر شرکت 
پالایش و پخــش از جیب خود مــی دهد، این خســارت از جیب ملت 
پرداخت می شود و ســود را صرفا چند نفر خاص می برند. اینکه شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفته که نمی تواند کارت های 

سوخت جایگاه ها را جمع آوری کند قابل قبول نیست.
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس در ادامه تاکید کرد: هرچه جلوتر 
آمدیم طبیعتا تکنولوژی رشــد مثبتی داشته است. سوال این است که 
پیشرفت علم و تکنولوژی در طول این ۱۰ ســال چه تاثیری بر شرکت 
پالایش و پخش فرآورده ها داشــته اســت؟ برای چه شرکت پالایش و 
پخش مقاومت مــی کند؟بیگی نژاد افزود: در بحــث جایگزینی کارت 
های بانکی با کارت های سوخت نیز مطالعات انجام و از نظر علمی تایید 
شده است و مشــکلی وجود ندارد و در کیش نیز اجرایی شده است اما 
برای اینکه نمی خواهند اجرا کنند می گویند در کیش شکست خورد. 
ممانعت و مقاومت از استفاده علم و تکنولوژی روز در شرکت پالایش و 

پخش فرآورده های نفتی مشهود است.

تریبون

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به کاهش نرخ 
بیکاری در ۲۴ استان کشــور از راه اندازی سامانه رصد 
اطلاعات بازار کار در کنار ســامانه جست و جوی شغل 
در آینده نزدیک خبر داد و گفت: با ایجاد این ســامانه 
می توانیم نرخ بیکاری را بــه طور فصلی، ماهانه و حتی 

روزانه اعلام کنیم.
ســید صولت مرتضوی در مراســم رونمایی از سامانه 
جست وجوی شــغل اظهار کرد: این ســامانه با هدف 
کاهش هزینه های جســت وجوی شغلی، اتصال سریع 
کارجویان و کارفرمایان و ایجــاد پویایی در بازار کار راه 
اندازی شــده و زمینه پیوند میان کارگر و کارفرما را به 

صورت برخط فراهم می کند.
وی افزود: همه کارفرمایــان نیازمندی  خود به نیروی 
کار را در این سامانه ثبت می کنند و کارجویان هم می 

توانند مشخصات خود را به ثبت برسانند.
وزیر کار در ادامه از راه اندازی ســامانه رصد 
اطلاعات بــازار در آینده نزدیــک خبر داد و 
گفت: سامانه جدیدی در کنار سامانه جست 
و جوی شغل فعال خواهد شد که با راه اندازی 
آن می توانیم به ســال و فصل و ماه و حتی به 
روز نرخ بیکاری را اعلام کنیم. این سامانه هم 

اکنون در حال طراحی است  و تحت عنوان سامانه رصد 
اطلاعات بازار کار راه اندازی خواهد شد.

مرتضوی در عین حال با ابراز خرســندی نســبت به 
رشد نرخ اشــتغال در یکماه گذشــته گفت: براساس 
آمــار مرکز آمار ایران نرخ اشــتغال بــه ۸.۲ درصد در 
یکماه گذشــته رســیده و این مهم مبین این است که 
نرخ بیکاری ۲۴ استان کاهشی بوده و حکایت از برنامه 

ریزی مطلــوب در دولت ســیزدهم و تحقق 
اهــداف سیاســتگذاری ها دارد.وی تحقق 
سیاســت های کلان حاکمیــت در حــوزه 
اشتغال را به منظور کاهش بیکاری مستلزم 
شفافیت در بازار کار دانست و گفت: متاسفانه 
در گذشته براساس اســناد پیمایشی میزان 
بیکاری از طریق مراکز رســمی مانند بانک 
مرکزی یا برخی موسسات نظرســنجی اعلام می شد 
اما ســامانه ای که دقیقا میزان بیــکاری را اعلام کند 
نداشــتیم. این اقدام حوزه معاونت اشتغال با همیاری 
و همکاری صندوق کارافرینی امید اقدام بزرگی است 

که ما را به سمت شفافیت هدایت می کند.
وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی افزود: در مشــهد 
مقدس هــم متولیان کمیتــه امداد اعــلام کردند که 

تا پایان ســال ۱۰۰ هــزار مددجوی کمیتــه امداد به 
خودکفایی خواهند رســاند که اقدام مهمی است. این 
ســامانه ها ما را به نیازمندی های آموزشــی بازار کار 

هدایت می کند.
به گفته مرتضوی ســازمان آموزش فنی و حرفه ای نیز 
در طرح تابســتانه، آموزش بــازار کار را برعهده دارد. 
آموزش های قبل از خدمت و حیــن خدمت نیز وجود 
دارد و در آینده آموزش حین خدمت تکمیل شــده و 

گواهینامه هایی در این ارتباط صادر خواهد شد.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از ایجــاد ۷۲۰ هزار 
فرصت شــغلی ماندگار در یکسال گذشــته خبر داد و 
گفت: خوشــبختانه با مجموع سیاســتگذاری ها نرخ 
اشتغال پایدار و نرخ اشــتغال بانوان افزایش پیدا کرده 

است.

وزیر

خریدار  ســخنگوی کمیســیون اصل 
۹۰ مجلس شــورای اســلامی با تأکید بر 
این که ادعــای ثبت نام داوطلبــان کنکور 
سراســری متخلف در رشــته های پزشکی 
و مهندســی در دانشگاه درســت نیست، 
گفت: از ســال گذشــته و برای اولین بار با 
پیگیری های کمیسیون اصل ۹۰ و تصویب 
استفســاریه ماده ۱۱ قانون رســیدگی به 
جرائــم آزمون های سراســری در مجلس 
شــورای اســلامی که مورد تأیید شورای 
نگهبان قرار گرفت، از ثبــت نام داوطلبانی 
که دارای شــبهه تقلب در آزمون سراسری 
بودند جلوگیری شــد مگر این که این افراد 

در آزمون مجدد پذیرفته شوند.
علی خضریان، در واکنش به انتشار اخباری 
مبنی بر احراز تقلب ۱۰۰۰ داوطلب رشــته 
مهندسی و پزشــکی کنکور سال ۱۴۰۱ و 
ورود آنها به دانشــگاه گفت: در آزمون های 
سال های گذشته طرز کار غلطی در سازمان 
ســنجش وجود داشــت بدین شــکل که 
داوطلبانی که دارای شبهه تخلف و یا تقلب 
در آزمون سراسری بودند، می توانستند در 
دانشگاه ها ثبت نام کنند و مانعی برای ثبت 
نام آنها وجود نداشــت. منتها بعد از این که 
این افراد چند تــرم در دانشــگاه تحصیل 
می کردند، آنها را جهت شــرکت در آزمون 

مجدد فرا می خواندند.
ســخنگوی کمیســیون اصل نودم قانون 
اساسی ادامه داد: در حالی که آزمون مجدد 
برای آن است که مشــخص شود آن فرد در 

کنکور تقلب کرده یــا خیر؛ منتها طبق نص 
صریح ماده قانون ۱۱ رســیدگی به جرائم 
آزمون های سراســری باید برگزاری آزمون 
برای »داوطلبان« کنکور باشــد که شبهه 
تقلب به آنها وارد می شود. پس علی القاعده 

شامل دانشجویان نمی شود. 
خضریان یادآور شــد: کمیسیون اصل ۹۰ 
این طرز کار غلط را پیگیری کرد که گزارش 
تخلف سازمان سنجش در برگزاری آزمون 
مجدد هم در صحن مجلس شورای اسلامی 
قرائت شــد. در همان گزارش تأکید شد که 
باید ســازمان ســنجش آزمون مجدد را در 
بازه زمانی داوطلبی فــرد انجام دهد. لذا در 
صورت نیاز می تواند از ثبــت نام داوطلبان 
دارای شبهه تقلب در دانشــگاه جلوگیری 
کرده و برای آنها آزمون مجدد در همان بازه 

زمانی برگزار کنند.
نماینده تهران در مجلس شــورای اسلامی 
همچنیــن ادامــه داد: بر همین اســاس با 
پیگیری کمیسیون اصل ۹۰ استفساریه ای 
در کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با 
نظر کارشناسی مرکز پژوهش های مجلس 
و همچنین اعلام موافقت سازمان سنجش 
به تصویب رســید و بعد از آن نیز این طرح 
استفســاریه در صحن علنی مجلس درباره 
تفکیــک داوطلــب از دانشــجو و نحــوه 
رسیدگی به شــبهات تخلف داوطلبان در 
آزمون های سراســری به تصویب رســید 
و در آنجا بــه صراحت آورده شــد که باید 
آزمون مجــدد از داوطلب تا پیــش از ثبت 

نام در دانشگاه گرفته شــود. موضوعی که 
در تابســتان ســال ۱۴۰۱ تصویب شد و به 
تأیید شورای نگهبان هم رسید و اکنون این 

تفسیر از قانون جاری است.
خضریان در ادامه بیان کرد: بر این اســاس 
برای اولین بار در آزمون سراســری ســال 
۱۴۰۱ با اعلام ســازمان سنجش از ثبت نام 
افرادی که شبهه تقلب نسبت به آنها وجود 
داشت، در دانشــگاه ها جلوگیری شد تا آنها 
آزمون مجــدد دهند این اتفــاق با پیگیری 
کمیســیون اصــل ۹۰ و مصوبــه مجلس 
شورای اسلامی در طرح استفساریه رخ داد. 
لذا باز هم می گویم که ســال گذشته برای 
اولین بار اجازه داده نشــد کسانی که شبهه 
تقلب در کنکور دارند، در دانشــگاه ها ثبت 
نام کنند و از این افراد بــرای آزمون مجدد 

دعوت شد.
عضو هیأت رئیســه کمیســیون اصل نود 
مجلس ادامه داد: براین اســاس کسانی که 

در آزمون مجدد پذیرفته شدند و توانستند 
اثبات کنند که تخلفی در کنکور نداشــته و 
درصدهای آزمون را خودشــان به دســت 
آورده اند، در دانشگاه ها ثبت نام کردند. البته 
افرادی هم بودند که نتوانستند درصدهای 
لازم را در آزمــون مجدد به دســت آورند و 
به همین دلیل آنها از ثبت نام در دانشــگاه 
بازماندند.سخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ 
مجلس شــورای اســلامی در جمع بندی 
اظهار کرد: این توضیحات نشان می دهد که 
ادعای مطرح شده مبنی بر این که یکسری 
متخلفین کنکور ســال گذشــته توانستند 
وارد دانشگاه شــده و بعد آنها را برگرداندند 
غلط اســت. ضمن اینکه ادعــای دیگر این 
است که متخلفین و متقلبین وارد دانشگاه 
شدند ادعایی نادرست است چون براساس 
مــواد ۶ و ۱۰ قانون رســیدگی بــه جرائم 
آزمون های سراســری اگر سازمان سنجش 
در هر مرحله ای تخلف و تقلب را اثبات کند، 
می تواند مانع ادامه تحصیل افراد شود که در 
این باره هیچ اختلاف نظری میان دســتگاه 

اجرایی و مجلس وجود ندارد. 
وی بــا یــادآوری این کــه موضــوع مورد 
اختلاف ماده ۱۱ قانون رســیدگی به جرائم 
آزمون های سراســری بــود، تصریح کرد: 
بحث بر سر وجود شبهه تخلف و تقلب است 
یعنی ســندی مبنی بر تخلف و تقلب وجود 
ندارد و سازمان ســنجش باید این شبهه را 
رفع کرده و سپس نســبت به ثبت نام اقدام 
کند. کمیســیون اصل ۹۰ ایــن موضوع را 

پیگیری کرد تا طرز کار غلطی را اصلاح کند 
که شــبهه تخلف پیش از ثبت نام داوطلب 
در دانشگاه برطرف شود. وقتی که یک فرد 
در دانشــگاه درجه یک دولتی ثبت نام شده 
و دانشــجو می شــود یعنی برای او بودجه 
بیت المال هزینه شده و یک کرسی را اشغال 
می کند این معنایی نــدارد که آن فرد چند 
ســال تحصیل کرده و بعد سازمان سنجش 
بگوید که به دلیل شــبهه تخلف باید آزمون 
مجدد دهد آن هم در شرایطی که صراحت 
ماده ۱۱ قانون بــه داوطلبی فرد برمی گردد 
نه این که او دانشجو شده باشد. طبیعتاً این 
طرز کار غلط و نادرست باعث می شد فردی 
که دانشجو شده نیز از نظر حقوقی پیگیری 
کند و در حالی که احتمال تقلب وی وجود 
داشــت، از لحاظ حقوقی دست برتر داشته 

باشد.
خضریان درباره این که شبهه تخلف چگونه 
اثبات می شــود، اظهار کرد: شــبهه تخلف 
برای زمانی است که سوابق تحصیلی فرد با 
درصدهای آزمون همخوانی نداشته باشد. 
یا این که پاسخ های منفی آزمون سراسری 
او شــباهت قابل تاملی با دیگر پاسخ نامه ها 
داشــته باشــد و یا این که دســتگاه هایی 
گزارش هایی مبنی بر احتمال ارتباط فرد با 
گروه های متخلف را اعلام کند؛ اگر دو دلیل 
از این ســه دلیل برای فرد محرز شود، باید 
طبق قانون سازمان سنجش شبهه تقلب را 
به آن فرد نســبت داده و نسبت به برگزاری 

آزمون مجدد اقدام کند. 

خ بیکاری در ۲۴ استان کشور وزیر کار اعلام کرد؛ کاهشی شدن نر

ماهــان نوروزپور  کارشــناس مســائل 
بین الملــل در واکنــش بــه بیانیــه اخیر 
کشــورهای اروپایــی علیه ایــران گفت: 
اروپایی ها ضمن مخالفت و انتقاد نســبت 
به فروش پهپادهای ایرانی به روسیه، نگران 
فروش موشــک های بالســتیک ایــران به 

روسیه نیز هستند.
 ۱۶ خرداد، سه کشور بریتانیا، فرانسه و آلمان 
بیانیه  مشــترکی را علیه ایران منتشر کردند 
و مدعی شــدند که اقدامات ایران در توسعه  
برنامه هســته ای خود توجیه غیــر نظامی 
ندارد. در ایــن بیانیه  آمده اســت که ایران 
تمایلی به شفاف سازی در برنامه ی هسته ای 
خود ندارد و اعلام کردند:» ایران پیشــنهاد 
عادلانــه و متعادلی را کــه هماهنگ کننده  
احیای برجام بود را نپذیرفــت و به جای آن 
برنامه ی هســته ای خود را تسریع بخشید.« 
این بیانیه ی مشــترک سه کشــور اروپایی 
چه پیامدهایی می تواند برای ایران داشــته 
باشد؟ دغدغه ی اصلی اروپایی ها چیست؟ با 
کوروش احمدی، دیپلمات پیشین ایران در 

سازمان ملل در این موارد گفت و گو کردیم:

 دلیل بیانیه تند اروپــا علیه ایران 
چیســت و قطع نامه ی 2231 در این 

مساله دقیقا چه نقشی دارد؟
کارکرد اصلــی قطع نامــه ی ۲۲۳۱ تایید 
برجام و توصیه به کشــورها بــرای اجرای 
آن بود. ایــن قطعنامه همــه قطع نامه های 
پیشین شورای امنیت پیش از برجام را لغو 
 کرد. البته در بند یازده و دوازده  آن قید شده 
که تحت شرایطی و در صورت تخلف شدید 
ایران از محدودیت هــا و تحریم های مندرج 
در ضمیمــه قطع نامــه ی ۲۲۳۱، از طریق 
نوعی مکانیسم ماشه امکان احیا و بازگشت 
قطع نامه های لغو شده وجود خواهد داشت. 
این محدودیت ها در ضمیمه  قطعنامه ذکر 
شــده اند که مطابق آن تنها با مجوز شورای 
امنیت معامــلات در حوزه برخی ســلاح 
ها و موشک و مواد و اقلام هســته ای برای 
ایران ممکن بود. محدویت در زمینه خرید 
و فروش ســلاح های متعارف کــه تا اکتبر 
۲۰۲۰ جاری بود، منقضی شد و دیگر ایران 

برای خرید و فروش ســلاح لازم نیست که 
از شــورای امنیت مجوز بگیرد. البته تحریم 
های فرامرزی آمریکا در این مورد همچنان 
باقی ماند. بــا وجود اینکــه ترامپ در زمان 
ریاست جمهوری خود خیلی تلاش کرد که 
جلوی منقضی شدن این محدودیت سلاح 
های متعــارف را بگیرد اما شــورای امنیت 
سازمان ملل زیر بار نرفت. بعد از تسلیحات 
فعالیت های موشــکی در اکتبر امسال باید 
منقضی  شــود و بعــد از آن در اکتبر ۲۰۲۵ 
محدودیت هــای مربوط به اقــلام و مواد و 

فعالیت های هسته  ای منقضی می شود.

 به نظر شما اروپایی  ها به دنبال فعال 
کردن مکانیسم ماشــه و بازگرداندن 

قطعنامه های پیشا برجام هستند؟
خیر. چــه در ایــن بیانیه ی اخیــر و چه در 
اظهاراتشــان در هفتــه ی گذشــته به نظر 
نمی رسد که اروپایی ها به دنبال فعال کردن 
مکانیسم ماشه باشــند. هدف  آن ها اعمال 
تحریم های موشکی اتحادیه  اروپا علیه ایران 
است تا بتوانند به همراه آمریکا فعالیت های 
موشــکی ایران را محدود نگــه دارند. آن ها 

نگران هســتند که مبــادا ایران به روســیه 
موشک های بالستیک بدهد. طی یک سال و 
نیم اخیر اروپا بخاطر آنچه که فروش پهپاد و 
مهمات به روسیه می داند، از ایران به شدت 
ناخشنود بوده و مدعی است که از این سلاح 

ها در جنگ اوکراین استفاده می شود.

 به نظر شــما سیاســت درســت 
ایران در این شــرایط باید چه باشد 
و چگونــه جلوی اعمــال تحریم ها و 

محدودیت های جدید را بگیرد؟
این مساله مربوط به سیاست کلان کشور در 
برابر جنگ اوکراین اســت. برای اروپایی ها 
مساله ی اوکراین بسیار مهم است. اگر ایران 
بخواهد رضایت اروپــا را جلب کند باید این 
موضوع را برای آن ها شــفاف کند که قصد 
کمک کردن به روسیه در این جنگ را ندارد. 
فروش پهپاد به روسیه بســیار اروپایی ها را 
ناراحت کرده اســت. الان دیدارهای اروپا و 
ایران در تهران و پایتخت هــای اروپایی به 
نظر می رســد که به حالــت تعلیق درآمده 
است و آخرین دیدار بین ایران و نمایندگان 
سه کشور اروپایی در ابوظبی صورت گرفت 

که عجیب بود چراکه در تاریخ روابط ایران و 
اروپا که قرن ها برقرار بوده و همیشه روابط 
نسبتا خوب بوده، ســابقه نداشته که آنها در 
یک ســرزمین ثالث با هم ملاقات کنند. در 
کل، ایران باید بتواند اروپا را قانع کند که به 
روســیه کمک نظامی نمی کند. در غیر این 
صورت بعید اســت که روابط ایران و اروپا به 
این زودی ها به حال عــادی برگردد. البته 
این تنها مشکل نیســت بلکه مشکلات زیاد 

دیگری نیز وجود دارد.

 کشــوری مانند ترکیــه همزمان با 
روسیه و اوکراین روابط بسیار خوبی 
دارد. چطــور اروپایی هــا از ترکیه 
آزرده خاطر نمی شوند که ترکیه باید 
یک طرف دعوا را انتخاب کند اما نوبت 
ایران که برســد باید برای اروپایی ها 
شــفاف ســازی بکند؟ آیا این یک 
اســتاندارد دو گانه نیست؟ از طرفی 
مگر بندی که ایــن را از خرید و فروش 
تسلیحات منع می کرد در اکتبر 2020 
منقضی نشده است؟ پس چه ایرادی 
دارد ایران به هر کشوری که می خواهد 

سلاح بفروشد؟
شاید هم بشود به این گفت اســتاندارد دو 
گانه اما توجه کنید که اولا ترکیه به اوکراین 
پهپاد فروخته است. البته اصرار دارد که این 
پهپادهــا یعنی پهپادهای بیرقدار توســط 
یک شرکت خصوصی ترکیه و قبل از جنگ 
اوکراین به به اوکراین فروخته شــده است. 
البته روســیه همواره به ایــن امر معترض 
اســت و توضیح آنکارا را نپذیرفته اســت. 
ثانیا ترکیه به خوبــی و از طرق دیپلماتیک 
با هر دو طرف این دعوا بــازی می کند. و به 
این خاطــر ترکیه در وضعیتــی قرار گرفته 
که حتــی می توانــد در یکســری مواردی 
میانجی بین روسیه و اوکراین باشد. ترکیه 
سال هاست که توانســته در همه زمینه ها 
توازن خوبی در سیاست خارجی خود ایجاد 
کند. هم عضو ناتو است هم با روسیه رابطه ی 
خوبی دارد. در روزهای اخیر نیز زلنســکی 
رئیــس جمهــور اوکراین در ترکیــه بود و 
اردوغان در ملاقات با او حتی از شایســتگی 
اوکراین برای عضویت در ناتو ســخن گفت. 
اما ایران ترجیح داده که سیاست هایی یک 
طرفه داشته باشــد و مثل ترکیه توازن را در 

سیاست خارجی خود رعایت نکرده است.
در مورد بخش دوم ســوال شما عرض کنم 
که آن بند قطع نامه کــه در ۲۰۲۰ منقضی 
شده در واقع از نظر ســازمان ملل منقضی 
شده اســت اما تحریم های فرامرزی آمریکا 
همچنان مانع معاملات تســلیحاتی ایران 
است. بعلاوه پهپاد اگر چه نوعی سلاح است 
اما غرب مدعی اســت که مشمول معافیت 
های محقق شده در اکتبر ۲۰۲۰ نمی شود. 
آنها مدعی اند کــه در بحث محدودیت های 
موشکی در سند ۵۴۰ در دســته بندی دو 
بند ۱۹ لیســتی از تجهیــزات و اقلامی که 
ایران از خرید و فــروش آن ها همچنان منع 
می شــود وجود دارد که پهپاد هم جزء آنها 
اســت. البته اینها ابعاد حقوقی و فنی قضیه 
اســت که در درجه ی دوم اهمیت قرار دارد. 
نکته ی مهم اینجاســت کــه اروپایی ها از 
فروش ســلاح ایرانــی به روســیه ناراضی 
هســتند و جوانب فنی و حقوقی در درجه 

دوم اهمیت قرار دارد.
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ونده ای   قیمت تضمینی خرید گندم؛ پر
که هنوز باز است

 احمد حق پــژوه  حفظ و تقویت »ســرمایه اجتماعی« یا چشــم 
دوختن به »پشتوانه حاکمیتی« مسئله این است.

پرده اول: قرعه ای بعید اما پر امید
اگر شــما هم به اندازه نگارنده در جریان شــایعات و حقایق مربوط به 
گزینه های احتمالی جانشــینی وزیر پیشــین جهاد کشاورزی آن هم 
بعد از نزدیک به دو ســال بوده باشــید حتماً به این نکته پی برده اید که 
اولاً معرفی محمدعلی نیکبخت از اســامی و عناویــن به ظاهر مطرح و 
قوی تر -از نظر ارتباط بــا مراکز اصلی قــدرت- از احتمالات به مراتب 
ضعیف تری به شمار می آمده و در ثانی شاید این انتخاب از سوی دولت 
به منظور تأمین اهداف فرابخشــی و در عین حــال جایگزینی فردی با 
ویژگی های متفاوت نســبت به وزیر پیشین به لحاظ حواشی مدیریتی 
مدنظر رئیس جمهور، مشاوران و معاونان تأثیرگذار وی صورت گرفته 
باشــد اما به هر روی، وقایع اتفاقیه بعدی به وضوح تمام نشــان داد که 
نیکبخت خیلی زود و در وضعیتی کم سابقه به فصل مشترک بی تردید 
میان دولت و بدنه ذی نفعان بخش کشــاورزی از جمله تشــکل های 
سنتی و نمایندگان بلافصل کشاورزان کشور همچون اتحادیه ها و اتاق 

اصناف کشاورزی بدل شد.

پرده دوم: یارگیری هوشمندانه از جامعه کشاورزی
شاید باور این موضوع برای کسانی که شــناختی دورادور از شخصیت 
اغلب آرام و بی ادعــای وزیر فعلی جهاد کشــاورزی داشــته اند کمی 
سخت باشد اما حقیقت این اســت که وی از توان و تجربه قابل توجهی 
در زمینه برقراری ارتبــاط و تعامل مثبت با جریانــات پیرامونی اعم از 
دولتی و غیردولتی در مسائل گوناگون برخوردار بوده است. جمله کوتاه 
و معروف وی »کمک کنید« در مواجهه با هر یک از اشخاص صاحب نظر 
و دارای جایگاه در بدنه بخش کشاورزی و یا بیرون از آن، فارغ از درجه و 
منصب سیاسی یا اداری بر زبان می راند فراموش ناشدنی است. سیاست 
و کیاستی که در عین ســادگی، به اعتقاد حقیر با شیوه ای دقیق مورد 
اســتفاده قرار گرفت و با مســاعدت حداکثری تمامی نیروها در مسیر 
موفقیت شــأن برای کسب رأی اعتماد مجلس نشــینان و احراز پست 

وزارت نتیجه داد.

پرده سوم: پاشنه آشیل سرپرست موقت وزارتخانه
گفتیم که وزیــر کم حرف جدید، برخــلاف تصور بســیاری، صرفاً به 
دلیل بهره مندی از تجارب متنوع در ســطوح مختلف مدیریتی جهاد 
کشاورزی، گرایشی بسیار جدی به تعامل مؤثر و فعال با بخش مردمی و 
به ویژه مدیران و ارکان تشکل های کشاورزی دارد. رویکردی که اخیراً 
با حدود یک سال ریاست بر ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران به 
کیفیت و قوام بیشــتری نیز رســیده اما در نقطه مقابل، سرپرست این 
گونه رفتار نکرد. کمــا اینکه در جریان اصلاح قیمــت خرید تضمینی 
گندم و در رایزنی بــا اعضای غیردولتی شــورای قیمت گذاری نه تنها 
نمره قبولی نگرفت بلکه لحظه به لحظه، به شــکاف میــان خود و بدنه 
بهره برداران بخش کشاورزی دامن زد؛ توصیه های منطقی و دلسوزانه 

را برنتافت.

میان پرده: آثار تحکم در روابط و تعامل وارونه
تصویب ۵/۲ برابر شدن ســهم قطعی برق چاه های کشاورزی نسبت به 
سال گذشته در دولت، تشدید وخامت بازار محصولات اساسی همچون 
مرغ، شیر و لبنیات و برنج برای تولیدکنندگان، حذف سازمان و شبکه 
تعاونی های روســتایی از جریان خرید تضمینی گنــدم و جایگزینی 
شــرکت بازرگانی دولتی به جای آن، لغو )وتــوی( تصمیمات قانونی 
شــورای قیمت گذاری و در اقدامی عجیب، گنجاندن پیشــنهاد بی اثر 
شــدن مصوبات این شــورا در لایحه پیشــنهادی برنامه هفتم توسعه 
و وقایعی از این دســت در دوره حدوداً دو ماهه سرپرســتی وزارتخانه 
باعث رویگردانی اهالی بخش کشــاورزی از سرپرســت نســبتاً جوان 
و بالطبع خالی کردن پشــت وی در میدان رقابت بــا دیگر گزینه های 
مورد نظر دولت برای تصدی وزارت کشــاورزی و تثبیت حضور وی در 
کابینه دولت سیزدهم شــد. سرپرســتی که در جایی گفته بود )من از 
وجود شورای قیمت گذاری در وزارت جهاد کشاورزی با این کم و کیف 
بی اطلاع بودم!( که احتمالاً منظور اصلی ایشــان اشاره به استقلال رأی 

اعضای غیردولتی شورا بوده...

پرده چهارم: شروع قابل قبول دوره وزارت
نیکبخــت از بــدو ورود به ســاختمان ۱۶ طبقــه خیابــان طالقانی، 
گوشــه هایی از دقت عمل و هوشــیاری در مدیریت ارشــد بخش را با 
برگزاری دیدارهای مستقل با اصحاب تشــکل های کشاورزی، تأکید 
مکرر بر مدیریت مشــارکتی و واگذاری امور اجرایــی و تصدی گرانه به 
ســاختارهای مردم نهاد ذیربط و ورود به حل وفصل مسائل و مشکلات 
حاد روز، از خود نشان داده و به نظر می رســد در انتخاب و به کارگیری 
تیم مدیریتی نیز، مشــورت حداکثری با تشــکل ها و مدیران خوشنام 
بخش را در دســتور کار قرار داده اســت. وزیر جدید که از حمایت چند 
جانبه دولت، مجلــس و )فعلًا( بدنه بخش کشــاورزی بهــره می برد 
به خوبی می داند کــه مفهوم »مدیریت« در تعریــف امروزی آن »هنر 
انجام کار به وسیله دیگران است« و بدون شــک، اثرگذاری این فاکتور 
دیگران )به ویژه مجموعه معاونان و مشاوران( در راه رسیدن به اهداف 
مدیریتی، حتی از نقش مســتقیم شــخص وزیر به مراتــب خطیرتر و 
حساس تر بوده، نکته بســیار حائز اهمیتی که در تمامی ادوار مدیریتی 
بخش کشاورزی خصوصاً دوره وزیر پیشــین جهاد ظهور و بروز عینی 

داشته است.

پرده آخر: اثبات ادعا در میدان عمل
به قول شــاعر »دو صــد گفته چون نیم کردار نیســت« در ســال ها و 
دهه های اخیر، مدیران بی شــماری بوده اند که علیرغم شــعارهای به 
غایت زیبا و پرطمطراق، نه تنها اثر مثبتی در بهبود شــرایط کشاورزی 
کشــور بر جای نگذاشتند بلکه در عمل به مشــکلات عدیده بخش نیز 
دامن زده اند. ســخن کوتاه کرده با اطمینان عرض می کنیم که اصلاح 
قیمت خریــد تضمینی گنــدم به دلیل نقــش اساســی آن در اثبات 
قانون مداری و رویکرد مردمی وزیر، اولین و مهم ترین چالش مدیریتی 
وزیر جهاد کشاورزی به شــمار می رود. چنانچه این امر در جلسه هفته 
آتی شورا و تحت هر شــرایطی جامه عمل به خود نپوشاند، اولا؛ً باعث 
ناامیدی و نارضایتی کامل کشاورزان کشور شده، ثانیا؛ً موجب احساس 
غبن و انفعال ازسوی تشکل ها و اعضای شورای قیمت گذاری در تعامل 
میان خود و شــخص وزیر گشته، ثالثاً خشــت اول ناصوابی برای ادامه 
راه وزارت و تیم مدیریتی وزیر بنا خواهد نهــاد و از همه مهم تر؛ امنیت 
غذایی و ارتقای تولید محصولات اساســی در سال زراعی آتی را با خطر 

جدی مواجه خواهد کرد.
پاورقی: در صــورت افزایش قیمــت خرید تضمینی گنــدم، علاوه بر 
سازوکارهای قانونی موجود برای تأمین اعتبارات لازم که در گزارشات 
قبلی مفصلًا به آنها اشــاره شد، می توان با حذف واســطه دولتی میان 
»صنف و صنعت« و کشــاورزان، تأمین بودجه بــرای خرید بیش از ۲ 
میلیون تن گندم را از گُرده دولت خارج کــرد و بدین ترتیب اعتبارات 
مازاد مورد نیاز برای پرداخت وجوه گندم را به حداقل رســاند. طبیعتاً 
اصلاح قانون بودجه از طریــق ارائه لایحه متمم و یا ســایر روش های 
قانونی تأمین مالی به صورت تســهیلات بانکی هم در دسترس دولت 

قرار دارد.

یادداشت

خریدار   طــی روزهای اخیــر، این گزاره 
که »دولت ســیزدهم بــرای کاهش تورم، 
سیاســت های رکودی را در پیش گرفته« 
بیشتر مطرح شده است. این گزاره ها به ویژه 
پس از انتشــار آمار جدید از رشد نقدینگی 
مطرح شــد که نشــان داد رشــد ۱۲ ماهه 
نقدینگی در خرداد امســال پس از گذشت 
۴۱ ماه به کانال ۲۰ درصدی ســقوط کرده 

است.
 سیاست های ضدتورمی در ادبیات رایج علم 
اقتصاد، غالبا به رکود منجر می شــود. یکی 
از مهمترین چالش های بانک های مرکزی 
اقتصادهای بزرگ دنیا در شرایط فعلی نیز، 
چگونگی کاستن از تورم با تحمیل کمترین 

رکود به اقتصاد است.
مســئله تورم در اقتصاد ایران کــه پس از 
بازگشــت تحریم هــا در ســال ۹۷ به طور 
همزمان دچــار تورم بــالا و رکــود بوده، 
حساسیتی دوچندان می یابد. از یک سو به 
دلیل تورم بالا، اقتصاد و معیشت مردم دچار 
استهلاک شدید شــده و تبعات اقتصادی 
و اجتماعی آن در حال تشــدید اســت. از 
دیگر سو، اجرای سیاســت های ضدتورمی 
تشــدیدکننده رکود در اقتصادی که طی 
ســال های اخیر کاهش شدید درآمد سرانه 
را تجربــه کــرده و ظرفیــت چندانی برای 
تحمل بیشــتر آن را نــدارد، مخاطره آمیز 
اســت. از همین رو، دســت سیاســتگذار 
در چنیــن اقتصادی، به مراتب بســته تر از 
سیاستگذاران اقتصادی دیگر کشورهاست.

طی روزهــای اخیر، این گــزاره که »دولت 
ســیزدهم برای کاهش تورم، سیاست های 
رکــودی را در پیــش گرفته« یــا »دولت 
ســیزدهم برای کاهش تــورم، چاره ای جز 
اجرای سیاست های انقباضی ندارد« بیشتر 
مطرح شده اســت. این گزاره ها به ویژه پس 
از انتشار آمار جدید از رشد نقدینگی مطرح 
شد که نشان داد رشــد ۱۲ ماهه نقدینگی 
در خرداد امســال پس از گذشت ۴۱ ماه به 

کانال ۲۰ درصدی سقوط کرده است.

گزارش جدید بانک مرکزی نشان می دهد 
نرخ رشــد ماهانه نقدینگــی در خرداد ماه 
ســال جاری به کمتر از ۱.۸ درصد رسیده 
است. همچنین طی ســه ماه نخست سال 
جاری، نقدینگی تنها بــه میزان ۳.۹ درصد 
افزایش داشته که کمترین رشد فصلی بهار 

در چهار سال اخیر است. در نهایت نرخ رشد 
۱۲ ماهــه نقدینگی بــه ۲۹ درصد کاهش 
یافته که طی ۴۱ ماه اخیر بی ســابقه بوده 

است.
ســقوط نرخ رشــد نقدینگی به کانال ۲۰ 
درصد آن هم در شــرایطی کــه در ماه های 
پایانی دولــت گذشــته و آغازیــن دولت 
ســیزدهم این نرخ به کانال ۴۰ درصد هم 
رســیده بود، نوید کاهش چشــمگیر تورم 
در ســال جــاری را می دهــد. کاهش نرخ 
تورم البتــه در آخرین گــزارش مرکز آمار 
هم مشهود بود به طوری که تورم ماهانه در 
خرداد به ۲ درصد رسید که کمترین نرخ در 
۱۵ ماه اخیر بــوده و همچنین تورم نقطه به 
نقطه ۴۲.۶ درصد شد که نسبت به ماه قبل 

۱۲ واحد درصد کاهش را نشان می دهد.

نگاهی بــه شــاخص های کلان اقتصادی 
نشــان می دهد دولــت تلاش کــرده با دو 
بحران اقتصادی به جا مانده از دولت گذشته 
یعنی »رکود« و »تورم« به صورت همزمان 
مقابله کنــد و یکی را فــدای دیگری نکند. 
این سیاست البته برخلاف شــیوه رایج در 
اقتصاد دیگر کشورهاســت چرا که عموما 
کنترل تورم تــا حد زیادی باعث تشــدید 
رکود در اقتصاد می شود. مرور شاخص های 
کلان اقتصاد کشور اما نشان می دهد دولت 

ســیزدهم توانســته تا با اجــرای اقدامات 
مختلف، عوامل ریشــه ای اثرگذار بر تورم از 
جمله نقدینگی را با تحمیل کمترین رکود 

به اقتصاد کشور کنترل کند.

 بهبود چشمگیر رشد اقتصادی 
و تشکیل سرمایه

طبق اعلام مراجــع آماری، رشــد اقتصاد 
کشور در دو ســال اخیر شــتاب بیشتری 
گرفته اســت. بر همین اســاس مرکز آمار 
رشد اقتصادی ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ را هر 
دو معــادل ۴.۸ درصد و بانــک مرکزی به 
ترتیب معادل ۴.۴ و ۴ درصد اعلام کرد. این 
ارقام نشان می دهد میانگین رشد اقتصادی 
کشور در دو ســال اخیر بالای ۴ درصد بوده 
که به مراتب نسبت به رشد اقتصادی حدود 
یک درصدی در دولت گذشــته بالاتر بوده 

است.
نگاهی به اقلام هزینه نهایی در گزارش های 
رشــد، بخش مهمی از چرایی رشــد بالای 
اقتصاد کشــور در دو ســال اخیــر را بازگو 
می کند. طبق آمارهای رســمی، »تشکیل 
ســرمایه ثابت« در دولت ســیزدهم رشد 
جهش گونه ای داشــته و به عاملی مهم در 
بهبود رشــد اقتصادی کشــور تبدیل شده 
اســت. نگاهی به روند رشد تشکیل سرمایه 
ثابت در هشت فصل اخیر، بهبود چشمگیر 

این شــاخص در دولت ســیزدهم را نشان 
می دهد.همانطور که پیداســت، نرخ رشد 
تشکیل سرمایه ثابت در تابستان ۱۴۰۰ به 
منفی ۹.۶ درصد رســیده بود اما این رقم در 
پاییز و زمستان ۱۴۰۱ به ترتیب به ۱۵.۱ و ۶ 
درصد رسید و در نهایت این شاخص در کل 

سال ۱۴۰۱ رشد ۶.۷ درصدی را ثبت کرد.
رشد بالای تشکیل سرمایه ثابت به ویژه در 
بخش ماشــین آلات، نشان می دهد اقتصاد 
کشور در مسیر رونق و بازیابی توان از دست 
رفته ســال های اخیر قرار گرفته است. رشد 
بالای اقتصادی و تشــکیل سرمایه ثابت اما 
تنها شــاخص هایی نبودند کــه از احیای 
تدریجی اقتصاد کشــور در دو ســال اخیر 
حکایت داشــتند. تحولات بازار کار، دیگر 
حوزه ای بود که تحــولات آن، رونق گرفتن 
بخش های حقیقــی اقتصاد طی دو ســال 

اخیر را روایت می کنند.

رشد اشتغال و ثبت کمترین نرخ 
بیکاری دو دهه اخیر

یکی از مهمترین شــاخص های ســنجش 
وضعیت رکود و رونق هر اقتصاد، بررســی 
شاخص های بازار کار و روند زمانی آنهاست. 
نگاهی به روند شــاخص های اصلی بازار کار 
طی فصول اخیر، از حرکت اقتصاد کشور به 

سمت رونق حکایت دارد.

جدیدترین گزارش مرکز آمــار از وضعیت 
اشغال و بیکاری کشــور در بهار سال جاری 
نشــان می دهد نرخ بیــکاری مجــددا به 
بهترین رکــورد تاریخی خــود یعنی ۸.۲ 
درصد که در پاییز ســال گذشته هم تجربه 

شده بود، بازگشته است. 
گزارش مرکــز آمار همچنیــن می افزاید از 
بهار سال گذشته تا بهار ســال جاری، بالغ 
بر ۷۲۸ هزار اشــتغال جدید ایجاد شــده و 
جمعیت شــاغلان کشــور به ۲۴ میلیون و 
۳۰۶ هزار نفر افزایش یافته است. این ارقام 
به وضوح گویای بهبود وضعیت اشتغال طی 

فصول اخیر است.
بررســی جزئیات اشــتغال ایجاد شده طی 
فصــول فعالیت دولت ســیزدهم نشــان 
می دهد بخش قابل توجهی از اشتغال ایجاد 
شــده در این مدت، مربوط به بخش صنعت 
است. این موضوع به خوبی با آمارهای رشد 
بخش صنعت و همچنین تشــکیل سرمایه 
در بخش ماشــین آلات همخوانــی دارد و 
گویای رشد صنعتی کشور در دو سال اخیر 

است.

جنگ همزمان دولت سیزدهم با رکود 
تورمی به جا مانده از دولت قبل

شاخص های یاد شــده به وضوح گویای دور 
شــدن اقتصاد کشــور از وضعیت رکودی 
ســال های قبل و بازیابی رونق، همزمان با 
کاهش تورم است. از همین رو این گزاره که 
»دولت ســیزدهم با بردن اقتصاد به ورطه 
رکود، در حال کاســتن از تورم اســت« با 
واقعیت های اقتصــاد همخوانی ندارد، بلکه 
دولت تلاش کــرده بدون تحمیــل رکود 
به اقتصاد، بــه هدف کاهش تورم دســت 
یابد. هرچند برخی از سیاســت های دولت 
نظیــر افزایش نــرخ بهره بانکــی و کاهش 
مخــارج، جنبه رکــودی داشــته اما غالب 
آنهــا در راســتای تقویت رشــد اقتصادی 
بوده اســت. افزایش ســهم مخارج عمرانی 
در لوایح و تخصیص های بودجه، تســهیل 
صدور مجوزها و انحصارزدایی از مشــاغل، 
واکسیناســیون عمومی و برچیده شــدن 
قرنطینه های اجباری، کاهش دخالت های 
دولتی و قیمتگــذاری دســتوری، حذف 
رانــت ارزی ۴۲۰۰ تومانــی و... از جملــه 
سیاست هایی هســتند که در جهت تقویت 

رشد اقتصادی کشور اجرا شدند.

حسین ســلاح ورزی رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: 
مــن هیچ نامــه ای مبنی بــر رد صلاحیــت از وزارت 
اطلاعــات دریافت نکردم. حســین ســلاح ورزی در 
حاشیه نشســت هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی ایران 
در جمع خبرنگاران در پاســخ به این ســوال که گفته 
می شــود حضور شــما در قامت رئیس اتاق بازرگانی 
باعث می شود عملکرد اتاق مختل شود، اظهار داشت: 
خیر. من رئیس قانونی اتاق بازرگانی هستم و به استناد 
رأی هیأت نمایندگان به خوبــی وظایف خود را انجام 
می دهیم و تاکنون هم خللــی در فعالیت های اتاق به 
وجود نیامده اســت. دولــت، مجلس و قــوه قضائیه 
همکاری خوبی دارند. مأموریت اتاق مشــورت با قوای 
ســه گانه و مطالبه گری در امور بخش خصوصی است 
و مســأله ای نداریم و با تمام توان در راســتای اجرای 

مأموریت های قانونی بر می داریم.
رئیس اتاق بازرگانی ایران در مورد جلوگیری از حضور 

وی در جلسات و نشست های رسمی دولت، 
افزود: در ســه هفته ای که بــه عنوان رئیس 
اتاق فعالیت داشته ام در تمام نهادها، مجامع 
و شوراهایی که به موجب قانون اتاق بازرگانی 
عضو است چه بنده و چه ســایر نمایندگان 
دعوت شــدند. این مساله بیشــتر شبیه به 
یک شایعه و فضاسازی رســانه ای است. من 

بر این باورم که آقای رئیس جمهوری به عنوان نگهبان 
قانون اساســی اجــازه نمی دهد که اتــاق بازرگانی از 
حقوق قانونی خود محروم شود.وی ادامه داد: بر خلاف 
جوسازی های رسانه ای نه مخالفت و نه حمایت جدی 
ای را از اجزای دولت دریافت نکردیم و در حال فعالیت 
هســتیم.رئیس اتاق بازرگانی ایران افــزود: موضوع 
اصلی همه اعضا و وزرای دولت بر اســاس تفکر رئیس 
جمهوری، امیدآفرینی به اقشار جامعه و زمینه سازی 
برای تحقق شعارهای رهبری یعنی مهار تورم از طریق 

افزایش تولید رقابت پذیر اســت. معتقدیم 
کنترل تورم از طریق افزایش تولید و توسعه 
تجارت از کانال بخــش خصوصی می گذرد 
و تلاش ما نیز این اســت که این تلاش را در 
بخش خصوصــی تقویت کنیم تــا افزایش 
تولید را شاهد باشیم.ســلاح ورزی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر نامه های نهادهای نظارتی 
مبنی بر رد صلاحیت وی، تصریح کرد: خیر. یک قانون 
داریم به نام قانون اتاق بازرگانی و یک آئین نامه ای که 
برای اجرای این قانون است. بر اســاس این آئین نامه 
مرجع نظارت بــر انتخابات و برگزارکننــده انتخابات 
در هیأت رئیســه مشخص شــده و همچنین موضوع 
سازوکار و برنامه زمانبندی ارســال و استعلام تعیین 
صلاحیت افراد مشــخص شده اســت.وی گفت: من 
هیچ نامه ای مبنی بر رد صلاحیــت از وزارت اطلاعات 
دریافت نکردم. در برنامــه زمانبندی ۱۰ روزه که برای 

دریافت پاســخ توســط مرجع ذی صلاح کــه وزارت 
اطلاعات بوده، در نظر گرفته شده بود، هیچ وقت ارسال 
نشده است.ســلاح ورزی افزود: در خارج از این موعد 
قانونی حراست وزارت صمت که مرجع بی ارتباطی به 
این موضوع است گفته اســت که بر اساس بررسی های 
این مرکز »با حضور سلاح ورزی مخالفت می شود.«وی 
گفت: انجمن نظارت به عنوان مرجع قانونی نظارت بر 
انتخالبات مکاتبات مختلفــی در آن ایام کرده و در روز 
قبل از انتخابات به این نتیجه رســیدند و اعلام کردند 
که حضور همه ۴۰ کاندیدا در صحنه انتخابات بلامانع 
است. من بر اســاس تصمیم انجمن نظارت که مرجع 
قانونی نظارت بر انتخابات بود شرکت کردم و رأی دادم 
و این به هیچ وجه به معنای تقابل و سرکشــی نیست. 
همه ما حتماً مطیع قانون هســتیم و بر اســاس قانون 
عمل می کنیم و افتخار می کنیم کــه زیر پرچم قانون 

اساسی جمهوری اسلامی خدمت می کنیم.

سامانه جست و جوی شــغل برای ارتباط بین کارجویان 
و کارفرمایان با حضور وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
رونمایی شــد. این ســامانه با هدف کاهش هزینه های 

جست وجوی شغلی، اتصال سریع کارجویان و کارفرمایان 
و ایجاد پویایی در بازار کار راه اندازی شــده و زمینه پیوند 
میان کارگر و کارفرما را بــه صورت برخط فراهم می کند.

با طراحــی و راه اندازی این ســامانه، تاکنــون ۳۲ هزار 
نفر کارجو ظرف یک ماه گذشــته در این سامانه ثبت نام 
کرده اند. همچنین ۲۷۰۰ کارفرما نیز از طریق کاریابی ها 

یا به صورت آزاد در این سامانه ثبت نام کرده و بیش از ۶۱ 
هزار و ۴۲۴ فرصت شغلی هم در این سامانه معرفی شده و 

۲۷۳۲ نفر در این مدت مشغول کار شده اند.

اتاق

سلاح ورزی: نامه رد صلاحیت وزارت اطلاعات را دریافت نکردم

وهای داخلی انتقاد رییس سازمان ملی استاندارد ایران از کیفیت پایین خودر
خریدار  رییس ســازمان ملی استاندارد 
ایران به موضــوع کیفیت پایین خودروهای 
داخلی اشــاره کرد و گفــت: درصورتی که 
واردات خودرو به صورت عادلانه و توســط 
دولت شــکل بگیــرد، به طور قطــع مردم 

کیفیت برتر را انتخاب می کنند.
به گزارش سازمان ملی استاندارد، »مهدی 
اســلام پناه«  در جمع اعضای هیات مدیره 
انجمن آزمایشگاه های کشــور تاکید کرد: 
باید ســهم خود را در ایمنــی و مراقبت از 
سلامت جامعه ارتقا دهیم تا حقی از مصرف 

کننده بر گردن ما باقی نماند.
وی با بیان لزوم همکاری با مرکز ملی تایید 
صلاحیت ایران در انجام ارزیابی همترازی، 
افزود: موفقیت در ارزیابی همترازی توسط 
مجامع تایید صلاحیت بیــن المللی، علاوه 
بر حمایــت از تولیدکنندگان، رشــد تولید 
داخلی و تســهیل تجارت جهانی را فرآهم 

می کند.
این مقام مســوول بــا بیان اینکــه مجوز 

آزمایشــگاه با دقت زیادی صادر می شود، 
گفت: نهادهای آزمایشــگاهی برای تقویت 
مهارت و توانمندی خود باید به سمت کسب 

دانش سوق پیدا کنند.

رشد قارچ گونه آزمایشگاه های همکار
اســلام پناه با اشــاره به رشــد قارچ گونه 
آزمایشــگاه های همکار در دوره های قبل، 
تاکید کرد: پروانه فعالیت آزمایشــگاه هایی 
که بدون احــراز شــرایط لازم و فقط برای 
منافع خریداری شده است و کیفیت لازم را 

در ارائه خدمات ندارد، باطل می شود.
دبیر شورای عالی اســتاندارد به مصوبه های 
آخرین جلسه این شــورا اشاره کرد و گفت: 
فقط آزمایشــگاه هایی که اطلاعات خود را 
در درگاه امن پرداخت اینترنتی ثبت کرده 
باشــند، مجوز ادامه فعالیت دارنــد و با این 
اقدام، ارتباط بین واحد تولیدی و آزمایشگاه 
قطع و هرگونه تضاد منافــع از بین می رود.

وی در واکنــش به رضایت نســبی انجمن 

آزمایشــگاه های کشوری نســبت به تغییر 
نرخ تعرفه خدمات، یادآور شــد: این اقدام 
درحالی انجام شد که به مدت سه سال نرخ 

تعرفه ثابت مانده بود.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد ایران با بیان 
اینکه نظام آزمایشــگاهی کشور در عمل در 
خدمت کیفیت نیست، اظهارداشت: خطای 
برخــی از فعالیت های خدماتــی از جمله 
نظام آزمایشــگاهی منجر بــه بروز حوادث 

جبران ناپذیر اســت؛ بنابراین هیچ کوتاهی 
در این بخــش قابل اغماض نیســت.وی با 
اشــاره به توجه دولت مردمی سیزدهم به 
موضوع اســتاندارد و کیفیت، گفت: امروزه 
نمایندگان سازمان ملی اســتاندارد ایران 
حضور فعال در مجامع بیــن المللی دارند، 
به طوری که یکی از اعضــای هیات تجاری 
دولــت در ســفرهای خارجــی، نماینده 

سازمان ملی استاندارد ایران است.
اسلام پناه، تشکیل ستاد دیپلماسی کیفیت 
و اســتاندارد، جایزه کیفیت جهان اســلام 
و تلاش برای کســب بــازار حــلال را جزو 
اهداف این سازمان به منظور توسعه تجارت 
برشــمرد و گفت: آزمایشــگاه ها نیز در این 
ســاختار می توانند فعالیت های خود را در 

ابعاد وسیع تری توسعه دهند.
رئیس ســازمان ملــی اســتاندارد ایران از 
نهادهــای ارزیابی کننــده، آزمایشــگاه 
های همکار و شــرکت های بازرسی تایید 
صلاحیت شــده که به عنوان بــازوی این 

سازمان در زمینه بازرســی، آزمون و تایید 
صلاحیت تلاش می کننــد قدردانی کرد و 
گفت: دبیرخانه ای بــرای تعامل و همکاری 
بیش از پیش در این ســازمان  مستقر شده 
است تا تشکل ها بی واســطه با ما در ارتباط 
باشــند.وی با بیــان اینکه نفــع حاصل از 
برگزاری جلسات به صورت پیوسته و پویا به 
انجمن ها برمی گردد، یادآور شد: مشارکت 
فعال، رفع تعــارض منافع، روزآمد شــدن 
آزمایشــگاه ها، مدیریت صدور گواهینامه 
آزمایشــگاهی، حذف آزمایشــگاه های بی 
کیفیت، رشد و توســعه فناوری را در بخش 

های آزمایشگاهی به دنبال دارد.
رئیس ســازمان ملــی اســتاندارد ایران، 
مشــارکت انجمن هــا در پــروژه هــای 
تحقیقاتی، توســعه و تجهیز آزمایشگاهی 
را برای دســتیابی به نقطه ایده آل ضروری 
دانســت و افزود: یک انجمن قــوی، موثر و 
مفید می تواند دقت در ممیزی را در ســطح 

قابل توجهی افزایش دهد.

ونمایی شد سامانه جست و جوی شغل ر
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درراستایمقابلهبافساد
 نقره داغ مفسدین اقتصادی با رد مال بیش

 از ۳ هزار میلیارد تومان
 عدلیه در ســال ۱۴۰۱ علاوه بر فعالیت گســترده در زمینه شناسایی 
گلوگاه های اصلی فساد در کشــور، جبهه مقابله با مفسدین اقتصادی 
را هم تعطیل نکــرد و در این زمینــه بیش از ۳ هزار میلیــارد تومان از 
منابع کشور که توسط مفســدین اقتصادی مورد تسلط قرار گرفته بود 

به کشور و مردم بازگردانده شد.
به گزارش مرکز رســانه قوه قضائیه ، کشــف جرم، تعقیب، مجازات و 
تعزیر مجرمین بر اســاس بند چهارم اصل ۱۵۶ قانون اساســی یکی از 
وظایف اصلی قوه قضاییه است که یکی از مصادیق آن مبارزه همه جانبه 
با فساد اقتصادی و مفسدین می باشــد. بر همین اساس این فعالیت قوه 
قضاییه، اقدامی تعطیــل بردار نبوده و جزو وظایف ذاتی این دســتگاه 

محسوب می شود.
دادگاه های ویژه مقابله با مفاســد اقتصادی نیز طی سال های گذشته با 
ساز و کار تخصصی و بهره مندی از قضات باتجربه و متخصص در حوزه 
جرایم اقتصادی، در عرصه مبارزه با مفاســد اقتصادی، تحولی اساسی 
ایجاد کردند و پرونده های بســیاری در آن ها رسیدگی و منتج به صدور 

حکم شده است.
مجتمع ویژه جرایم اقتصادی در حال حاضر توانســته خود را به عنوان 
یک مرجع قضایی تخصصی معرفی و با رســیدگی به جرایم اقتصادی 
ویژه، نظیــر جرایم مربوط به گمــرک و قاچاق ارز، اختلاس، ارتشــا و 

پولشویی روند مبارزه با فساد در کشور را تسریع کند.
بر اســاس گزارش های واصله، در سال گذشــته بیش از ۳ هزار و ۶۴۶ 
میلیارد تومان از پرونده ها، صرفا در مرحله تحقیق دادســرای عمومی 
و انقلاب ناحیه ۳۲ جرایــم اقتصادی تهران منجر به رد مال از ســوی 

مجرمین اقتصادی شده است.
به تعبیر دیگر بیش از ۳ هزار میلیارد تومان از منابع کشــور که توسط 
مفســدین اقتصادی مورد تســلط قرار گرفته بودند به کشــور و مردم 

بازگردانده شده اند.
همچنین میزان رد مال صورت گرفتــه در پرونده ها در مرحله تحقیق 
دادســرای عمومی و انقلاب ناحیه ۳۲ جرایم اقتصادی تهران، در سال 

جاری )۱۴۰۲( تاکنون هزار و ۶۷ میلیارد تومان بوده است.

جزای نقــدی ماخوذه در مرحلــه اجرای حکم در دادســرای عمومی 
و انقلاب ناحیه ۳۲ جرایم اقتصادی نیز در ســال گذشــته بیش از ۸۹ 
میلیارد تومــان بوده که مجرمیــن اقتصادی موظف بــه پرداخت آن 

شده اند.

ازسویسازمانغذاوداروآمریکا
وی جدید بیماری آلزایمر تایید شد دار

ســازمان غذا و داروی ایالات متحده داروی آلزایمر Leqembi را تایید 
قطعی کرد.

 به نقل از مدیسن نت، »رابرت واســار«، مدیر مرکز مسولام نورولوژی 
شناختی و بیماری آلزایمر در شیکاگو، گفت: »این یک پیشرفت بزرگ 
است زیرا اولین داروی اصلاح کننده بیماری آلزایمر محسوب می شود. 
از اوایل دهه ۱۹۹۰ بود که آمیلوئید کشــف شد و محققان سعی کردند 

داروهایی برای حذف آمیلوئید از مغز طراحی کنند.«
وی در ادامه افــزود: »در گذشــته تلاش های زیادی انجام شــد که با 
شکست مواجه شــد. این دارو واقعاً نشــان می دهد که حذف آمیلوئید 

پیشرفت بیماری آلزایمر را به تأخیر می اندازد.«
 Leqembi ،واســار خاطرنشــان کرد: »در طول آزمایش ۱۸ ماهــه

پیشرفت آلزایمر را ۵ ماه به تأخیر انداخت که بسیار قابل توجه است.«
با این حال، تأیید ســازمان غذا و دارو با یک اخطار مهم همراه بود و یک 
هشدار به برچســب های Leqembi افزود و اعلام کرد که در موارد نادر 
این دارو می تواند منجر به »وقایع جدی و تهدیدکننده جان« شــود، از 

جمله خونریزی های مغزی، که کُشنده به اثبات رسیده است.
Leqembi فقط برای افرادی که در مراحل اولیه آلزایمر هستند یعنی 
کسانی که به زوال عقل خفیف یا آنچه به عنوان اختلال شناختی خفیف 
شناخته می شود، مبتلا هستند، تجویز می شود. همچنین به پزشکان 
توصیه شــده که بیماران را با Leqembi درمان نکنند، مگر اینکه قبلًا 
آزمایشــاتی برای تأیید افزایش ســطح پروتئین آمیلوئید در مغزشان 
انجام شــده باشــد. تجمع آمیلوئید یک ســیگنال کلیدی از بیماری 

آلزایمر است و Leqembi برای مبارزه با آن طراحی شده است.

دیوار

معاون فرهنگی و دانشــجویی وزارت بهداشت با اشاره 
به قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت خواستار 
حمایت ویژه تر از دانشــجویان متأهل در بهره مندی از 

خدمات و حمایت های دوران دانشجویی شد.
به نقل از دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد، دکتر عباس 
شــیراوژن، معــاون فرهنگــی و دانشــجویی وزارت 
بهداشــت در نشســت ویدئو کنفرانس قرارگاه جوانی 
جمعیت وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که 
با حضور مسئولان این قرارگاه در سراسر کشور از جمله 
دانشگاه علوم پزشکی مشهد برگزار شد، گفت: حمایت 
ویژه تر از دانشجویان متأهل در بهره مندی از خدمات و 

حمایت های دوران دانشجویی مورد تاکید است.
وی تصریــح کرد: ما در اســفند ماه ســال گذشــته 
برگزاری دوره آموزشــی ویژه مبلغان و روحانیون را با 

میزبانی دانشــگاه علوم پزشکی قم داشتیم 
تا از ظرفیت های این گــروه در حوزه جوانی 
جمعیت و موضوعات تبلیغی آن اســتفاده 

شود.
شــیراوژن اضافه کرد: پیشــنهاد دیگرمان 
حمایت ویژه تر از دانشجویان متأهل بوده در 
بهره مندی از خدمــات و حمایت های دوران 

دانشــجویی بوده و اینکه این گروه از دانشــجویان با 
مجردها یکسان نباشــند، ضمن اینکه توصیه کردیم 
که دانشــجویان متأهل و دارای فرزند از امتیاز انتقالی 

بدون پرداخت شهریه استفاده کنند.
معاون فرهنگی و دانشــجویی وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشــکی گفت: ما در بحث فرهنگ سازی ها و 
اطلاع رســانی های حــوزه جوانی جمعیــت اقدامات 

مؤثری را با همــکاری معاونت بهداشــت و 
روابط عمومی وزارتخانه داشتیم و در جهت 
انعکاس هرچه بهتر این اقدامات و اثربخشی 
آن در ســطح جامعــه خواســتار همراهی 

رسانه ها در جهت انتشار حداکثری شدیم.
همچنیــن دکتــر محمد احمدیــان، مدیر 
سلامت جمعیت، خانواده و مدارس دانشگاه 
علوم پزشکی مشهد و مسئول دبیرخانه قرارگاه جوانی 
جمعیت این دانشگاه هم در این نشست، گفت: کارنامه 
جوانــی جمعیت کشــور و وضعیت دانشــگاه ها قابل 
قبول بوده و دانشــگاه علوم پزشکی مشهد در رنکینگ 
کشــوری کارنامه جوانی جمعیــت در جایگاه خوبی 
قرار گرفته است.وی افزود: جلســات استانی با حضور 
استاندار برگزار می شود و باید اشاره کنیم که عملکرد 

این دانشگاه در سطح اســتانی همانند سطح ملی قابل 
توجه بود و این عملکرد با تقدیر اســتاندار خراســان 
رضوی همراه بود.دکتر احمدیان بیان کرد: راه اندازی 
ســامانه باروری ســالم اقدام شاخص دانشــگاه علوم 
پزشکی مشهد در حوزه فرزندآوری بوده، موضوعی که 
نقش بســزایی در بحث تحقق اهداف مدنظر در حوزه 

جوانی و افزایش جمعیت دارد.
در این نشســت نمایندگان معاونت های بهداشــت، 
درمــان، تحقیقات و فناوری و فرهنگی و دانشــجویی 
وزارتخانه و مســئولان کمیته های مختلــف قرارگاه 
جوانی جمعیت دانشــگاه های علوم پزشــکی سراسر 
کشــور از جمله مشهد طرح های پیشــنهادی خود را 
در جهت اجرای هرچه بهتــر برنامه های حوزه جوانی 

جمعیت و همچنین طرح سلامت خانواده ارائه کردند.

بر پایه آمار ثبت احوال کشور در دو ماهه نخست امسال 
)تا ابتدای خرداد ماه( ســال ۱۴۰۲ در کل کشــور ۷۹ 
هزار و ۲۶۰ مورد ازدواج و ۳۷ هــزار و ۷۰۱ مورد طلاق 
به ثبت رسیده اســت. بر پایه آمار ثبت احوال کشور طی 

فروردین و اردیبهشت ماه امسال، از کل ۷۹ هزار و ۲۶۰ 
ازدواج ثبت شــده تا خرداد ماه ســال جاری در کشور 
بیشــترین ازدواج ها به ترتیب مربوط به اســتان های 
تهران با ۹۲۷۲ مورد، خراســان رضوی با ۷۱۲۵ مورد 

و خوزســتان با ۶۱۵۷ مورد اســت.همچنین کمترین 
ازدواج ثبت شده در کشور نیز در همین زمان به ترتیب 
مربوط به استان های سمنان با ۴۶۰ ازدواج، ایلام با ۶۶۳ 
ازدواج و کهگیلویه و بویراحمد بــا ۱۱۵۷ مورد ازدواج 

بوده اســت.بر پایه این گزارش از ۳۷ هزار و ۷۰۱ مورد 
طلاق به ثبت رســیده، کمترین طلاق به ترتیب مربوط 
به استان های ایلام با ۱۸۵ مورد، خراسان جنوبی ۳۱۲ 

و کهگیلویه و بویراحمد با ۳۷۴ مورد است.

پزشکی

آمار

آیدا صالحــی   یک کارشــناس آموزش 
می گویــد: »جایگاه ایــران در ارزیابی های 
آموزشــی معمولا طی ســال های مختلف 
یکســان بوده اســت. اما اینکه در ماه های 
اخیر ایــن موضوع حساســیت ایجاد کرده 
است در واقع سقوط رتبه ی ایران نسبت به 
کشورهای همســایه بود که از نتایج اولویت 

نبودن آموزش و پرورش در ایران است.«
 آزمــون پرلــز یکــی از معروف تریــن 
آزمون های روان شناسی است که به منظور 
اندازه گیری ســطح هوش عمومــی افراد و 
همچنین تراز ســنجش میزان پیشــرفت 
ســواد خواندن در بین دانش آموزان گرفته 
می شود. نتایج ســال ۲۰۲۱ این آزمون اما 
برای ایرانیان حاشــیه ساز شــد چرا که از 

سقوط معنادار رتبه ایران خبر می داد.
آزمــون پرلــز کــه کار ســنجش کیفیت 
روخوانــی و درک مطلــب دانش آمــوزان 
پایه ی چهــارم ابتدایی را انجــام می دهد؛ 
ســنجش نتایج آزمون ۲۰۲۱ را همزمان با 
شــیوع بیماری کرونا آغاز کرد. نمره دهی 
در آزمون پرلز به صورت اســتاندارد انجام 
می شــود. میانگین نمره آن برابــر با ۱۰۰ 
اســت و امتیاز بالاتر یعنــی ضریب هوش 

بالاتر.
در این دوره ۵۷ کشــور مورد بررســی قرار 
گرفتند که ایران با کســب رتبــه ۵۳ فقط 
توانســت از ۴ کشــور اردن، مصر، مراکش 
و آفریقــای جنوبی جلو بزنــد. طبق نتایج 
آزمون در تمام کشورها نمره دختران بالاتر 
از پســران اعلام شــد. این موضوع در ایران 
هم صادق بود به این نحــو که نمرۀ دختران 
ایران ۴۲۲ و نمرۀ پسران آن ۴۰۵ است. در 
مقایســه با دورۀ قبل آزمــون پرلز دختران 
ایرانی حــدود ۳۰ نمره و پســران حدود ۲ 

نمره افت کرده اند.
ایران نمره ی ۴۱۳ را کســب کرده و این در 
صورتی است که حداقل  نمره ی معیار ۴۰۰ 
است؛ یعنی کشورها باید تلاش کنند ۱۰۰ 
درصــد دانش آموزان خود را بــه بالای این 
آستانه برسانند. در دورۀ قبل )سال۲۰۱۶( 
۳۵ درصد دانش آموزان ایران نمرۀ کمتر از 
۴۰۰ گرفته بودند، که در این دوره )ســال 
۲۰۲۱( این نســبت به ۴۱ درصد رســیده 

اســت؛ نمرۀ زیر ۴۰۰ یعنی ضعف جدی و 
ناتوانی در خوانــدن و درک مطلب. این در 
حالی اســت که در کل آزمونِ این دوره تنها 
حدود ۶ درصد دانش آمــوزان نمرۀ کمتر از 

۴۰۰ گرفته اند.
اما آیا اعلام نتایج ایــن آزمون ها تاثیری بر 
روند بهبــود کیفیت آمــوزش دارد یا فقط 
اعلام نتایج می شــود و تغییری در عملکرد 
کشورها ویژه تر کشور ایران ایجاد نمی شود؟ 
نیک نــژاد،  محمدرضــا  درهمین بــاره 
کارشــناس آموزش در گفتگو با خبرآنلاین 
می گویــد: »جایگاه ایــران در ارزیابی های 
آموزشــی معمولا طی ســال های مختلف 
یکســان بوده اســت. اما اینکه در ماه های 
اخیر ایــن موضوع حساســیت ایجاد کرده 
است در واقع سقوط رتبه ی ایران نسبت به 

کشورهای همسایه بود.«
متن کامل گفتگو در ادامه آمده است.

 در کشــورهای همســایه شرایط 
آموزش وپرورش چگونه است؟

ممکــن اســت در کشــورهای دیگــر هم 
اولویــت آمــوزش و پــرورش نباشــد اما 
جایــگاه اولویت بندی در ایران نســبت به 

کشــورهای دیگر عقب تر اســت. در ایران 
آموزش وپــرورش جایگاه نــدارد آن هم به 

دلایل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی است.

 آیا اعلام نتایج این آزمون ها تاثیری 
در بهبود عملکرد آموزش و پرورش در 

ایران دارد؟
کشورهای همسایه بعد از اعلام ارزیابی های 
منتشر شــده ی آزمون ســعی کردند که به 
المان های ضعف خود توجه کنند و در تلاش 
برای جبران بودند اما ایران بــه دنبال رفع 
مســئله نبوده و نیســت. آموزش وپرورش 
برای دســت اندرکاران آموزشی و در سطح 

بالاتر مسئولان سیاست در اولویت نیست.

 در کشورهای همســایه این بهبود 
عملکرد چگونه صورت گرفته است؟

یکی از نمونه های خیلی مشخص که مسیر 
پیشــرفت را در پیش گرفت، کشــور چین 
اســت. تغییرات جزیی و کلی در ســاختار 
آموزش ایجاد کرد و در یــک روند ۱۵ تا ۲۰ 
ســاله شــانگهای به رتبه های بالاتر رسید. 
نمونه دیگر آن عربستان اســت که سالانه 
تعدادی معلم را برای دوره های آموزشــی 

برای بهــره وری بیشــتر به فنلانــد اعزام 
می کنند.

 ایــن آزمــون در زمــان کرونا از 
دانش آموزان گرفته شــده است، به 
نظر شما به علت شیوع کرونا و مجازی 
شــدن کلاس ها از دلایل سقوط رتبه 

ایران است؟
در دوران کرونا مسئولان آموزش و پروش ما 
منفعل بودند. کار خاصی انجام نشــد غیر از 
تعطیلات مداوم و گسترده. آموزش در تمام 
کشورهای جهان تحت تاثیر کرونا بود و این 
دلیل قانع کننده ای نیســت اما این آسیب 
در کشور ما زیاد بود و ممکن است در نتایج 

آزمون تاثیر گذاشته باشد.

 شرایط اقتصادی و اجتماعی موجود 
در ایران چه تاثیری بر کیفیت آموزش 

دانش آموزان داشته است؟
طبیعتا مســائل اقتصادی آسیب جدی به 
آموزش زده است. ما به عنوان شهروند عادی 
این فشار اقتصادی را حس می کنیم. به زبان 
ساده وقتی شــکم بچه ی آدم گرسنه است 

دیگر آدم به فکر آموزش و تحصیل نیست.

 هزینه هــای بالایی بــرای مدارس 
غیر انتفاعــی از خانواده ها دریافت 
می شود؛ به نظر شــما این مسئله در 
کیفیت بالای آموزش در این مدارس 

تاثیر دارد ؟
یک بخشــی از جامعه هزینــه می کردند تا 
فرزندانشان در مدارس غیردولتی تحصیل 
کنند تا در آینــده این گذار بیــن طبقاتی 
اتفاق بیافتد. اما اکنون آموزش وپرورش این 
امکان را ندارد که این گذار طبقاتی را ایجاد 
کند بلکه خودش یک فاصله طبقاتی ایجاد 

کرده است.

 منظور شما از ایجاد فاصله طبقاتی 
در آموزش و پرورش چیست ؟

ایجــاد فاصلــه ی طبقاتــی در آمــوزش و 
پرورش یعنی اینکه کــه فرزندان افراد طبقه 
بالا به مــدارس خاص بروند کــه از پرداخت 
هزینه های بالای کنکور برمی آیند و به رشته 

های برند و دانشگاه برتر دست پیدا کنند.

 تغییــر در وزرای آموزش و پرورش 
تاثیری بر بهبود شــرایط تحصیلی 

دارد؟
با شرایطی که امروز هســت به نظر من خیر، 
امیدی به بهبود نیست. انتخاب وزرا به شدت 
سیاســی اســت. وزرای جدید نه با ساختار 

آشنا و نه آدم های پژوهشگری هستند.

 منظور شما از آشــنا نبودن وزرا با 
ساختار آموزشی چیست ؟

اگر شــخصی وزیر می شــود یا دانش بالایی 
دارد که بتواند گره گشای مشکلات آموزش و 
پرورش باشد یا تجربه  لازم و کافی دارد. وزرای 
جدید آموزش وپرورش به لحاظ کاریزماتیک، 

علمی و آکادمیک شایستگی ندارند.

 منظور اینکه ســواد آموزشی وجود 
ندارد ؟

بله، ســواد مدیریتی در آمــوزش و پرورش 
وجود ندارد زیرا افرادی که می آیند ناکارآمد 
هســتند. به قول معــروف کــه می گویند 
هرسال دریغ از پارسال؛ ما هم می گویم هر 

وزیر دریغ از وزیر قبلی.

خریدار  معــاون فنــی و امــور بیمه ای 
کشــوری،  بازنشســتگی  صنــدوق 
ضمــن تشــریح وضعیــت بدهی هــای 
آموزش وپرورش به صندوق بازنشســتگی 
کشوری به دنبال اجرای رتبه بندی معلمان 
گفت: به طور قطــع مدیرعامــل صندوق 
بازنشســتگی کشــوری و معاونت وزارت 
آموزش و پرورش طی هفتــه جاری پیگیر 
هســتند تا بتوانند با تســویه حساب هایی 
که می شــود، رتبه بندی معلمان را اجرایی 
کنند.رضا فیضی نژاد، با بیان اینکه در سال 
گذشــته، ۵۱ هزار نفر از کارکنان آموزش 
و پرورش بازنشســته شــدند که مشمول 
رتبه بنــدی هســتند، اظهار کرد: امســال 
نیــز براســاس پیش بینی ها ۸۰ هــزار نفر 
از کارکنــان آموزش و پرورش بازنشســته 

خواهند شد.
وی بــا اشــاره بــه میــزان بدهی هــای 
آموزش وپرورش به صندوق بازنشســتگی 
کشوری به دنبال اجرای رتبه بندی معلمان 

بیان کرد: ستاری فرد، معاون وزیر آموزش و 
پرورش، دو جلسه در صندوق بازنشستگی 
کشوری بابت کسورات بازنشستگی مقطع 
۶ ماهه دوم ســال ۱۴۰۰ و اعلام رتبه بندی 

بازنشستگان ۱۴۰۱ برگزار کرد.
به گفته معاون فنی و امور بیمه ای صندوق 
بازنشستگی کشــوری، آموزش و پرورش  
بابت اجرای رتبه بنــدی معلمان، در ۶ ماهه 
دوم سال ۱۴۰۰ رقمی پرداخت نکرده است 
که محاسبات آن در دست بررسی است.  به 
طور قطع مدیرعامل صندوق بازنشســتگی 
کشوری و معاونت وزارت آموزش و پرورش 
طی هفته جاری پیگیر هســتند تا بتوانند با 
تســویه حســاب هایی که انجام می شود، 

رتبه بندی معلمان اجرایی شود.
فیضی نژاد در پاســخ به این سوال که میزان 
بدهی آمــوزش و پــرورش بــرای اجرای 
رتبه بندی معلمان چقدر برآورد شده است؟ 
توضیح داد: میــزان آن در حال محاســبه 
است، زیرا مبلغ آن به صورت کلی پرداخت 

شده و شــامل کسورات ســهم مستخدم، 
کارفرما و مقرری اســت که تفکیک نشده 
و برنامه صندوق بازنشســتگی کشــوری 
این اســت تا پایان هفته با جلســاتی که در 
سازمان و برنامه و بودجه برای تامین اعتبار 
آن در نظر گرفته می شــود، این کار اجرایی 

شود.
وی درخصــوص پرداخــت مابه التفــاوت 
حقــوق ســال ۱۴۰۱ معلمان بــا اجرای 
رتبه بندی فرهنگیان تصریح کرد: به دلیل 
اینکه ارقام مربوط به کسورات رتبه بندی از 
آبان ماه ســال ۱۴۰۱ به بعد، به شکل علی 
الحساب پرداخت شده اســت، از همین رو 
در ســال ۱۴۰۰ عملا آموزش و پرورش به 
بازنشستگان یا شــاغلان پرداختی نداشته 
اســت. اینها )پرداخت علی الحساب بخشی 
از مطالبــات ناشــی از اجــرای رتبه بندی 
فرهنگیان( در مهر و آبــان ۱۴۰۱ پرداخت 
شد و کسورات آن نیز به شکل علی الحساب 
پرداخت شده است که باید بررسی شود. به 

طور قطع رتبه بندی در مورد بازنشستگان 
ســال ۱۴۰۰، ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ بــه محض 
تامین اعتبــار اعمال خواهد شــد.معاون 
فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشســتگی 
کشــوری همچنیــن با اشــاره بــه اینکه 

پیش بینی می شــود بیش از ۸۰ هزار نفر از 
کارکنان آموزش و پرورش در ســال ۱۴۰۲ 
نیز بازنشسته شوند، اعلام کرد که پیگیری 
می کنیم تا موضــوع رتبه بندی در پرداخت 

حقوق بازنشستگی  این افراد اعمال شود.

حمایت ویژه تر از دانشجویان متأهل علوم پزشکی در بهره مندی از خدمات

ثبت بیش از ۷۹ هزار ازدواج و ۳۷ هزار طلاق در کشور طی ۲ ماه

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

شناسه آگهی 1517311
برابــر رای شــماره 140260309001000722 مورخ 1402/3/7 کلاســه 
1401114409001000504 موضــوع قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
منطقــه یک قزوین تصرفات مالکانه بلامعــارض متقاضی خانم فردوس کاتبی به 
شناســنامه شــماره 129 کد ملی 4322580343 صــادره فرزند علی اکبر در 
ششــدانگ یکباب خانه به مساحت 52/46 متر مربع پلاک شماره فرعی از 272 
اصلی واقع در قزوین بخش 4 شــمالغرب حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین که 
در ازای ســهم مشــاعی متقاضی در ســهم مالک متن قرار گرفته گردیده است 
لــذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود 
در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/4/3 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/4/19 

شعبان عسگری- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین 
 از طرف همت سلیم پور

آگهی مفقودی
موتــور  شــماره  بــه  زامیــاد  کامیونــت  وکارت  ســبز  بــرگ 
Z24771308Z وشاسیNAZPL140BJ04696وشــهربانی 
ایــران 64_212د75بــه نــام حبیب الاه عباســی بــه کد ملی 

4489464460مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مفقودی
بــرگ ســبز وســند ســواری هــاچ بــک پــژو 206TU5رنگ 
163B0059763وشاســی موتــور  شــماره  بــه  ســفید 

NAAP13FE7EJ485148وشهربانی ایران 54_974ن25به 
نام مهدیه حیات اور مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد

یزد
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پیشگام نئورالیسم سینمای ایتالیا
رومینا روشن بین  ویتوریو دسیکا یکی از پیشــگامان نئورالیسم در 
سینمای ایتالیا بود. نئورالیسم جنبشــی سینمایی بود که بعد از جنگ 
جهانی دوم پدید آمــد، درواقع وقتی از ایــن جنبش صحبت می کنیم 
یکی از مهم ترین و ســردمداران آن ویتوریو دسیکا است که نئورالیسم 
ایتالیــا را بدون اســم آن و فیلم شــاخصش دزد دوچرخــه نمی توان 

شناخت.
فیلم های او ضد ســینمای هالیوود و هیاهوی ســینمای تجاری است، 
ولی تماشــاگر با فیلم هایش همراه می شــود و به راحتی با شــخصت 
هایش ســمپاتی می کند، به طور مثال یکی از بهترین شخصیت های 
تاریخ ســینما و یکی از بهترین پدران تاریخ ســینما در دزد دوچرخه 
وجود دارد که جــدا از توجه اکثر منتقدان بــه آن، مخاطب هم هنوز با 

دیدن این فیلم همذات پنداری می کند.
نگاه ضد سرمایه داری و ضد بورژوایی دسیکا باعث شد تا شخصیت های 
اصلی اش مردم ســاده و کوچه و خیابان باشــند که امروزه این نگاه در 
خیلی از فیلمسازان تاریخ ســینما وجود دارد، این نگاه دسیکا از منظر 
فرمی هم بود که سعی می کرد فیلم های ضد جریان استودیویی بسازد 
از این رو استفاده از لوکیشن های واقعی و نزدیکی به واقعیت و میزانسن 
های فارغ از خود نمایی، اســتفاده از نورهای طبیعی از شــاخصه های 
فرمی سینمای دسیکا در دوران نئِورئالیسم است که منشا ایدئولوژیک 

ضد سرمایه داری پشت آن است.
وقتی از دسیکا اسم می بریم نمی توان به همکار فیلمنامه نویسش یعنی 
چزاره زاواتینی اشاره نکرد، چرا که شیمی این دو در تاریخ سینما بسیار 
ماندگار شــد، این همکاری فیلم هایی همچون واکسی، دزد دوچرخه 
و امبرتو دی را خلق کرد. همچنین از دیگــر همکاری های موفق او می 

توان به همکاری اش با سوفیا لورن و مارچلو ماسترویانی اشاره کرد.
دسیکا از فیلمســازان مهم جریان نئورالیســم و دوران اوج این مکتب 
سینمایی اســت، او یک نمونه ی بارز برای مطالعه درباره ی این مکتب 
اســت. مولفه های این جریان بیشــتر از هر فیلمســاز نئورالیسمی در 
سینمای او و ویسکونتی مشهود است. درواقع با این جریانی که دسیکا 
و همکارانش در ایتالیا رقم زدند فیلمســازهای بسیار بزرگی همچون 
روسولینی، ویســکونتی، فلینی به ســینما معرفی شــدند که بعدها 
بسیاری از فیلمسازان مهم موج نو فرانســه هم تحت تاثیر این جریان 

قرار گرفتند.
به دلیل نگاه واقع گرایانه در این ســینما ما شــاهد بازی های رئالیسم، 
اتفاقات ساده، حرکات دوربین ســاده، لوکیشن های واقعی و در بعضی 
مواقع اســتفاده از نابازیگر برای واقع گراتر کردن فیلم هستیم که این 

مولفه ها در سینمای به اصطلاح اجتماعی ایران نیز بسیار نمایان است.
شــاید بتوان گفت تاثیر نئورالیسم تا به امروز در ســینمای ایران ادامه 
دارد و حتی در جاهایی تاثیر این سینما و دسیکا در ایران بیشتر است تا 
ایتالیا . این تاثیر از زمان موج نو سینمای ایران تا به سینمای به اصطلاح 
اجتماعی امروز ایران رســیده اســت از این رو می توان تاثیر دسیکا و 
جریان نئورالیسم را در فیلم های کیانوش عیاری، رخشان بنی اعتماد، 
عباس کیارستمی و اصغر فرهادی کاملا مشــاهده کرد. لحن عریان و 
انتقادی یکی از شــاخصه های این جریان بود که دولت آن زمان ایتالیا 

هم دل خوشی از این فیلمسازها نداشت.
دسیکا و ویسکونتی شــاید به اندازه ی فلینی محبوب سینما دوستان 
نباشند اما تاثیر آنها در مکتب نئورالیسم بســیار بیشتر از فلینی است. 
جمله ای دارد دســیکا راجع به فیلم امبرتودی که گویای نگاه او به هنر 

سینماست: )داستان زندگی کسی که هیچ اتفاقی برایش نمی افتد.(
به نوعی دوران اوج کاری دســیکا با دوران اوج نئورالیسم پیوند خورده 
بود و فیلم های مهم او در دوران اوج این مکتب ســینمایی ساخته شده 
اســت و بعد از افول نئورالیسم ما شاهد افول نســبی دسیکا هم بودیم. 
فیلم دزد دوچرخه که مهمترین و معروفترین فیلم اوســت در تثبیت 
نئورالیسم تاثیر به ســزایی داشت و به دلیل ســمپاتی مردم ایتالیا در 
آن زمان و شــرایط اجتماعی ایتالیا اســتقبال خوبی از این فیلم در آن 
زمان شــد و اگر بخواهیم با یک فیلم، نئورالیســم را به کســی معرفی 
کنیم همــه ی المان هــای آن در این شــاهکار نمایان اســت که اکثر 

سینمادوستان دنیا این فیلم را ستایش می کنند.
نگاه دســیکا در ایــن فیلم به انســانی که تحــت تاثیــر و بازمانده ی 
جنگ جهانی دوم است بســیار انسانی اســت و این نگاه انسانی بعد از 
خشــونت های جنگ جهانی دوم و اتفاقاتی که به مردم اروپا گذشــت، 
بسیار دلچسب و زیبا بود و در آخر دسیکا از فیلمسازانی بود که در زمان 

خود هم مورد توجه مردم بود و هم مورد توجه جشنواره ها.

 جایزه کارگردانی جشنواره لهستان 
برای یاسر طالبی

یاســر طالبی جایزه بهترین کارگردانی مســتند بخش آثار کوتاه را از 
شصت و سومین دوره جشــنواره قدیمی و معتبر کراکو لهستان از آن 
خود کرد. شصت و سومین دوره جشــنواره بین المللی کراکو در کشور 
لهســتان برندگان خود را اعلام کرد و یاســر طالبی مستندساز ایرانی 
موفق به کسب جایزه اژدهای نقره ای بهترین کارگردانی مستند بخش 

کوتاه شد.
»سرنوشــت« تازه ترین مستند یاســر طالبی، داســتان عشق، آینده 
و جاودانگی اســت. این مستند به شــرح زندگی دختری به نام سحر و 
پدرش می پردازد. این مســتند پیش از این جایزه بهترین کارگردانی را 
از نهمین دوره جشنواره بین المللی »Doker« روسیه از آن خود کرده 

است.
»سرنوشــت« از تلویزیون هــای »NHK« ژاپن، »LCP« فرانســه 
و الجزیره قطر پخش شــده اســت. الهه نوبخت در کنار یاســر طالبی 
تهیه کنندگی این پروژه را به عهده داشــته و هنگامه بلوری تهیه کننده 

همکار بوده است.

 فرصتی برای دانش آموزان علاقه مند
 به فیلمسازی

نهمین جشنواره فیلم کوتاه دانش آموزی مدرســه تا دهم شهریورماه 
آماده دریافت اثر است.

به نقل از دبیرخانه دائمی جشــنواره فیلم دانش آموزی مدرســه، دبیر 
اجرایی جشــنواره فیلم کوتــاه دانش آموزی مدرســه از آغاز دریافت 

فیلم های کوتاه دانش آموزی تا دهم شهریورماه خبر داد.
محمد درویشــی با اشــاره به آغاز دریافت آثار دانش آموزان از روز اول 
تیرماه در دو  بخش اصلــی و جانبی این دوره از جشــنواره اظهار کرد: 
جشــنواره فیلم کوتاه دانش آموزی مدرســه رویدادی در مسیر رشد و 
شکوفایی استعدادهای نوجوان اســت که به صورت بین المللی برگزار 

می شود.
او با این بیان که موضوع اصلی این دوره از جشــنواره تمدن سازی برای 
نظم نوین جهانی اســت، افزود: بخش های اصلی نهمین جشنواره فیلم 
کوتاه مدرسه شامل موضوعات داستانی، انیمیشن، مستند، نماهنگ و 

آیتم تلویزیونی هستند. 
وی ادامــه داد: بخــش جانبی این رویداد شــامل فیلمنامه نویســی، 
موســیقی فیلم و نماهنگ و اقلام تبلیغاتی فیلم )پوستر، عکس پشت 

صحنه و تیزر( است.
دبیر اجرایی نهمین جشــنواره فیلم کوتاه دانش آموزی مدرسه گفت: 
دانش آموزان علاقه مند از سراسر کشــور و در تمامی مقاطع تحصیلی 
می تواننــد آثار خود را تــا روز دهم شــهریور ماه و از طریــق تارنمای 

جشنواره )www.madresefestival.ir( ارسال و بارگذاری کنند.

دیدگاه

قاب
 نوزدهمین جشــنواره بین المللی نمایش عروســکی 
تهران-مبــارک با اجــرای ۵۹ نمایــش صحنه ای و 
فضای باز با حضور بیش از ۷۰۰ هنرمند در این رویداد 
به ایستگاه پایانی خود رسید.به گزارش روابط عمومی 
اداره کل هنرهــای نمایشــی، نوزدهمین جشــنواره 
بین المللــی نمایش عروســکی تهران-مبــارک، ۱۷ 
تیرماه بعد از پشــت سرگذاشتن ۹ شــب به ایستگاه 

پایانی خود در بخش های صحنه ای و فضای  باز رسید.

اجرای ۵9 نمایش در جشنواره نمایش عروسکی
۱۵ نمایش در بخش بزرگ ســال، ۱۴ نمایش در بخش 
کودک و نوجوان، ۷ نمایش در بخش فراگیر بهزیستی، 

۷ نمایش در بخش بین الملــل و ۴ نمایش در 
بخش مهمان نوزدهمین جشنواره بین المللی 
نمایش عروسکی تهران-مبارک در سالن های 
اصلی، قشــقایی، چهارسو، ســایه و کارگاه 
نمایش مجموعه تئاتر شهر، سالن های بزرگ 
و کوچک تالار مولوی، سالن اصلی تالار هنر و 
سالن گلستان کانون پرورش فکری کودکان 

و نوجوانان روی صحنــه رفتند.همچنین ۱۲ نمایش در 
بخش فضای باز محوطه مجموعه تئاتر شهر اجرا شدند.

حضور بیش از ۷00 هنرمند در جشنواره عروسکی
طبق آمــار اعلامی دبیرخانــه نوزدهمین جشــنواره 

بین المللی نمایش عروســکی تهران-مبارک 
در ســه بخش بزرگســال، کــودک و فضای 
باز بیش از ۵۸۵ هنرمند شــرکت کردند که 
۲۵۱ هنرمند از شهرستان ها و ۳۳۴ هنرمند 
از تهران در این سه بخش حضور داشتند.۸۰ 
هنرمند از تهران و استان ها و شهرهای ایران 
نیز در بخش فراگیر بهزیســتی بهزیســتی 
حضور داشتند.همچنین ۲۶ هنرمند خارجی در بخش 
بین الملل جشنواره نوزدهم در ایران ایفای نقش کردند.

استقبال چندهزار نفری از نمایش ها
جشــنواره نمایش عروســکی تهران-مبارک همیشه 

مخاطبان خود را داشته و از اجراهای آن استقبال شده 
است، اما امسال در این جشنواره شاهد حضور چندهزار 
نفری برای تماشــای نمایش های خیابانی در محوطه 

مجموعه تئاتر شهر بودیم.
 برگزاری این جشــنواره و حضور مردم  از دســته ها و 
سنین مختلف باعث تزریق شــادی و نشاط به جامعه 

شد.
نمایش هــای صحنه ای نیــز در جشــنواره نوزدهم با 
استقبال مخاطبان بســیاری مواجه شد که در بعضی 
سالن ها، عوامل برگزاری جشــنواره نمایش عروسکی 
مجبور به در نظر گرفتن نوبت جدید و دوباره بســیاری 

از اجراها شدند.

 همزمان با آغاز نخستین جشنواره بین المللی فیلم حوا 
در استان های مختلف کشــور و در آستانه برگزاری در 
اســتان تهران، تیزر این رویداد منتشر شد.به گزارش 

روابط عمومی نخستین جشنواره بین المللی فیلم حوا؛ 
در تیزر ایــن رویداد که در همخوانی بــا هویت بصری 
جشــنواره طراحی و ساخته شــده، بر نقش موثر زنان 

و مادران در خانواده در قالب قصــه ای تصویری تاکید 
صورت گرفته اســت. این تیزر توســط پیمان امیری 
ساخته شده است.نخستین جشنواره بین المللی فیلم  

حوا به همت بنیــاد بین المللی گوهرشــاد و به دبیری 
مهدیه سادات محور تا ۲۳ تیر ماه سال جاری در سطح 

کشور و از ۲۰ تا ۲۳ در تهران برگزار می شود.

نمایش

جشنواره

زهــرا منصــوری  تهیه کننــده فیلــم 
ســینمایی »ارثیــه فامیلی« کــه در روز 
گذشته تنها ۳ مخاطب در سینماهای کشور 
داشته است، تأکید کرد خودش هم می داند 

که این فیلم جای دفاع ندارد!
مهدی احمــدی تهیه کننده فیلــم »ارثیه 
فامیلی« به کارگردانــی حامد رضی که این 
روزها در حال اکران در ســینماهای کشور 
است، درباره شرایط اکران این فیلم گفت: از 
شرایط اکران فیلم خود اصلًا راضی نیستیم 
و معتقدم اکران همزمان ۱۰ فیلم، شرایطی 
ناعادلانه را در سینماها به وجود آورده که به 
خیلی از فیلم ها لطمه زده، این شرایط حتی 
به پرفروش ترین فیلــم این روزها هم لطمه 

زده است.
وی ادامه داد: متأسفانه سینماداران تبدیل 
به حاکم مطلق اکران شده اند و هیچ نظارتی 
بر عملکردشــان هــم نیســت. گویی هیچ 
مدیریتی نه بر چرخه تولیــد و نه بر چرخه 

اکران وجود ندارد.
تهیه کننــده »ارثیه فامیلی« در پاســخ به 
اینکه اگر شــرایط اینگونه نبــود آیا فروش 
فیلمــش بهتر بود هــم گفت: بــه هر حال 
شــرایط فیلم دیگر اینگونه هــم نبود. من 
وقتــی در کل ســینماهای تهــران، تنها 
۴ ســالن برای اکران فیلمم در اختیار دارم 
که همان ها هم ســانس های قبــل از ۳ بعد 
از ظهر اســت، چه انتظاری می توانم داشته 
باشد؟ خود شما ســانس یک و یا سانس سه 
بعدازظهر ســینما می روید؟ به خصوص که 
فیلم ما یــک فیلم خانوادگی اســت و واقعاً 
خانواده هــا بــرای رفتن به ســینما از یک 
ساعتی به بعد را انتخاب می کنند، آن هم به 
شرطی که ســینما در نقاط مختلف شهر در 

دسترس آن ها باشد.

 »ارثیه فامیلی« در شرایط بهتر
 200 میلیون تومان می فروخت!

وی افزود: بــا در نظر گرفتــن همین موارد 
اســت که معتقدم فیلم »ارثیه فامیلی« در 
شرایط متفاوت از این شرایط، قطعاً فروش 
بهتری می توانست داشــته باشد و حداقل 

می توانست ۲۰۰ میلیون تومان بفروشد!
این تهیه کننده در پاســخ به این پرســش 
که آیا واقعاً ۲۰۰ میلیون تومان را فروشــی 
ایده آل برای یــک فیلم می دانــد؟ گفت: 
قطعاً این فروش خوب نیســت! کمااینکه 
این روزها فروش یک میلیــارد تومان هم 
برای یک فیلــم نمی تواند فــروش خوبی 

باشــد. اما وقتی فیلمی در کنــار ۱۰ فیلم 
دیگر و در چنین شــرایطی اکران می شود، 
چه انتظاری می توان داشــت؟ با فروشــی 
که فیلم »فســیل« دارد شــک نکنید که 
ســینماداران تا عید نوروز ســال بعد آن را 
روی پرده نگه می دارند! این فیلم حق دارد 
بفروشــد اما حق آن تهیه کننده هایی که 
فیلمشــان در نوبت اکران مانده است چه 

می شود؟
واقعیت این اســت که من با نگاه تجاری این 
فیلم را نساخته ام. من واقفم که فیلم من یک 
فیلم شکست خورده است و این شکست هم 
مربوط به مرحله فیلم نامه نمی شــود بلکه 
این فیلم در مرحله ســاخت شکست خورد. 
من نزدیک به ۵۰ ســال اســت که حرفه ام 
سینماســت و فیلم های پرفــروش هم در 

کارنامه ام دارم
احمدی ادامه داد: اگر شــرایط ایده آل بود و 
با تجمیع فروش تهران و شهرســتان، فیلم 
ما حداقل می بایست ۵۰۰ میلیون تومان در 
گیشــه می فروخت که در کنار آن به فروش 
اکــران آنلایــن و واگذاری حــق پخش به 
تلویزیون هم حســاب کرده بودیم. واقعیت 
این اســت که من با نگاه تجــاری این فیلم 
را نســاخته ام. من واقفم کــه فیلم من یک 
فیلم شکست خورده اســت و این شکست 
هم مربوط بــه مرحله فیلم نامه نمی شــود 
بلکه این فیلم در مرحله ســاخت شکست 
خورد. من نزدیک به ۵۰ ســال اســت که 

حرفه ام سینماســت و فیلم های پرفروش 
هــم در کارنامه ام دارم. من »یــار در خانه« 
را با خسرو ســینایی کار کردم. »دل نمک« 
را با امیر قویدل کار کــردم و در اولین فیلم 
ســیروس مقدم با نام »گرگ های گرسنه« 

فیلم نامه نویس و بازیگر بودم.
این تهیه کننده ســینما تأکیــد کرد: من 
قصد دفــاع از فیلــم »ارثیــه فامیلی« را 
ندارم چرا کــه معتقدم ایــن فیلم در این 
قالب، محکوم به شکســت بود. اما بیایید 
نگاه کلان تری به ســینمای امروز داشته 
باشــیم. اگر چند فیلمی که فروش خوبی 
دارند را کنــار بگذاریــم، باقــی فیلم ها 
چه فروشــی دارند؟ ما چقــدر در همین 
سینمای این ســال ها فیلم داشته ایم که 
بازسازی شــده عین به عین فیلم های قبل 
از انقلاب بوده اند؟ در این ســال ها ذائقه 
تماشــاگر را تغییر داده ایم و او را به سمت 

دلقک بازی کشانده ایم!
وی در واکنش بــه این نکته که اســتقبال 
مخاطبان از فیلم »فســیل« را نمی توان به 
معنای نزول سطح ذائقه آن ها دانست، چرا 
که فیلم قابل قبول و اســتانداردی اســت، 
گفت: حتــی از منظر فروش هــم بخواهیم 
بحــث کنیم، مگــر ما چنــد فیلــم مانند 
»فسیل« داریم؟ من اصلًا قصد دفاع از فیلم 
خودم را ندارم. من در همــان فرآیند تولید 
متوجه اشــتباهاتم شــدم، اما باید پروژه را 

تمام می کردم.

می دانستم فیلم شکست خورده اما 
باید تمامش می کردم

احمدی در پاسخ به این انتقاد که با اطلاع از 
شکست فیلم، چرا تولید آن به اتمام رسیده 
و حالا روانه پرده سینماها شده است، گفت: 
در هر صــورت ما ضرر کرده بودیــم اما باید 
تکلیف پروژه مشــخص می شــد. حالا هم 
مخاطب می تواند دســت بــه انتخاب بزند. 
اینکه فیلم در حال حاضــر در هر روز کمتر 
از ۵ مخاطب دارد، یعنی فیلم چیزی نداشته 
که مخاطــب آن را انتخاب کنــد. اعتراضی 
هم که در ابتدای این گفتگو داشــتم، ناظر 
به سیســتم کلی تولید و اکران در سینمای 
ایران بود. به فیلم خودم کاری ندارم، امروز 

کل سینمای ما دچار اشکال اساسی است.
وی ادامــه داد: واقعاً چند فیلم ســودده از 
ابتدای امســال در ســینماها اکران شــده 
اســت؟ باور کنیــد بحث من فیلــم خودم 
نیست چرا که شکســتش را پذیرفته ام. من 
زمانی می توانم از فیلمی دفاع کنم که جای 
دفاع داشته باشــد. من حتی درباره شرایط 
اکران فیلم خودم هــم اعتراضی ندارم. اگر 
بخواهیم وضعیــت امروز ســینمای ایران 
را آسیب شناســی کنیم باید همــه چیز را 

به صورت ریشه ای مدنظر قرار دهیم.
این تهیه کننده باسابقه گفت: زمانی شرایط 
تولید در ســینمای ایران به گونه ای بود که 
من در مقــام تهیه کننــده در همان مرحله 
تولید می دانســتم فیلمم قرار است در چند 

سینما و در چند اســتان اکران داشته باشد. 
سیستم تولید و پخش به صورت پیوسته به 
هم بود و سامان مشــخصی داشت. اگر فیلم 
من می توانســت در اکران موفق عمل کند، 
می توانست بیشــتر از بازه چند هفته ای که 
برای فیلم ها تعیین شــده بــود روی پرده 
بماند. در عین حال اگــر فیلمی هم بفروش 
بود، اینگونــه نبود که همان طــور اکرانش 
ادامه پیدا کند، بلکه به صورت گردشــی در 
ســینماهای مختلف روی پرده می رفت تا 
نظم ورود فیلم هــای جدید به چرخه اکران 
هم برهم نخورد. امروز اما چنین سیستمی 

وجود ندارد.

بابت تبلیغ ماهواره ای توبیخ نامه 
دریافت کردیم

وی افزود: همین فیلــم »ارثیه فامیلی« اگر 
بازیگران بهتری داشــت احتمالاً فروشش 
۳۰ درصد بالاتر هــم می رفت اما بازهم یک 
فیلم شکست خورده بود. هیچ مسئولی برای 
نظارت بر شــرایط تولید و اکران سینمای 
ایران نداریم. من قــرار بود این فیلم را اکران 
نکنم و پیش چند مدیر هــم رفتم و از آن ها 
خواســتم آن را کنار بگذارنــد و به جای آن 
به دیگر مشــکلات من توجه داشته باشند. 
در مدت دو ســال هیچ کدام از این مدیران 
جواب گوی مشــکل دفتر فیلمســازی من 
نبودند، اما به محض اینکه یکی از شبکه های 
ماهواره ای تبلیغ فیلمم را پخش کرد، سریع 
توبیخ نامه اش به دســتم رسید! ما که امکان 
تبلیغ تلویزیونی نداریم، تبلیغات محیطی 
هم که در انحصار یک سری فیلم های خاص 
است، در این شرایط چرا جلوی ظرفیت های 
دیگر را می گیرند؟ چرا در همین شــرایط 
فیلــم فــلان فیلمســاز می توانــد تبلیغ 
ماهواره ای داشته باشد، اما فیلم ما در بخش 
خصوصی باید توبیخ شــود؟ این هاست که 

مشکل امروز سینمای ماست.
تهیه کننــده »ارثیــه فامیلــی« در پایان 
باردیگــر تأکیــد کــرد: این یک اشــتباه 
محض است اگر من قصد داشــته باشم از 
این فیلم و شــرایط فروشــش دفاع کنم. 
بحثم این اســت که فارغ از شــرایط یک یا 
دو فیلم، نظم کلی ســینمای ایران نیاز به 
ســامان دهی دارد. چرا سینمای ایران باید 
اینگونه باشــد که در یک ســال نهایتاً پنج 
فیلم به ســوددهی برســند؟ باقی فیلم ها 
همه محکوم به شکســت هســتند، حالا 

شاید یکی کمتر و یکی بیشتر.

وسکی تهران-مبارک به ایستگاه پایانی رسید نوردهمین جشنواره نمایش عر

تیزر نخستین جشنواره بین المللی فیلم حوا منتشر شد

جشنواره پویانمایی تهران فراخوان داد
خریدار  مقررات شــرکت در سیزدهمین 
جشنواره دوســالانه بین المللی پویانمایی 
)انیمیشــن( تهران، طی فراخوانی از سوی 
کانون پرورش فکری کــودکان و نوجوانان 

اعلام شد.
به نقــل از اداره کل روابط عمومــی و امور 
بین الملل کانــون، این دوره از جشــنواره 
هم چون دوره های گذشــته در چهار بخش 
»مسابقه«، »خارج از مســابقه«، »نمایش 
ویژه« و »چشــم انداز« از ۱۳ تا ۱۷ اســفند 

۱۴۰۲ در تهران برگزار خواهد شد.
فیلم سازان ایرانی و خارجی می توانند از ۱۴ 
تیر تا ۱۰ آبان ۱۴۰۲ با مراجعه به ســایت 
www.tehran-ani�جشنواره به نشــانی 

mafestival.ir  ثبت نام کنند.
بر اساس فراخوان ســیزدهمین جشنواره 
دوسالانه بین المللی پویانمایی تهران، زمان 
انتخاب آثار نیز نیمه اول آذر اعلام شــده و 
دبیرخانه، تنهــا فیلم هایی با فرمت های زیر 

را پذیرا است.

هم چنین بخش »مســابقه« این جشنواره 
با شــرایطی هم چون گزینش حداکثر سه 
قسمت از مجموعه ها و سریال ها و همچنین 
آثار تبلیغی شــامل فیلم های آموزشــی، 

صنعتی و تبلیغاتی است.
 گزینش آثار بخش مسابقه بر عهده شورایی 
اســت که اعضای آن را ســتاد جشــنواره 
انتخاب خواهد کرد و دست اندرکاران تهیه 
و تولید آثــار این بخش امکان شــرکت در 
ترکیب هیأت داوران را نخواهند داشــت و 
همچنین نماینــده ای از جشــنواره بدون 
داشــتن حق رای در نشســت های هیات 

داوران حضور دارد.
هیأت داوران در بخش مســابقه ایران، آثار 
تولید شده پس از ســال ۱۳۹۹ و در بخش 
مسابقه بین الملل آثار خارجی ساخته شده 
پس از ژانویــه ۲۰۱۹ را مــورد داوری قرار 

خواهند داد.
هیــأت داوران بخــش مســابقه ایــران و 
بین الملل، جوایزی شامل تندیس طلایی، 

نقره ای و برنزی به فیلم های اول تا سوم اهدا 
خواهند کرد، هم چنیــن تندیس طلایی، 
نقره ای و برنزی، جایــزه ویژه هیأت داوران، 
جایزه طلایی بــه بهترین فیلــم با موضوع 
کــودک و نوجوان، کارگردانــی، فیلم نامه، 
انیماتور، پایان نامه دانشجویی، اثر سریالی، 
اثر تبلیغی، فیلم تجربی، دســت آورد فنی و 
هنری، فضاسازی، موســیقی، صداگذاری، 

اثر بلند و... اختصاص داده می شود.

بر اســاس این خبــر، آثار بخش خــارج از 
مســابقه، هم ارزش با آثار بخش مســابقه 
اســت و به دلایلی مانند مطابقت نداشتن با 
مقررات حضور در بخش مســابقه، عضویت 
کارگردان یا تهیه کننــده در هیأت داوری 
و تکمیل شــدن ظرفیت مــورد نظر بخش 

مسابقه، به نمایش در می آیند.
بخــش »نمایــش ویــژه« هم به شــیوه 
غیررقابتــی و بــه منظــور فراهــم کردن 
عرصه ای پویا برای تبادل تجربه و اندیشــه 
هنرمندان و ایجاد زمینه ای مناســب برای 
ارزیابی جایگاه آثار ایرانی در مقایسه با آثار 
سایر کشــورها شــکل گرفته و گزیده ای از 
آثار برگزیده جشنواره های مختلف جهانی 
و مروری بــر آثار یک مکتب یا ســبک ویژه 
از جمله مواردی اســت که در این بخش به 

نمایش گذاشته خواهد شد.
بــر همیــن اســاس، نمایش آثــار بخش 
»چشم انداز« با تأکید بر جنبه های آموزشی 
و اطلاعاتی، به شیوه غیررقابتی و با گزینش 

از میــان تولیــدات کشــورهای مختلف 
صورت می پذیــرد کــه در آن پرداختن به 
موضوع هایی مانند معرفی اســتعدادهای 
نوپا، تبییــن جایــگاه پویانمایــی در آثار 
تبلیغی و مروری بر آثار یک فیلم ســاز مورد 

توجه قرار خواهد گرفت.
دبیرخانه این جشنواره در مقررات عمومی 
این فراخوان بــر ثبت نام از طریــق پایگاه 
www.tehran-ani�اینترنتی به نشــانی 

mafestival.ir  تأکید و اعــلام کرده تنها 
فیلم های ارســالی که کد رهگیری بر روی 

آن ها درج شده است را می پذیرد.
این جشــنواره با ســه هدف فراهم سازی 
بســتری شایســته برای تبادل اندیشه ها و 
آموخته ها با گــردآوری و عرضه ی هدفمند 
آثار، کشــف توانمندی و تشویق نوآمدگان 
عرصــه ی پویانمایی به ابتــکار و نوآفرینی 
و گســترش توانایی ها با طــرح تکنیک ها و 
نگرش های تازه برای دســتیابی به کیفیتی 

افزون تر برگزار خواهد شد.
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 عضو هیئت مدیره باشــگاه پرســپولیس در خصوص 
ماجرای بیرانوند گفت: سنگ بزرگ نشانه نزدن است. 
ما هم می توانیم بگوییــم ۲۰۰ میلیارد به فلان بازیکن 
می دهیم. اســتقلالی ها با این کار فقط فضا را ملتهب و 

خود را وارد یک بحران خودساخته کردند.
 حســین خبیری در مورد کمــک ۱۵۰ میلیاردی به 
باشگاه پرســپولیس اظهار داشــت: چه کسی کمک 
کرده است؟ اولا بودجه یکســال صندوقی که حسین 
شــهریاری رئیس هیئت مدیره در آن حضور دارد، یک 
پنجم این پول است. ثانیا قرار نیست ما از جایی کمکی 

بگیریم.
وی ادامه داد: این ها شــیطنت هایی بود که در ماجرای 
انتقال علیرضا بیرانوند به اســتقلال رخ داد. شــما اگر 
بخواهید ۱۰ میلیارد وام بگیرید خیلی ســخت است، 
پس گرفتن ۱۵۰ میلیارد غیرممکن است. من صراحتا 

اعلام می کنم که ما هیچ پولی از این صندوق  نگرفتیم.
خبیری در پاسخ به این پرســش که چگونه به یکباره 

مشکلات پرســپولیس حل شــد، گفت: ما 
مشکل مالی نداشــتیم که بخواهد حل شود. 
مگر سال های گذشته نبود؟ ما در آن سال ها 
هم به همین شــکل بازیکن گرفتیم. باشگاه 
پرسپولیس ســاختار دارد و حساب و کتاب 

آن مشخص است.
عضو هیئت مدیره باشــگاه پرســپولیس در 

مورد بسته بودن حساب این باشــگاه عنوان کرد: این 
حساب بسته بود و خدا را شــکر با تلاش رضا درویش و 
اعضای هیئت مدیره باز شــد. البته این باز بودن موقتی 
است چرا که طلبکاران زیادی پشت در باشگاه هستند. 
البته خدا را شــکر بیشــتر این بدهی ها برطرف شده 

است.
وی افزود: وقتی بحــث درآمدزایی ها مطرح شــد، ما 
نزدیک به ۲۰۰ میلیارد درآمد داشــتیم که بیشتر آن 
را از حامیان مالی گرفتیم. مدیریت باشــگاه امسال در 

درآمدزایی بسیار خوب عمل کرد.

خبیری در مورد بازگشــت کریــم باقری به 
پرسپولیس بیان کرد: باقری اسطوره اخلاق 
باشگاه اســت و هیچوقت نمی توان زحمت 
و تاثیرگذاری او را در پرســپولیس فراموش 
کرد. مدیریت باشــگاه در تلاش است تا این 

مشکل حل شود. 
عضــو هیئت مدیره باشــگاه پرســپولیس 
همچنین در مورد مبلغ قرارداد حسین کنعانی زادگان 
گفت: ســازمان لیگ مبلغ قراردادها را منتشر می کند. 
ســقف قرارداد بازیکنان پرســپولیس مشخص است. 
مطمئن باشــید باشــگاه و درویش از اصولش پایین 

نیامده است. 
سقف قرارداد در پرســپولیس حدود ۱۵ میلیارد است 
و آپشــن های آن هم مبلغ خیلی خاصی نمی شــود. با 
حســاب و کتاب جلو رفتیم. مــا الان ۹۰ درصد اصل 
قراردادها را پرداخت کردیــم و فکر می کنم در یکی دو 
روز آینده هم مبلغ مانده را پرداخت کنیم. اگر شــفاف 

نبودیم نمی توانســتیم پرداختی داشــته باشیم. وی 
تصریح کرد: ما نه کارخانه فــولاد داریم و نه می توانیم 
حواله ای به بازیکــن بدهیم. بودجه ای هــم از دولت 
نمی گیریم. اشکال ندارد اگر کارخانه ای پشت یک تیم 
است چرا که باشــگاه ها باید با این پول ها اداره شوند اما 
ما دو باشگاه باید بیشترین پاســخگویی را به هواداران 
داشته باشــیم و کمترین بودجه را داشته باشیم. الان 
همه تمرکز روی استقلال و پرســپولیس دارند اما من 
هیچوقت ندیدم نهادهای نظارتی چرا از باشــگاه های 

صنعتی سوال نمی کنند. 
خبیری در مورد سعید عزت اللهی نیز بیان کرد: او جزو 
گزینه های ماست. درویش همیشه سورپرایز می کند.   

عضو هیئت مدیره باشــگاه پرســپولیس در خصوص 
ماجرای بیرانوند گفت: سنگ بزرگ نشانه نزدن است. 
ما هم می توانیم بگوییــم ۲۰۰ میلیارد به فلان بازیکن 
می دهیم. اســتقلالی ها با این کار فقط فضا را ملتهب 

کردند و خود را وارد یک بحران خودساخته کردند.

 با تصمیم و موافقت مجمع عمومی شــورای المپیک 
آسیا، بازی های داخل سالن و هنرهای رزمی قاره کهن 

یک سال به تعویق افتاد.
 ششــمین دوره بازی های داخل ســالن و هنرهای 
رزمی آســیایی )AIMAG( که قرار بــود در نوامبر 
۲۰۲۳ به میزبانی تایلند برگزار شــود بــه فوریه تا 

مارس ۲۰۲۴ موکول شد.
چهل و دومین مجمع عمومی OCA در روز شــنبه 
۸ جولای، درخواست داتو سری چایاپاک سیریوات، 
نائب رئیس OCA برای تعویق ســه ماهه ششــمین 
دوره بازی های داخل ســالن و هنرهای رزمی آسیا را 

تصویب کرد.

وی اعلام کرد: ما به عنوان میزبان از OCA درخواست 
می کنیم که به دلیل عدم تامین مالی به موقع، بازی ها 
را از نوامبر امســال به فوریه و مــارس ۲۰۲۴ به تعویق 

بیندازد.
پیشــتر مقرر بود این رویداد از ۱۷ تا ۲۶ نوامبر ۲۰۲۳ 
)۲۶ آبان تا ۵ آذر ســال ۱۴۰۲(برگزار شود. تاریخ های 

جدید از ۲۴ فوریه تا ۶ مارس ۲۰۲۴ )۵ تا ۱۶ اســفند( 
خواهد بود.

همچنین مجمع عمومی OCA درخواســت کمیته 
المپیک و پارالمپیک عربستان را برای تعویق هفتمین 
دوره این رویداد در ریاض عربســتان سعودی به مدت 

یک سال و از سال ۲۰۲۵ به ۲۰۲۶ تایید کرد.

پرسپولیس

آسیا

حمیدرضا عرب  گمانه زنــی ها در مورد 
ترکیب فصل بعد استقلال ادامه دارد.

  اگر جواد نکونام بخواهد با همین بازیکنانی 
کــه در تمرینــات روزهای اخیــر حضور 
داشــته اند لیگ را شــروع کنــد، ترکیب 
اســتقلال چگونه خواهد بود؟ این ســؤالی 
اســت که هم جذابیت هایی به دنبال خود 
دارد و هم اینکه ســبب نگرانی خواهد شد. 
اســتقلال اکنون در برخی از پست ها فاقد 
بازیکنان ایده ال است و به جز یکی، دو پست 
که خیال نکونام از داشــتن مهره های کافی 
آسوده است دربرخی پست ها نیاز قطعی به 

جذب بازیکن وجود دارد.
تکلیف اســتقلال در پست شماره یک هنوز 
مشخص نیست. بعد از ماجراهایی که برسر 
حضور علیرضا بیرانوند در استقلال به وجود 
آمد و پیامد آن برکنــاری حجت کریمی از 
ســمتش در این باشــگاه، گزینه  مطمئنی 
برای پســت شــماره یک به خدمت گرفته 
نشده است و به نظر می رسد هم جواد نکونام 
و هم باشگاه استقلال دچار نوعی سردرگمی 
هستند و مســیر را برای انتخاب دروازه بان 
خود گم کرده اند. بعد از منتفی شدن حضور 
بیرانونــد صحبت از جذب یــک دروازه بان 
اسپانیایی هم شــد اما خیلی زود این ماجرا 
هم منتفی شــد تا دوباره پروژه بازگرداندن 

سید حسین حسینی جدی تر دنبال شود.
بــه هرحــال تــا زمانی کــه حســینی با 
اســتقلال قرارداد منعقد نکنــد نمی توان 
او را دروازه بان اســتقلال درلیگ بیســت و 
ســوم دانســت واکنون اگر نکونام بخواهد 
تیمــش را چیدمان کنــد بایــد از علیرضا 
رضایی اســتفاده کند. گلــر نامطمئنی که 
برسردریافتی او دراســتقلال نیز بحث های 

متعددی به وجود آمد.
رونمایی از ترکیب تیم نکونام، همین حالا!

درپست مدافعان میانی نیز اوضاع استقلال 
مطلوب نیست. بعد از جدایی عارف غلامی 
و رافائل ســیلوا فقط آرمین ســهرابیان به 
خدمت گرفته شده است و درحالی که تصور 
می شد باشگاه اســتقلال با محمد حسین 
مرادمند به توافق نهایی خواهد رســید، اما 
این مدافع بی حاشــیه بعد از اولین نشستی 
که با مسئولان پیشــین باشگاه برگزار کرد، 
بدون اینکه توافقــی انجام دهد، باشــگاه 
را ترک کــرد. مرادمند اکنون با اســتقلال 
قرارداد ندارد و حرفه ای هم نیســت که از او 
انتظارداشــته باشــیم درتمرینات شرکت 
کند. به همین دلیــل او را بایــد از ترکیب 
کنونی اســتقلال کنار بگذاریــم و از زوج 
آرمیــن ســهرابیان و روزبه چشــمی بهره 
بگیرد. زوجی که چندان هم مطلوب نکونام 

نیست وسرمربی استقلال ترجیح می دهد 
از روزبه در پســت هافبک بهــره بگیرد اما 
درشــرایط فعلی روزبه باید در پست دفاع 

میانی استقلال به میدان برود.
درجناحین اما دست سرمربی استقلال باز 
است. او برای دفاع راســت حردانی و یامگا 
را در اختیار دارد و دردفاع چپ ســلمانی و 
جلالی. این پســت نقطه اطمینان سرمربی 
استقلال محسوب می شــود و به دلیل تعدد 
بازیکن خیال نکونام را آســوده کرده است. 
به همیــن دلیل هیچ بعید نیســت یامگا به 
خواست سرمربی استقلال در خط حمله به 
کار گرفته شود و استقلال به سه مهاجم که 
دو تای آنها گرایش کمتری به هجوم دارد و 
یک نفر به عنوان مهاجم رأس بازی می کند، 

درلیگ به میدان برود.

چیدمان خط میانی استقلال نیز درشرایط 
کنونی دشوار نیست. زبیرنیک نفس، آرش 
رضاونــد و مهدی مهدی پــور می توانند در 
پازل ســه هافبک به اســتقلال قرار بگیرد 
و بــرای نکونام بــازی کنند. ضمــن اینکه 
بازیکنانی همچون حامدی فــر، صادقی و 
حتی جلالی نیز قابلیت بازی دراین پســت 
را دارند.در خط ســه نفره هجومی استقلال 
نیز همان طور که گفته شد یامگا به احتمال 
زیاد گــوش راســت خواهد بــود، مهرداد 
محمدی گوش چپ و ارســلان مطهری در 

رأس بازی خواهد کرد.
برای این پست نیز دست سرمربی استقلال 
با وجود اینکه نســبت به جذب لااقل یکی، 
دو مهاجم طراز اول احســاس نیاز می شود، 
اما چندان خالی نیســت و نکو از بازیکنانی 

همچــون رمضانــی و بابایی نیــز می تواند 
بهره بگیرد.حال اگر سیدحســین حسینی 
و محمد حســین مرادمند نیــز در روزهای 
آتی با اســتقلال قرارداد ببندنــد ترکیب 
اســتقلال ایده آل تر به نظر خواهد رســید 
هرچند که داشتن بازیکنانی با خصوصیات 
حســین زاده یا قایدی برای اســتقلال یک 
موهبــت بزرگ محســوب می شــود و اگر 
مدیران آینــده این باشــگاه بتوانند چنین 
بازیکنانی را به خدمــت بگیرند، قوای فنی 

آبی ها قابل توجه خواهد شد.
ضمــن اینکه بــا وجــود اعلان رســمی 
رســانه های روس مبنی بر جــذب محبی 
اما بازهــم فرصت برای متقاعــد کردن این 
بازیکن برای بازگشــت وجود دارد، به شرط 
آنکه مدیریت در باشــگاه استقلال سریع و 
بدون فوت وقت عمل کــرده و اجازه ندهد 

زمان بیش از این ازکف برود.
دروازه بان:علیرضا رضایی

مدافعان میانی: آرمین ســهرابیان و روزبه 
چشمی

مدافعان کنــاری: صالح حردانــی و جعفر 
سلمانی

هافبــک هــا:، آرش رضاونــد، مهــدی 
مهدی پور، زبیرنیک نفس

مهاجمان: کوین یامــگا، مهرداد محمدی، 
ارسلان مطهری

...
ذخیره ها: ســینا ســعیدی فــر، ابوالفضل 
جلالی، آرمان رمضانی، ســجاد شهباززاده، 
پیمــان بابایــی، امید حامدی فــر، مهدی 

مهدی پور، امیرعلی صادقی،
بلاتکلیف ها: ســعید مهری، ســید حسین 

حسینی، محمد حسین مرادمند
جدا شــده ها: رافائل ســیلوا، عارف غلامی، 

مهدی قایدی ، محمد محبی

استقلالی ها در موضوع بیرانوند فضا را ملتهب کردند

بازی های داخل سالن آسیا یک سال به تعویق افتاد

خوشحالمبعدازسالهابهتیمخودمبازگشتم

اسدی: به جز سپاهان با هیچ تیمی مذاکره نکردم
خریدار   هافبک تیم فوتبال فولاد مبارکه 
ســپاهان گفت: در فصل نقل و انتقالات به 
جز ســپاهان با هیچ تیمــی مذاکره نکردم 
و خوشــحالم بعد از ســال ها به تیم خودم 

بازگشتم.
 رضا اســدی با اشــاره به حضورش در تیم 
ســپاهان و دلایل این انتخاب اظهار داشت: 
خیلی خوشحال هســتم که بار دیگر به تیم 
خودم بازگشــتم. من دوران نونهالی خود را 
در ســپاهان گذراندم و در باشگاه سپاهان 
رشــد کردم، آموزش دیدم و خوشحالم که 
دوباره به سپاهان بازگشتم. وقتی ۱۳ سالم 
بود با حمایت محمدرضا ساکت، مدیرعامل 
وقت ســپاهان به تیم اضافه شدم و آن زمان 
برای اولین بار بود که به یــک نونهال اجازه 
ورود به سپاهان داده شد. آن زمان خانواده 
من و باشــگاه به توانــم اعتمــاد کردند و 
خوشحالم که توانســتم خودم را به سپاهان 

نشان دهم.
وی افزود: بالاخره من در این باشگاه آموزش 
دیدم، رشــد کردم و رفتم و در فوتبال ایران 
حضور داشــتم و در زمانی خارج از کشــور 

بازی کردم و با تجربه بیشــتری به سپاهان 
بازگشتم تا بتوانم به این تیم کمک کنم.

هافبک تیم فوتبال ســپاهان تصریح کرد: 
همه شرایط ســپاهان را از ابتدا می دانستم 
و با توجه به اینکه در این تیم رشــد کردم، 
به خوبــی می دانم که وضعیت ســپاهان به 
چه شکل است. شــرایط آکادمی سپاهان 
را به خوبی دیــده ام و مدیریت باشــگاه را 

می شناسم.

با هیچ تیمی به جز سپاهان
 مذاکره نکردم

وی با اشاره به فصل نقل و انتقالات بیان کرد: 
زمانی که فصل تمام شد، به تیم ملی دعوت 
شــدم و تمرکزم بر اردوی تیم معطوف بود. 
وقتی برگشتم، ســپاهان تنها تیمی بود که 
با آن مذاکره کردم و با هیــچ تیمی مذاکره 
نداشــتم و نه با تیمی صحبت کــردم و نه 

پیشنهاد مبلغ خاصی به تیمی دادم.
وی بیان کرد: در ابتدای فصل نقل و انتقالات 
ذهنیت من این بود کــه فوتبالم را در خارج 
از ایران ادامــه دهم اما شــرایط حضور در 

تیم های خارجی برای من بــه وجود نیامد 
بنابراین زمانی که از سوی مدیرعامل باشگاه 
سپاهان پیشــنهاد را دریافت کردم، شرایط 
به نحوی پیش رفت که با باشــگاه مذاکرات 
جدی را صورت دهم و قــراردادم را به امضا 

برسانم.
هافبک تیم سپاهان اضافه کرد: با صراحت 
می گویم که با هیچ باشگاه دیگری صحبت 
نکردم و هیچ پیشــنهاد مالی به باشگاه های 
دیگر نداشــتم. در این مدت تیترهای بدی 
درباره من کار شد و من دوست ندارم چهره 

فوتبالی ام بین مردم خراب شــود زیرا تنها 
صحبت من با باشگاه ســپاهان بود که با این 

باشگاه هم به توافق رسیدم.

خوشحالم با مربی بزرگی کار می کنم
وی پیرامــون کار کردن بــا ژوزه مورایس، 
سرمربی سپاهان اضافه کرد: مورایس مربی 
بزرگی هســتند که در اروپا کار کردند و در 
تیم های بزرگ آسیایی کار کرده و جام های 
مختلفــی به دســت آورده و مربی بســیار 
بزرگی به شــمار می رود. کارنامه مورایس 
نشان دهنده آن است که مربی بزرگی است. 
من با او صحبت کردم و شرایط تیم و وظایف 
مرا برای مــن توضیح دادند و خوشــحال 
هستم که امسال در سپاهان حضور دارم و با 

او کار می کنم.
اسدی با اشــاره به بازیکنان اضافه شده به 
ســپاهان تصریح کرد: زمانی که خواســتم 
سپاهان را انتخاب کنم، همه چیز را در کنار 
هم در نظر گرفتم و بخشــی از آن بازیکنان 
ســپاهان بودند. خوشــبختانه تیم ســال 
گذشته ســپاهان هنوز حفظ شــده و تیم 

خیلی بــزرگ و قابل احترامــی برای لیگ 
بوده که با یک بدشانســی قهرمانی از دست 
سپاهان رفت اما همه می دانند که سپاهان 
یکــی از بهتریــن تیم های لیگ به شــمار 

می رفته است.
وی خاطرنشــان کرد: حالا کــه بازیکنان 
را در کنار هــم می بینم، به نظرم ســپاهان 
خریدهای خوبی داشته و بازیکنان گذشته 
خود را در تیم حفظ کرده و به نظرم در کنار 

هم بتوانیم یک اتفاق مهم را رقم بزنیم.
هافبک ســپاهان درباره حضور هواداران 
سپاهان در بازی های تیم گفت: هواداران 
سپاهان برای من بسیار باارزش هستند و 
از بهتریــن هواداران لیگ برتر محســوب 
می شــوند. مــن در دوران نوجوانی ام به 
همراه بقیه بازیکنان به بازی های سپاهان 
می آمدیم و مسابقات را تماشا می کردیم. 
این شــور و هیجان هواداران سپاهان را از 
نزدیک تماشا کرده ام و امیدوار هستم که 
امســال و در این فصل هواداران سپاهان 
مثل همیشه کنارمان باشند و به ما کمک 

کنند.

مدافع ملی پوش از تراکتور هایجک شد 
سیرجان مقصد نهایی سامان؟

 در شــرایطی که همه انتظار داشــتند که مدافع ملی پوش تیم فوتبال 
پیکان را با لباس تراکتور در فصل آینده تماشــا کننــد اما گل گهر این 

بازیکن را با پرداخت مبلغی بالاتر هایجک کرد.
ســامان فلاح مدافع ملی پوش تیم فوتبال پیکان یکی از بازیکنانی در 
این فصل از نقل وانتقالات بود که مــورد توجه تیم های بزرگ لیگ برتر 

قرار گرفته بود.
این مدافع ۲۲ ساله که ۲ ســال دیگر از قراردادش با پیکان باقی مانده، 
ابتدا مورد توجه پرســپولیس قرار گرفت، اما با توجه به تمدید قرارداد 
گولسیانی و جذب محمدحسین کنعانی زادگان، سرخ پوشان از خرید 
این مدافع صرف نظر کردند. اســتقلال نیز با توجه به مشــکلات مالی 
فراوانی که بــا آن روبرو بود، نتوانســت رضایت نامه فــلاح را از پیکان 
دریافت کند.چند روز پیش نیز شایعاتی مبنی بر اینکه فلاح با سپاهان 
به توافق دست پیدا کرده به گوش می رســید اما ناگهان شرایط تغییر 
کرد و تراکتور این بازیکن را هایجک کرد. در شــرایطی که همه انتظار 
داشــتند فلاح را با لبــاس تراکتور در فصــل آینده ببیننــد اما ظاهرا 
گل گهر مبلغ بالاتری را نســبت به تراکتور به پیکانی ها پیشنهاد داد تا 
سیرجانی ها بتوانند یک هایجک مهم را در این فصل از نقل وانتقلات به 

ثبت برسانند.

شنیده ها حاکی از آن است که باشــگاه گل گهر پیشنهاد مالی بهتری 
برای این بازیکن ارائه کرده اما باشگاه تراکتور برای رضایت نامه او مبلغی 
بالاتر پرداخت می کند. حالا با این تفاسیر به نظر می رسد فلاح با توجه 
به پیشنهاد مالی بهتر از طرف گل گهر و شــانس بیشتر برای حضور در 
ترکیب این تیم نســبت به تراکتور، این تین ســیرجانی را برای فصل 

آینده انتخاب کند.

پنجاه ویکمین یاغی
مسعود ریگی با پیوستن به پرســپولیس تبدیل به پنجاه ویکمین یاغی 

تهران میان دو رقیب دیرینه یعنی استقلال و پرسپولیس شد.
 تیم فوتبال پرســپولیس در نقل وانتقالات تابســتانی مسعود ریگی را 
به مدت ۲ ســال به خدمت گرفت تا این هافبک دفاعــی بار دیگر پس 
از پدیده، در پرســپولیس هم با یحیی گل محمدی همکاری کند. او با 
پیوستن به پرســپولیس تبدیل به پنجاه ویکمین بازیکن تاریخ شد که 
تجربه بازی برای دو رقیب دیرینه پایتخت یعنی استقلال و پرسپولیس 

را در کارنامه دارد.
البته ریگی به صورت مستقیم از اســتقلال به پرسپولیس نیامد و چند 
فصلی را در ســپاهان توپ زد. او در ســال ۱۳۹۸ به استقلال پیوست و 
پس  از ۲ ســال حضور در این تیم، به اصفهان رفت و در این پنجره نقل 
و انتقالاتی به سرخ های پایتخت پیوســت. وی بیست و دومین بازیکن 
تاریخ است که به صورت غیرمستقیم از اســتقلال به پرسپولیس آمده 

است. او در استقلال ۵۱ بازی انجام داد و تنها یک گل نیز به ثمر رساند.

پنجاه ویکمین یاغی
مسعود ریگی پس از پرویز قلیچ خانی، مجید نامجومطلق، رضا احدی، 
محمود کلهر، داوود سیدعابســی، مهدی شــیری، میثم بائو، شاهرخ 
بیانی و علیرضا واحدی نیکبخت دهمین هافبکی اســت که ابتدا برای 
استقلال و سپس برای پرســپولیس به میدان رفته است. او در پیراهن 
اســتقلال ۲ پاس گل را نیز ثبت کرده بود. تک گل او برای آبی ها نیز در 

جریان پیروزی یک بر صفر برابر سایپا در ورزشگاه آزادی به ثمر رسید.
ریگی با پیراهن اســتقلال به یک نایب قهرمانی لیگ برتر در فصل ۹۹-

۹۸ رســید و در هر دو فصل حضورش در جمع آبی پوشان به مقام نایب 
قهرمانی جام حذفی رسید. او فصل گذشته نیز با سپاهان به مقام نایب 

قهرمانی لیگ برتر دست یافت.

وسی  ویی احتمالی یزدانی با قهرمان ر ویار  ر
و  در هانگژ

 حضور ورزشــکاران روســی در بازی هــای آســیای ۲۰۲۲ هانگژو، 
حساسیت برخی رشته ها به خصوص کشتی را دوچندان خواهد کرد.

براساس تایید شورای المپیک آســیا، در مجموع حدود ۵۰۰ ورزشکار 
از دو کشــور روســیه و بلاروس بدون حمل علائــم و نمادهای ملی در 
بازی های آســیایی هانگژو شــرکت خواهند کرد. این اقــدام با هدف 
کمک به ورزشکاران این دو کشور جهت کسب سهمیه المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس صورت گرفته است. این ورزشکاران صرفا در رشته های انفرادی 
شــرکت خواهند کرد و در نوزدهمین دوره بازی های آسیایی صاحب 

مدال نخواهند شد.
یکی از رشــته هایی که احتمال دارد روس ها در آن حضور یابند است. 
حضور نامداران کشــتی روسیه در بازی های آســیایی هانگژو موجب 

افزایش سطح فنی این بازی های خواهد شد.
فدراسیون کشتی روسیه چندی پیش مســابقات قهرمانی کشتی این 
کشــور را برگزار کرد که نامدارانی مانند زائــور اوگوف، عباس گادجی 
ماگومدوف، شــمیل ممدوف، اوگنی ژربایف، چرمن والیف، ارســلان 
باگایف، احمد عثمان اف، ولادیســلاو والیف، علیخــان جبرائیل اف و 
عبدالله کوربانوف توانســتند در اوزان دهگانه جایگاه نخست را بدست 
آورند. هرچند که برخی این نفرات ترکیب اصلی کشــتی آزاد روســیه 
قلمداد می کنند، اما فدراســیون این کشــور بنا دارد یک مسابقه برای 
تعیین تکلیف وزن ۷۴ و ۹۷ کیلوگرم را برگــزار کند. در این اوزان زائور 
بک سیداکوف و عبدالرشید سعدالله یف با توجه به مصدومیت و بیماری 

نتوانستند در قهرمانی کشور روسیه حضور یابند.
با توجه به حضور روســیه و بلاروس در بازی های آســیایی هانگژو به 
احتمال زیاد رویارویی برخی ستارگان این کشورها با آزادکاران ایرانی 
از جمله حسن یزدانی، رحمان عموزاد خلیلی، امیرحسین زارع، یونس 

امامی و مجتبی گلیج، مبارزه های حساسی را رقم خواهد زد.
براساس برنامه زمان بندی جدید، این رویداد از ۲۳ سپتامبر تا ۸ اکتبر 

)اول تا ۱۶ مهر( به میزبانی هانگژو برگزار خواهد شد.



اهــواز –محمــد مجــدم عضــو 
کمیســیون انرژی و تلفیق مجلس گفت: 
اگر کار جهادی انجام ندهیم، از میانبرها 
اســتفاده نکنیــم، کار ضربتــی و فوری 
انجام ندهیم و بــا روال عادی کار را پیش 
ببریم تا ۴ یا ۵ ســال دیگر بــا یک بحران 
جبران ناپذیــر در زمینه انــرژی مواجه 

خواهیم شد.
 مالک شریعتی نیاسر در نشست با اصحاب 
رســانه خوزســتان با اشــاره به اینکه این 
چهارمین سفرم به این استان است، اظهار 
کرد: خوزســتان به ویژه در حوزه انرژی به 
لحاظ اینکه منبع اول حوزه نفتی کشــور 

است اهمیت ویژه ای دارد.
وی بــا تاکید بــر اینکه کشــور در حوزه 
تولید انــرژی و به طور خــاص در حوزه 
نفــت، گاز و بــرق متولی واحد داشــته 
اســت، افــزود: وزارت نفت مســئولیت 
تولیــد نفــت و گاز کشــور و وزارت نیرو 
متولــی اصلــی حوزه بــرق اســت که 
نیروگاه ها را مدیریت می کند؛ ســازمان 
انرژی اتمــی نیز بخش کوچکــی از این 

کار را انجام می دهد.
نماینده مردم تهــران در مجلس با بیان 
اینکــه در حوزه مدیریت مصرف کشــور 
مدیریــت واحدی وجود نــدارد، تصریح 
کرد: با توجه به سیاست های کلی ابلاغی 
رهبر معظــم انقلاب، قرار بــر این بود در 
برنامه های پنجم و ششــم شدت مصرف 
انــرژی کشــور را مدیریت کــرده و آن 
را نســبت به ۱۰ سال گذشــته به نصف 
کاهش دهیم کــه نه تنها بــه این هدف 
نرســیدیم بلکه افزایش هم داشــته ایم و 
جزو کشــورهای پرمصرف حوزه انرژی 

. هستیم
شریعتی نیاسر ادامه داد: اکنون کشورهای 
منطقه ما مثــل عربســتان، ترکیه و دیگر 
کشــورها خودشــان را یــا بــه میانگین 
جهانی مصرف انرژی رســانده اند یا اینکه 
نگذاشــته اند از میزان مشــخصی افزایش 
پیدا کنــد اما در کشــور ما این شــاخص 

حداقل ۲ برابر میانگین جهانی است.

وی، بهترین شــاخص را شــدت انرژی 
اعــلام و عنوان کــرد: در دنیا بــه لحاظ 
مجموع ذخایــر نفت و گاز رتبــه اول را 
داریم و روزی تصور غلطــی مبنی بر این 
وجود داشــت که چــون روی منابع نفت 
و گاز اول دنیا هســتیم، ایــن منبع تمام 
شــدنی نیســت؛ لذا هرطور می خواهیم 
می توانیــم آن را مصــرف و هزینه کنیم 
اما هم اکنــون که در شــرایط نزدیک به 

بحران هستیم.
عضو کمیســیون انرژی و تلفیق مجلس 
گفــت: در حال حاضــر ۷۰ درصد انرژی 
کشــور از گاز طبیعی تأمین می شود که 
۷۰ درصد این مقدار توسط میدان گازی 
پارس جنوبی تأمین خواهد شــد، مابقی 
آن مربوط به نفــت، فرآورده های نفتی و 

محصولات جانبی است.
بروز بحران انرژی در کشــور تا ۵ ســال 

آینده
شــریعتی گفت: اگر کار جهــادی انجام 
ندهیم، از میانبرها اســتفاده نکنیم، کار 
ضربتی و فــوری انجام ندهیــم و با روال 
عــادی کار را پیش ببریم تا ۴ یا ۵ ســال 
دیگر بــا یک بحــران جبــران ناپذیر در 
زمینــه انرژی مواجه خواهیم شــد. یکی 
از ویژگی هــای این بحران این اســت در 
میدان پارس جنوبی افت فشــار صورت 
می گیرد، ۱۰ ســال پس از آن نیز ممکن 
اســت این میدان به نصف میــزان تولید 

خود برسد.
وی با بیــان اینکه اولویت امروز کشــور 
مدیریــت انرژی اســت، افــزود: در این 
حوزه باید کارهای تازه تولید انجام شود 
که افزایش تولیــد، افزایش بهره برداری 
از میدان ها، توســعه میادیــن جدید در 
حــوزه نفــت و گاز به خصــوص میادین 
مشــترک ســرمایه گذاری باید صورت 
بگیــرد؛ البته ایــن امور بــرای جبران 

فاصله کافی نیست.
نماینده مــردم تهــران در مجلس ادامه 
داد: ایــن فاصله زمانی جبران می شــود 
که مدیریت مصــرف صورت گیــرد؛ ما 

اکنون بــا تهدید جدی ناتــرازی انرژی 
مواجه هســتیم که در آن فرصت بســیار 
زیــادی نهفته اســت به ایــن صورت که 
چون شــاخص شــدت انرژی بالا است 
می توانیم بــا اجماع ملــی، برنامه ریزی 
دقیــق، ســرمایه گــذاری، هماهنگی و 
تمرکز مســئولیت ها به میانگین جهانی 

نزدیک شویم.
شــریعتی اضافــه کــرد: شــاید نتوانیم 
شاخص شــدت انرژی را در مدت کوتاه 
به میانگین جهانی برســانیم اما با تلاش 
و وقت گذاشــتن معقول اتفــاق خواهد 
افتــاد؛ بنابرایــن باید در برنامه توســعه 
هفتم کــه اکنــون در آغاز آن هســتیم 
باید به صــورت جدی روی این مســئله 

کار شود.
وی در خصــوص اقدامــات انجام شــده 
کمیســیون انرژی در این دوره از مجلس 
بیان کــرد: برخــی کارهای ایــن حوزه 
اکنون در آســتانه اجرا شدن است برای 
مثال می توان بــه قانون مانــع زدایی از 
توســعه صنعت برق اشــاره کــرد؛ این 
قانــون از آبان ماه ۱۴۰۱ ابلاغ شــده که 
در ماده ۱۷ و ۱۸ آن در خصوص ناترازی 
انرژی صحبت شــده اســت. تمرکز این 
قانون بــر مســئله بهینه ســازی انرژی 
در حوزه بــرق، نیروگاه هــای خصوصی، 
نیروگاه هــای خورشــیدی، صــادرات، 
افزایــش ضریب بــار و باز توزیــع یارانه 

زنجیره تولید برق است.
* وجود بیش از ۶۰ درصد اتلاف 

انرژی در نیروگاه ها
عضو کمیســیون انرژی و تلفیق مجلس 
با بیــان اینکه در حــوزه نیروگاهی دچار 
چالش جــدی هســتیم، تصریــح کرد: 
بــر اســاس ترازنامــه انــرژی، بازدهی 
نیروگاه هــا در حــال حاضــر بــه طور 
میانگیــن حدود ۳۹ درصد اســت یعنی 
بیــش از ۶۰ درصــد اتلاف انــرژی در 
نیروگاه ها وجــود دارد؛ البتــه تمام این 

اتلاف قابل جبران نیست.
شریعتی نیاســر عنوان کرد: این اقدامات 

جزو هدف گذاری های برنامه ششــم بود 
که به دلیــل نبود الزامات موفق نشــدیم 
آن را به ۵۵ درصد آن برســیم، سوخت را 
به صــورت رایگان در اختیــار نیروگاه ها 
قــرار می دادیــم و بــرای آنهــا افزایش 
بهــره وری و راندمان مهم نبــود؛ لذا در 
برنامه توســعه هفتم به نتیجه رســاندن 
ایــن طرح را مــد نظــر قــرار داده ایم و 
رانت هــا را از حــوزه نیروگاهــی حذف 

کرده ایم.
وی با اشــاره بــه تصویب قانــون اصلاح 
نظــام پتروپالایــش در مجلــس افزود: 
اگر تنفس خوراک به پتروپالایشــگاه ها 
داده شــود در پی آن افزایش راندمان در 
پالایشــگاه ها صورت خواهــد گرفت تا 
محصولات مورد نیــاز، بنزین و گازوئیل 
را به طور کیفی تولیــد کنند و نفت کوره 

و گوگرد را کاهش دهند.
نماینــده مردم تهــران در مجلس گفت: 
در قانــون بودجه و برنامه توســعه هفتم 
پالایشــگاه ها موظف شــده اند تا حداقل 
چهار درصد از ســود ســالانه خود را به 
کیفــی ســازی محصــولات اختصاص 
دهند و این مســئله را شــرط استفاده از 
پنج درصد تخفیف قیمــت خوراک قرار 

داده ایم.
شریعتی نیاسر با اشــاره به اینکه مدت ها 
موضوع ال پی جی رها شــده بــود، بیان 
کرد: در کشور فقط از بنزین و سی ان جی 

ســخن می گفتند در حالی که در کشور 
ال پــی جــی مــازاد داشــته ایم که هم 
کیفیت آن بهتر و هــم آلودگی اش کمتر 

بود.
وی افزود: ســال ها در خصــوص منابع و 
مصارف شــرکت های تابعه وزارت نفت و 
وزارت نیرو شــفافیت وجود نداشت، این 
مسئله پیگیری شــد و کمیسیون انرژی 
در این خصوص همراهی کرد. بســیاری 
از این منابع در حال حاضر شــفاف شده 
و برای طرح های بالادســتی بــر هزینه 
سرمایه گذاری در اختیار مجموعه وزارت 
نفت قــرار گرفــت؛ البته اســتفاده آن در 

هزینه های جاری را ممنوع کردیم.
عضو کمیســیون انرژی و تلفیق مجلس 
ادامه داد: در حوزه انرژی برای نخستین 
بار مســئله بهینه سازی مصرف انرژی در 
بودجه ۱۴۰۲ ایجاد شد که پایه ای برای 
صندوق بهینه ســازی مصرف انرژی در 

برنامه هفتم است.
شــریعتی گفت: حدود دو سوم کارهایی 
که در مجلــس یازدهم در حــوزه انرژی 
برنامه ریزی کرده بودیم، انجام شــده اما 
موضوع مهمی کــه در آن عقب ماندگی 
هم داریم، حــوزه مدیریت مصرف انرژی 
است که باید نســبت به آن تمرکز ایجاد 
شــود؛ حوزه هــای کشــاورزی، صنعت 
و حمــل و نقل هرکدام کارهــای خود را 

انجام می دهند.

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیر شــرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتــی منطقه کردســتان 
از افزایــش ۷۴ درصدی اســتفاده  شــهروندان 
کردســتانی از کارت سوخت شــخصی از ابتدای 
اجرای طــرح بهبــود نظــام توزیــع و  مدیریت 
کارت هــای اضطــراری جایگاه هــای عرضــه 
داد.جهانبخــش  خبــر  نفتــی  فرآورده هــای 
 نوکانی مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتــی منطقه کردســتان اظهار داشــت: اجرای 
برنامــه مدیریت کارت هــای  اضطــراری مازاد 
در جایگاه هــای عرضــه فرآورده هــای  نفتی در 
 راســتای مدیریــت مصرف ســوخت ، جلوگیری 
از عرضه خــارج از شــبکه فرآورده هــای نفتی، 
تحلیل مصرف فرآورده های نفتی و لزوم  استفاده 
از  کارت ســوخت شــخصی توسط شــهروندان 
صورت گرفته اســت.نوکانی با بیــان اینکه کارت 
شــخصی شــهروندان هرماه به میــزان ۶۰ لیتر 
 بنزین بــا نــرخ اول و ۱۵۰ لیتر نیز  بــا نرخ دوم 
شارژ می شــود، افزود: شــهروندان می توانند با 
کارت  شــخصی خود نســبت به دریافت بنزین  با 
نرخ دوم اقدام کنند لذا نیازی به کارت اضطراری 
جایــگاه نخواهند داشــت. او اذعان کــرد: همه 
کارت هــای اضطــراری مجاری عرضه ســوخت 
جمــع آوری نخواهد  شــد و یک کارت ســوخت 
جهت شــرایط اضطراری، برای افرادی که کارت 

سوخت شــخصی خود را  احیانا به همراه نداشته 
باشــند،  موجود است. مدیر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه کردستان از افزایش ۷۴ 
درصدی استفاده  شهروندان کردســتانی از کارت 
سوخت شــخصی از ابتدای اجرای طرح بهبود نظام 
توزیع و  مدیریت کارت های اضطراری جایگاه های 
عرضه فرآورده هــای نفتی خبــر داد. او در ادامه به 
نحوه صدور کارت  هوشــمند سوخت خودرو های نو 
شــماره و خودرو های نو پلاک اشــاره کرد و گفت: 
مالکین  وسایل نقلیه نوشــماره و همچنین مالکین 
محترم وســایل نقلیه نوپلاک که کارت هوشــمند 
ســوخت  خود را دریافــت نکرده انــد، جهت ثبت 
درخواست تولید کارت هوشــمند سوخت به دفاتر 

پلیس + ۱۰  مراجعه کنند.  

مدیرعامل  اردبیل-افســون جبــارزاده 
شرکت شــهرک های صنعتی اســتان اردبیل از 
کســب رتبه واحد برتر ســه واحد تولیدی استان 

اردبیل در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
هاشــم علایی اظهار داشــت: در مراسم روز ملی 
صنعت و معــدن که بــا حضور ریاســت محترم 
جمهــوری و جمعــی از مســئولان کشــوری و 
اســتانی در اســتان تهران برگزار شــد، ۳ واحد 
تولیــدی نگیــن زرین چــوب آرتاویــل، تامین 
ســامان میلاد آســیا و فولاد ســپهر ســبلان از 
شــهرک صنعتی اردبیل ۲ به عنــوان واحد برتر 

کشوری انتخاب و معرفی شدند.
او ادامــه داد: ایــن افتخار بــزرگ در حالی برای 
اســتان رقم خورد که بــا توجه به شــاخص های 
توســعه ای و صنعتی، اســتان اردبیل بیشترین 
واحد برتر تجلیل شونده نسبت به سایر استان ها در 

سطح کشور را به خود اختصاص داد.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی استان 
اردبیل ادامه داد: این دســتاورد مهم در ســایه 
تلاش مجموعه مدیــران، کارکنان و کارگران این 
واحد های تولیدی و مســئولان کشوری و استانی 
محقق شده اســت که جا دارد از زحمات تک تک 
این عزیــزان و ســایر کارآفرینان که بــه عنوان 
جهادگــران اقتصادی، نقشــی مهم در توســعه 
صنعتی اســتان ایفا می کنند، تقدیــر و قدردانی 

شود.
علایی افــزود: بی گمــان کســب موفقیت های 
بی بدیــل کارآفرینــان در بخش هــای مختلف 
تولیدی و صنعتی، نشــانه ای آشــکار و مصداقی 
بارز از توســعه و پیشــرفت چشــمگیر اســتان 
دارد که امیدواریــم با همــکاری و تعامل هرچه 
بهتر میان دســتگاه های اجرایی، شــاهد رشد و 

شکوفایی صنعت استان باشیم.
شــایان ذکر اســت با حضور مدیرعامل شــرکت 
شــهرک های صنعتی اســتان اردبیــل در محل 
واحد های تولیــدی نگین زرین چــوب آرتاویل، 
تامین سامان میلاد آســیا و فولاد سپهر سبلان از 
کسب رتبه برتر کشوری این ســه واحد تولیدی، 

طی اهدای لوحی تجلیل و قدردانی شد.

کردستان اردبیل
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اعلام کرد؛

افزایش۷۴درصدیازکارتسوختشخصیدرکردستان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان:

۳واحدتولیدیاردبیلرتبهواحدبرترکشوریراکسبکردند

عضو کمیسیون انرژی و تلفیق مجلس مطرح کرد؛

بروزبحرانانرژیدرکشورتا۵سالآینده
گلستانیهادرماهخرداد۱۳۰۰مگاواتبرق

مصرفکردند

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی 
برق گلستان گفت: گلســتانی ها در ماه خرداد ۱۳۰۰ مگاوات برق 
مصرف کردند که نسبت به ســال گذشته ۱۰ درصد افزایش داشته 
است و مشترکین استان با شســتن فیلتر کولر تا ۲۰ درصد مصرف 

برق را کاهش می دهند.
ســیداحمد موســوی اظهار کرد: افزایــش دما در اســتان باعث 
افزایش مصــرف برق در یک ماه اخیر شــده اســت و  اولویت ما بر 
این اســت که برق مصرف خانگی را حفظ کنیــم. اوج مصرف برق 
مشترکان گلســتان در تابستان ســال قبل هزار و ۵۰۰ مگاوات در 
یک روز ثبت شــد و در حالی که در ماه خرداد مشــترکان ۱۳۰۰ 
مگاوات برق مصرف کردند. وی ادامه داد: ۸۵۰ هزار مشــترک برق 
در گلستان وجود دارد و ۲۰ هزار کنتور هوشــمند برای مشترکان 
صنعتی، کشــاورزی و اداری در استان گلســتان نصب شده است. 
نیروگاه های اســتان توان تولید هزار مگاوات برق را دارند و۰ بقیه 

نیاز مشترکان از طریق شبکه سراسری تامین می شود.
وی بیان کرد: گلستان ۱۰۰ واحد صنعتی دارای مصرف برق ۵۰۰ 
مگاوات خــارج از شــهرک ها و نواحی صنعتــی دارد و برق صنایع 
در تابســتان قطع نمی شود.مشــترکان صنعتی بــا مصرف بالای 
۵۰۰ مگاوات طبق تفاهم نامه با شــرکت برق و در راستای کاهش 
مصرف، فعالیت تولیــدی خود را یک روز در هفتــه به جای جمعه 
تعطیــل می کنند. موســوی بیان کــرد: طرح تشــویقی مدیریت 
مصرف خانگی مدت دو ســال در اســتان در حال اجرا اســت و در 
ســالجاری طرح تشــویقی ۲۰+۱ برای مشــترکین در نظر گرفته 
است. در سال گذشــته با اجرای طرح تشــویقی مدیریت مصرف 
خانگی ۵۰ میلیارد تومان پاداش پرداخت کردیم. وی خاطرنشــان 
کرد: مردم در ســاعات اوج مصرف، کولرهای خــود را روی درجه  
۲۴ درجه تنظیم کنند و بصورت متناوب از پنکه اســتفاده و لوازم 
برقی غیر ضرور را خاموش کنند. همه مشــترکان خانگی، صنعتی 
و کشــاورزی با ما همکاری کنند تا با مدیریت مصرف درست هیچ 

گونه خاموشی را نداشته باشیم.

 

۲۵۰سریجهیزیهبهنوعروسانتحتحمایت
کمیتهامدادگلستاناهداشد

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  مدیرکل کمیته امداد گلســتان 
از برگزاری جشــن وصال علــوی و اهدای ۲۵۰ ســری جهیزیه به 

نوعروسان تحت حمایت کمیته امداد استان خبر داد.
عیســی بابایی گفت: بــه مناســب فرا رســیدن عیــد غدیر خم 
۲۵۰ ســری جهیزیه به نوعروســان تحت حمایــت کمیته امداد 
گلستان اهدا شد.او افزود: از این تعداد ۵۰ ســری جهیزیه در بین 

نوعروسان گرگانی توزیع شد.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی گلســتان گفــت: تلاش کمیته 
امداد فراهم کــردن زمینه ازدواج موفق و زندگی پایدار اســت که 
علاوه بر اهدای جهیزیه و کمــک هزینه های ازدواج با ارائه خدمات 
مشاوره قبل و بعد از ازدواج و دوره های آموزشــی با هدف تحکیم 
بنیان خانواده، آموزش مهارت های زندگی اســلامی، تربیت فرزند 
و آئین همسرداری برای نوعروســان و زوج های جوان زیر پوشش 
این نهاد انجام می شــود. بابایی تاکید کرد: کمک به تأمین جهیزیه 
دختران زیر پوشــش و پرداخت کمک هزینه ازدواج فرزندان پسر 
از جمله حمایت هــای کمیته امــداد در راســتای ترویج فرهنگ 
حسنه ازدواج اســت تا در ســایه این امر مهم، از بروز آسیب های 

اجتماعی در جامعه پیشگیری شود

طی 3 ماه سال جاری؛
رفع۶نقطهپرحادثهدرمحورهایمواصلاتی

استانکرمانشاه
 کرمانشاه-حســنا فخارزاده  معــاون راهــداری اداره کل 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشــاه گفت: طی ۳ 
ماهه ســال جاری، ۶ نقطه پرحادثه در محورهای مواصلاتی استان 

کرمانشاه ایمن سازی شده است.
 علی ســلیمی گفت: طی ۳ ماهه ســال جاری، ایمن سازی ۶ نقطه 
پرحادثه در محورهای مواصلاتی اســتان کرمانشــاه انجام شــده 

است.
وی گفت: با هماهنگی هــای انجام گرفته، تدابیــر لازم برای تردد 
ایمن زائران اربعین حســینی)ع( در محورهای مواصلاتی اســتان 
کرمانشــاه در اولویت قــرار گرفته اســت و طی ۳ ماهــه ابتدای 
ســال جاری، اصلاح ۶ نقطه به اتمام رســیده و ۹ نقطــه پرحادثه 

دیگر نیز درحال انجام است.
ســلیمی، درباره ۹ نقطــه پرحادثه در درســت اقــدام گفت: در 
محورهای کرمانشاه به بیســتون ۲ نقطه، کرمانشاه به کامیاران ۳ 
نقطه، بیستون به ســنقر و کلیایی، بیســتون به صحنه، کنگاور به 

فش و قلعه شاخانی به میان راهان قرار دارد.
وی درباره نقاط پرحادثه اســتان کرمانشــاه توضیح داد: طی ســال 
گذشــته، ۳۴ نقطه پرحادثه در شهرستان های استان کرمانشاه ایمن 
سازی شده اســت و ۳ پروژه پیچ اول نمازگاه، دم بادام به طرف فش، 
علی آباد به کمربندی اســلام آبادغرب، پروژه های انجام شده مازاد بر 

ابلاغی در سال گذشته اصلاح هندسی شده است.
علی ســلیمی ادامه داد: رفع و اصلاح نقاط پر تصــادف با اقداماتی 
چون احداث تقاطع غیر هم ســطح، دوربرگــردان عریض، تعریض 

تقاطع و احداث رمپ ورود و خروج ایمن به انجام رسید.
وی عنــوان کرد: بــا ایجــاد دسترســی های غیرمجــاز در راه ها، 
دسترســی ناایمن به جاده، ساخت و ســاز در حریم راه ها، تخریب 

راه ها و ... هر ساله نقاط مستعد تصادف افزایش می یابد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان

شسپا ۶۰۰ ریال ســود به ازای هر سهم تقسیم  اصفهان-مریم مومنی 
کرد

ســود خالص شــرکت به رقم بی ســابقه ۴.۱۱۲ میلیارد تومان رسید که 
نســبت به ســال مالی قبل از آن بیانگر رشــد ۳۲ درصدی )ســود خالص 
شرکت اصلی ۳۴ درصد( اســت که بالاترین میزان ســود شرکت در ادوار 
خود بوده اســت. مجمــع عمومی عادی ســال مالی ۱۴۰۱ شــرکت نفت 
ســپاهان  با حضور ۸۸ درصدی ســهامداران حقوقی و حقیقی این شرکت 

در سالن همایش های هتل ارم تهران برگزار شد.
بر اساس دســتور کار جلســه، در ابتدای ارائه گزارش هیات مدیره، دکتر 
محمد امیــر نیکوهمــت مدیرعامل نفت ســپاهان در خصــوص عملکرد 
شــرکت در ســال مالی ۱۴۰۱ اظهار داشــت: درآمد عملیاتی شرکت در 
ســال مالی ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۹.۰۵۳میلیارد تومان شــد که نسبت به سال 
مالی قبل از  آن ۴۳ درصد رشد را نشــان می دهد. همچنین سود عملیاتی 

به ۴.۴۷۴ میلیارد تومان رسید که حاکی از رشد ۴۲ درصدی است.
نیکوهمت افزود: سود ناخالص شــرکت رقم ۵.۳۷۷ میلیارد تومان را ثبت 
کرد که افزایش ۴۴ درصدی داشت. همچنین ســود خالص شرکت به رقم 
بی ســابقه ۴.۱۱۲ میلیارد تومان رسید که نســبت به سال مالی قبل از آن 
بیانگر رشد ۳۲ درصدی )سود خالص شــرکت اصلی ۳۴ درصد( است که 

بالاترین میزان سود شرکت در ادوار خود بوده است.
مدیرعامل نفت ســپاهان اعلام کرد: ثبت رکوردهای فوق در حالی بود که 
هزینه ها و بهای تمام شــده تولید رقم ۱۳.۶۷۶ میلیارد تومان را تشــکیل 
می دهد که در مقایســه با ســال مالی ۱۴۰۰ به میزان ۴۳ درصد افزایش 

داشته است.
نیکو همت میزان تولید انواع روغن موتــور خودرویی و صنعتی و فرآیندی 
و محصــولات جانبی را ۷۲۱ هزار تــن اعلام کرد کــه ۳۳ درصد تولیدات 
چهار شــرکت اصلی تولیــد کننــده روانکار کشــور را در اختیــار دارد. 
همچنین نفت سپاهان ۲۴ درصد ســهم بازار روغن موتور بنزینی و دیزلی 

کشور را به خود اختصاص داد.
این فعال صنعت روانکار اظهار داشــت: اســتانداردهای کیفی برای برخی 
محصولات مانند گریس اخذ شــده که به سودســازی بیشتر شرکت کمک 
می کند. همچنین در تولید ۱۵ مگاوات برق خورشــیدی مشارکت داشته 

ایم و پایانه صادراتی شرکت در بندرعباس تکمیل شده است.
مدیرعامــل نفت ســپاهان تصریح کرد: حجــم فروش انــواع روانکار این 
شــرکت ۷۳۲ هزار تن بــه ارزش ۱۸.۳۵۴ میلیارد تومان بــود که در این 
میان ۲۷۴ هزار تن در بازار داخلی به ارزش ۹.۰۳۶ میلیارد تومان و ۴۵۸ 

هزار تن به ارزش ۹.۳۱۹ میلیارد تومان سهم فروش صادراتی بود.

نیکوهمت با اشــاره به اینکــه بازارکشــورهای همســایه همچون عراق، 
افغانســتان، ارمنســتان، بازارها کشــورهای آفریقایی و آمریکای جنوبی 
در استراتژی تنوع بخشــی صادرات این شــرکت قرار دارد، افزود: تامین 
خوراک، نوســان نرخ ارز، افزایش قیمــت خوراک و هزینه هــای تولید و 

تحریمها را از جمله ریسک های شرکت به شمار می رود.
مدیرعامل نفت ســپاهان در خصوص پروژه های توســعه ای شرکت اعلام 
کرد: شرکت نفت ســپاهان به منظور گســترش فضای کسب وکار، ارتقای 
کیفیت محصولات و خدمات، تنوع بخشــی به ســبد محصــولات، حفظ 
توان رقابتی در بازار و افزایش ســودآوری ، اجرا ی پروژه های توســعه ای 
ســه گانه را با ۱۵۰ میلیون دلار تامین مالی در دســتور کار قرار داده که با 
بهره برداری از این پروژه ها، این شــرکت انواع روغن های با کیفیت برتر و 
سازگار با محیط زیست  را مطابق بالاترین اســتانداردهای جهانی، تولید و 

روانه بازارهای داخلی و خارجی خواهد کرد.

مجمع عمومی سال مالی ۱۴۰۱ نفت سپاهان برگزار شد؛

افزایشدرآمدعملیاتیوسودشسپا



نحوه شناسایی و میزان مالیات خانه های خالی
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی ضمن تشــریح نحوه شناســایی و 
میزان مالیات خانه های خالی اعلام کــرد که حدود ۶۳ هزار خانه خالی 
شناسایی و برای مالکین این خانه ها برگه مطالبات مالیاتی صادر شده 

است.
مهدی موحدی بکنظر، با بیان اینکه ســازمان امــور مالیاتی اطلاعات 
خانه های خالی را از سامانه ملی املاک و اســکان که زیر نظر وزارت راه 
و شهرسازی است دریافت می کند، اظهار کرد: بر اساس این اطلاعات، 
برای فردی که بیش از دو واحد خانه خالــی دارد، برگه مطالبه مالیاتی 
صادر شده است. البته این برگه ها بر اساس اطلاعات سال ۱۴۰۰ است، 
بر این اساس حدود ۶۳ هزار خانه خالی شناســایی و برای مالکین این 

خانه ها برگه مطالبات مالیاتی صادر شده است.
وی ادامه داد: در فاز نخست حدود ۵۱۵ هزار واحد خالی شناسایی شده 
بود که تعداد آن بعد از اصلاح و پالایش کمتر شــد؛ در این راســتا برای 
اینکه با اطمینان بیشــتری نســبت به صدور برگه مالیات اقدام کنیم، 

مبنا دو خانه به بالا قرار گرفت.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی در ادامه درمورد نحوه شناســایی 
خانه های خالی توضیح داد: به موجب قانون هر واحد مسکونی واقع در 
کلیه شــهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت که به استناد سامانه ملی 
املاک کشور در هر ســال مالیاتی در مجموع بیش از ۱۲۰ روز ساکن یا 
کاربر نداشته باشد به عنوان خانه خالی شــناخته می شود و اگر به ازای 
هر ماه بیش از این زمان یاد شــده خالی باشد بدون لحاظ معافیت های 
مندرج در قانون مالیات های مســتقیم به حکم مــاده ۵۴ مکرر قانون 
مالیات های مستقیم ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد 

اجاره املاک خواهد شد.

رییسگروهآمارهایسازمانمالیاتیخبرداد
 رشد ۴۱ درصدی وصول درآمدهای مالیاتی

 در فصل بهار
رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان مالیاتی کشور اعلام کرد: 
۱۳۷ هزار میلیارد تومــان درآمد مالیاتی از آغاز ســال ۱۴۰۲ تا پایان 
خرداد ماه وصول شده اســت که این آمار نســبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۴۱ درصد رشد داشته است.
»مجتبی امیری« اظهار داشــت: در فصل بهار امسال ۱۳۷ هزار و ۱۸۸ 
میلیارد تومان درآمد مالیاتی در منابع مالیات های مســتقیم، کالاها و 
خدمات وصول شده است که این رقم تحقق ۷۳ درصدی نسبت به رقم 

مصوب قانون بودجه را نشان می دهد.
وی ادامه داد: در سه ماه اول سال گذشته، ۹۷ هزار و ۵۵۴ میلیارد تومان 
درآمدهای مالیاتی وصول شده بود که بهار امسال نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته شاهد رشد چشمگیری هستیم.

رییس گروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان مالیاتی گفت: از مجموع 
وصولی درآمدهای مالیاتی، بیــش از ۸۰ هــزار و ۶۲۶ میلیارد تومان 
مربوط به مالیات های مســتقیم با ۷۲ درصد تحقق نســبت به قانون 
بودجه امســال و ۴۲ درصد رشد نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 

بوده است.
امیری با بیان اینکه مالیات های مســتقیم شــامل مالیات بر اشخاص 
حقوقــی، مالیات بردرآمــد و مالیات بر ثروت می شــود، بیــان کرد: 
همچنین مالیات اشــخاص حقوقی در همین مــدت ۴۵ هزار و ۶۴۲ 
میلیارد تومان وصول شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 

۲۲ درصدی را نشان می دهد.

پرداخت 12 درصد مالیات ها توسط کارکنان بخش 
عمومی و خصوصی

وی تاکید کــرد: درآمد حاصل از مالیــات بر حقوق برابر بــا ۱۶ هزار و 
۳۹۱ میلیارد تومان اســت که حدود ۱۲ درصد کل درآمدهای مالیاتی 
را به خود اختصاص داده اســت؛ همچنین ۲۷ هزار میلیارد تومان سهم 
مالیات بر درآمدها وصول شد که نســبت به مدت مشابه سال قبل رشد 

۷۵ درصدی را به همراه داشت.
رییس گــروه برنامه ریزی و آمارهای ســازمان مالیاتی بــا بیان اینکه 
مالیات بر ثروت هفت هزار و ۷۹۰ میلیارد تومان وصول شد، بیان کرد: 
این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشــته که ۳ هزار و ۹۰۰ میلیارد 

تومان بوده است، رشد ۱۰۰ درصدی را نشان می دهد.
امیری ادامــه داد: ۵۶ هزار میلیــارد تومان درآمد مربــوط به وصولی 
مالیات در بخش کالاها و خدمات با ۷۴ درصد تحقق نسبت به بودجه و 

۳۹ درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
وی گفت: مالیات های مستقیم با ۵۹ درصد ســهم در کل درآمدهای 

مالیات بیشترین وصولی مالیاتی را به خود اختصاص می دهد.

دولت درباره ارز بخش خصوصی نباید مانند 
ارزهای نفتی عمل کند

رئیس مرکز پژوهش های اتاق ایران با بیان اینکه سیاســت های پولی 
کشور منسوخ است، گفت: دولت نباید درباره ارز بخش خصوصی مانند 

ارزهای نفتی عمل کند.
 محمد قاســمی با ارائه گزارش این مرکز در نشست هیئت نمایندگان 
اظهار داشت: شبکه اقتصاد ایران در ۶۰ سال گذشته با وجود تلاش های 
صورت گرفته پیوندهای ضعیفی با بخش های پیشــین و پســین خود 
داشته است. برای ۱۰ سال آینده اقتصاد کشــور باید یک هدف داشته 

باشد که آن نیز تقویت تولید رقابت پذیر است.
رئیس مرکز پژوهش های اتــاق بازرگانی ایران ادامــه داد: برای بهبود 
اقتصاد ۱۲۳ پیشــنهاد داریم که از این میان ۵۰ مورد در اولویت است 
که مهم ترین های آن شامل گســترش رقابت و فعالیت های اقتصادی و 
مبارزه با انحصار، ثبات بخشــی به اقتصاد، ارتقا سرمایه گذاری، کاهش 

فقر و بهبود نظام توزیع در آمد و بهبود محیط کسب و کار است.
وی افزود: برای تحقق این اولویت ها پیشنهادات ما در اتاق آن است که 
دولت از مداخله در سازکار بازار به ویژه قیمت گذاری خود را کنار بکشد.

قاسمی تصریح کرد: استدلال دولت برای تداوم قیمت گذاری آن است 
که نهاده هایی مانند آب و انرژی را به صــورت یارانه ای در اختیار تولید 
کنندگان قرار می دهد به همین منظور باید قیمت گذاری نیز داشــته 
باشد.وی اظهار داشــت: دولت می تواند ظرف برنامه ای ۱۰ ساله قیمت 

گذاری را بر اساس سند استراتژیک صنعتی خود هدفمند کند.
قاسمی اظهار داشت: سیاســت های ارزی کشور در ۵۰ سال گذشته در 
راستای حمایت از واردات و تضعیف صادرات بوده و صنعت زدایی کرده 
اســت.وی گفت: دولت حــق دارد ارز حاصل از نفت و گاز را بر اســاس 
تصمیــم نمایندگان مردم در مجلــس عمل کند اما دربــاره ارز بخش 

خصوصی نباید مانند ارزهای نفتی عمل کند.

آژانسبینالمللیانرژیخبرداد
وزانه نفت ایران  افزایش ۸۰ هزار بشکه ای تولید ر

و تثبیت جایگاه چهارمی در اوپک
 آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد تولید روزانه نفت ایران در پنجمین 
ماه سال جاری میلادی ۸۰ هزار بشــکه افزایش یافته و به ۲ میلیون و 

۸۷۰ هزار بشکه رسیده است.
 آژانس بین المللی انرژی در جدیدترین گزارش ماهانه خود از بازار نفت 
جهان، کل تولید نفت اوپک در پنجمین ماه سال میلادی جاری را ۲۸ 
میلیون و ۵۰۰ هزار بشــکه در روز اعلام کرده که این رقم نسبت به ماه 

قبل از آن ۳۸۰ هزار بشکه در روز کاهش داشته است.
مجموع تولیــد نفت ۱۳ عضو اوپــک در ماه آوریــل ۲۰۲۳ بالغ بر ۲۸ 

میلیون و ۸۸۰ هزار بشکه در روز اعلام شده بود.
بر اســاس این گزارش ایران بیشــترین میزان افزایش تولید نفت را در 
میان اعضای اوپک در این ماه تجربه کرده اســت. تولید نفت آنگولا در 
این ماه ۵۰ هزار بشــکه در روز، گابن ۱۰ هزار بشکه در روز، نیجریه ۲۰ 
هزار بشکه در روز، لیبی ۲۰ هزار بشــکه در روز و ونزوئلا ۲۰ هزار بشکه 
در روز افزایش داشته است. سایر اعضا یا با کاهش تولید مواجه شده اند 

و یا تولیدشان تغییری نداشته است.
تولید روزانه نفت خام ایران در می ۲۰۲۳ نســبت به ماه قبل از آن ۸۰ 
هزار بشکه افزایش یافته و به ۲ میلیون و ۸۷۰ هزار بشکه در روز رسیده 
اســت. ایران در ماه آوریل ۲ میلیــون و ۷۹۰ هزار بشــکه در روز نفت 
تولید کرده بود. در ماه پیش نیز تولید نفت ایران بیش از ۶۰ هزار بشکه 

افزایش یافته بود.
ایران طی ماه های اخیر با افزایش متوالی تولید نفت خود توانسته است 
با کنار زدن کویــت جایگاه چهارمی خود در اوپــک از نظر میزان تولید 
نفت را تثبیت کنــد. کویت در ماه می ۲ میلیون و ۵۷۰ هزار بشــکه در 
روز نفت تولید کرده است و پس از ایران به عنوان پنجمین تولیدکننده 

بزرگ اوپک شناخته شده است.
عربســتان با تولید ۹ میلیون و ۹۸۰ هزار بشکه در روز نفت بزرگ ترین 
تولیدکننده اوپک در ماه می بوده و عراق با ۴ میلیون و ۹۰ هزار بشکه در 
روز در رتبه دوم و امارات با ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه در روز در رتبه 
سوم قرار گرفته اند. تولید نفت عربستان در ماه می ۵۰۰ هزار بشکه در 

روز کاهش داشته است.

رکورد مصرف برق در هفته جاری می شکند؟
هفته گذشته مصرف برق کشــور از ۷۰هزار مگاوات گذر کرد و رکورد 
جدیدی را در ســال های اخیر به ثبت رســاند اما ظاهرا قرار است این 

رکورد در هفته جاری شکسته شود.
در هفته جاری گرم ترین روزهای ســال را تجربه خواهیم کرد؛ گرمایی 
که ممکن اســت پایداری شــبکه برق را دچار اختلال کنــد و نیاز به 
همکاری مردم در این روزها به شــدت احساس می شود. هفته گذشته 
بود که مصرف برق کشور رکورد ۷۰ هزار مگاوات را به نام خود ثبت کرد 
در حالی که سال گذشته بیشترین میزان مصرف برق در کشور مربوط 

به ۲۵ مردادماه و با مصرف ۶۹ هزار و ۴۸۷ مگاوات بوده است.
اگرچه ۴۰ درصد از مشترکان برق از ابتدای ورود به پیک گرما مشمول 
پاداش مصرف شــدند، اما به گفته ســخنگوی صنعت برق شبکه برق 
کشــور پایدار اســت اما با توجه به تداوم گرما و افزایش مصرف برق به 
همه مشــترکان خانگی و تجاری توصیه می کنیم مدیریت مصرف برق 
را جدی بگیرنــد. زیرا همه همکاران صنعت برق کشــور در بخش های 
مختلف از جمله نیروگاه ها، شرکت های توزیع و انتقال نیروی برق برای 

تأمین برق پایدار و مطمئن برای همه مشترکان در تلاش هستند.

حالا هم گفته می شود شدت مصرف انرژی ایران ۲ برابر متوسط جهانی 
اســت عبدالصاحب ارجمند مدیر کل دفتر راهبری و نظارت بر انتقال و 
توزیع برق وزارت نیرو در رابطه با مصرف برق در ایران گفته است: ایران 
در حوزه تولید انرژی رتبه چهاردهــم را در جهان دارد که این امر نقش 
مهمی در فرایند توســعه اقتصادی، افزایش رفاه و نیز امنیت جامعه در 

بخش های مختلف داشته است.
به گفته این مقام مســئول بر اســاس آمارهای منتشــر شــده توسط 
سازمان های بین المللی در حال حاضر ۹۹.۹ درصد مردم ایران به انرژی 
برق دسترسی دارند و از دو سال گذشته نیز توزیع پنل های خورشیدی 
قابل حمل به عشــایر در دســتور کار قرار گرفته و تا کنون در این حوزه 

بیش از ۲۰ هزار پنل خورشیدی میان عشایر کشور توزیع شده است.
وی اضافه کرد: یکی از مشــکلات بزرگ ایران در حوزه مصرف برق، بالا 
بودن شدت انرژی اســت که در حال حاضر ۴ برابر متوسط کشورهای 
توســعه یافته و ۲ برابر متوســط جهانی اســت که در صورت اجرای 
طرح های بهینه سازی مصرف می توانیم شدت انرژی ایران را نیز تا یک 

چهارم کاهش دهیم.
به نظر می رسد با هشدارهای ســازمان هواشناسی مبنی بر افزایش دما 
در روزهای جــاری و به خصوص دمای ۴۵ درجه در تهران بهتر اســت 
مشــترکان برق هم مصرف بهینه برق را در پیش بگیرند تا به پایداری 

شبکه برق کمک کنند و هم مشمول پاداش شوند.

سخنگویصنعتبرق:
خاموشی برنامه ریزی شده نداریم

ســخنگوی صنعت برق گفت: به دلیل افزایش دمای هوا رکورد مصرف 
برق به ۷۱۵۰۰ مگاوات رسید، ولی شــبکه سراسری برق پایدار است و 

خاموشی برنامه ریزی شده ای را در دستور کار نداریم.
مصطفی رجبی مشهدی با بیان اینکه روز گذشته تقاضای مصرف برق 
تا ۷۱ هزار و ۵۰۰ مگاوات پیش رفته که همین مســاله فشار زیادی را 
روی شبکه و تاسیسات برق ایجاد کرده است، اظهار کرد: اکنون شرایط 
تامین برق پایدار است اما افزایش مصرف احتمال وقوع حوادث  را زیاد 
می کند که با کاهش مصرف توســط مشــترکان حوادث روی شــبکه 

کاهش می یابد.
وی با تاکید بر اینکه تمام کارکنــان و تجهیزات صنعت برق در آمادگی 
کامل هستند، تصریح کرد: نیازمند همراهی همه مشترکان برای گذر 
این شرایط هســتیم. لازم است همه مشــترکان با رعایت بیشتر موارد 
مدیریت مصرف صنعت برق را یاری کنند تا گرمای هوا مانع برق رسانی 
نشود.ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه هیچ برنامه ای برای انتشار 
جداول خاموشــی وجود ندارد و با همکاری مردم می توانیم تابستان را 
پشت سر بگذاریم، گفت: مشــترکان با رعایت بیشتر نه تنها می توانند 
پاداش صرفه جویی بگیرند بلکه پایداری شــبکه بــرق را هم تضمین 

خواهند کرد.
به گفته رجبی مشهری اکنو ن شــرایط پایدار است اما اگر مشترکان با 
مشکل مواجه شدند می توانند به سامانه ۱۲۱ موضوع را گزارش دهند، 

همکاران ما نیز در زمانی کوتاه مشکل را برطرف خواهند کرد.
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پیشنهاد وزیر اقتصاد برای باز شدن مسیر ویژه تأمین 
وژه های نهضت ملی مسکن مالی پر

خریدار   وزیر امور اقتصادی و دارایی از پیشنهاد 
این وزارتخانه در شــورای پول و اعتبــار برای باز 
کردن یک مسیر ویژه برای تأمین مالی پروژه های 
نهضت ملی مســکن در چارچوب سیاست های 

کنترل نقدینگی بانک مرکزی خبر داد.
»سید احسان خاندوزی« در آیین معارفه »سید 
عباس حسینی« به عنوان مدیر عامل جدید بانک 
مســکن، اظهار داشــت: با توجه به تکمیل سقف 
تعهدات در نظر گرفته شــده بــرای این بانک در 
خصوص اجرای طرح نهضت ملی مســکن، بنظر 
می رســد ادامه کار با مشــکلاتی مواجه شود؛ به 
همین لحاظ در شورای پول و اعتبار یک موضوعی 
را مطرح کردم مبنی بر اینکه می شود راهی اتخاذ 
کرد که با حفظ سیاســت کنترل نقدینگی بانک 
مرکزی، یک مســیر ویژه برای تأمین مالی پروژه 

های مسکن در نظر گرفت.
وزیر اقتصــاد افزود: نظر اجمالــی رئیس جمهور 
در خصوص این موضوع مثبت اســت و ملاحظه 
ایشان فقط بر این است که تسهیلات باید اصابت 
واقعی به بخش تولید مســکن داشــته باشد، به 
این معنا که شــما بتوانید اطمینان حاصل کنید 
تسهیلات پرداخت شــده برای اهداف غیرمتبط 

در حساب  واسطه رسوب نمی کند.
خانــدوزی تصریح کرد: اگر بانک مســکن بتواند 
با هر روشــی، اعم از تأمین زنجیره ای یا هر روش 
دیگری، اقدامی انجام دهد که تسهیلات اعطایی، 
مســتقیم به ذینفع نهایی برسد و اطمینان خاطر 
رئیس جمهوری در این خصوص جلب شود، قادر 
خواهیم بود امســال مجوز ویژه ای برای این بانک 

در حوزه پروژه های نهضت ملی مسکن بگیریم.
وزیر اقتصــاد خطاب به مدیر عامــل جدید بانک 
مســکن تأکید کرد: این موضوع فارغ از مســایل 
درونی بانک و سایر ملاحظات، در سطح سیاست 
کلان تأمین مالی مســکن، باید به عنوان اولویت 

شــماره یک پیگیری ها قــرار گیــرد و وزیر راه و 
شهرســازی نیز علاقه مند اســت در این زمینه 

کمک کند.
وی عنوان کرد: البته فعلا پیشــنهادات وزارت راه 
و شهر سازی در شــورای پول و اعتبار، متمرکز بر 
کاهش نرخ تسهیلات از ۲۳ به ۱۸ درصد است اما 
تحلیل کارشناســی ما در وزارت اقتصاد این است 
که فارغ از مساله نرخ سود، در مورد سقف اعتبار، 
نیازمند یک خط ویژه و مســیر مجزایی در حوزه 

مسکن هستیم.
خاندوزی یادآور شــد: البته نباید فراموش شود، 
بــرای رفــع دغدغه جــدی رئیــس جمهوری، 
تسهیلات صرف اهداف تعیین شده باشد و زمینه 
ســفته بازی برای برخی ایجاد نشود و تمهیداتی 
اتخاذ کنید تا پیشنهاد لازم برای تحقق این امر را 

به شورای پول و اعتبار ارسال کنیم.
خانــدوزی همچنین بــا تأکید بر ضــرورت به 
کارگیری شــیوه هایی در قالب انواع تضامین که 
بتواند به فعال شدن تولید کنندگان بخش مسکن 
در کوتــاه مدت کمک کند؛ تســریع در واگذاری 
دارایی های مازاد بانک مسکن را فرصت جدیدی 
عنوان کرد که می تواند باعث مولد سازی منابع آن 
در جهت پروژه های مد نظر این بانک، چه در قالب 

مدل های تسهیلاتی و چه مشارکتی، شود.
وزیر اقتصاد از هیات مدیره بانک مسکن خواست، 
فهرســتی از مجموع دارایی هــای قابل واگذاری 
بانــک را تهیه کنند تــا وی بتواند با اســتفاده از 
ظرفیت هیات مولد ســازی و کمک های معاون 
اول رئیــس جمهــور، مصوبــات لازم را جهت 

واگذاری، اخذ کند.
»سید عباس حســینی« مدیر عامل جدید بانک 
مســکن در این مراســم گفت: در حــال حاضر، 
موضوع تامین مسکن مناسب برای مستضعفین 
جامعه و همچنین زوج های جــوان، مورد تاکید 

رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهوری است که با 
تمام قوا در این مسیر گام برمی داریم.

وی همچنین با اشاره به ضرورت پیگیری اجرای 
کامل قانون نهضت ملی مسکن، بر اهمیت دانش 
روز در مسکن ســازی تاکید و اهم استراتژی ها و 
برنامه هــای کلان حمایت مالــی و اولویت های 
خود در بانک مســکن را )در کلی ترین حالت( از 
جمله حمایت از الگوی مســکن ایرانی اســلامی 
متناسب با شــرایط اقلیمی و زیســت محیطی 
هر شــهر و منطقه و در راستای توســعه پایدار، 
حمایــت از شــرکت های دانش بنیــان فعال در 
حوزه ســاخت مســکن با تاکید بر فن آوری های 
نوین در تولید و ســاخت محصــولات، مصالح و 
تجهیزات ســاختمان ســازی )تاکید بر توسعه و 
گســترش انبوه ســازی با فن آوری های نوین با 
ارایه برنامه های متعدد حمایــت مالی(، حمایت 
از ساخت مسکن در روستاها و شهرهای مرزی با 
هدف تحقق عدالت اجتماعی، تمرکززدایی، رشد 
و توسعه متوازن اقتصادی کشــور و جلوگیری از 
مهاجرت روستائیان به شهرها، حمایت از ساخت 
خانه های سبز و شهرسازی با ویژگی های استفاده 
از انرژی های تجدید پذیر و پــاک از قبیل: انرژی 
خورشــیدی و باد و مدیریت پســماند و مصرف 

انرژی  عنوان کرد.
به گفته حســینی، بهبود کمیــت و کیفیت ارایه 
خدمات مالــی و تســهیلات بانک بــا تاکید بر 
ارایه ســریع و آســان خدمات بانکی مورد نیاز به 
مشتریان و طراحی و توسعه ابزارهای مالی جدید 
برای پاســخگویی به تقاضاهای متنوع، استقرار 
Core Bank� )کامل سیستم بانکداری متمرکز 

ing( و تقویت بانکداری الکترونیکی و شــرکتی و 
ارتقاء شفافیت و شــاخص های سلامت و نظارت 
بانکی از جمله دیگــر اولویت هــای کاری بانک 

مسکن در دوره جدید خواهند بود.

دبیر کانون مرغداران گوشــتی با بیان  خریدار 
اینکه مرغ همیشــه از اقلام مصرفــی موجود در 
کشــور، ارزان تر بوده و اکنون قیمــت مرغ گران 
نیست، گفت: قیمت تمام شده مرغ برای مرغدار 
۵۷ هزار تومان است که با این قیمت، گوشت مرغ 
در بــازار نباید بیش از ۸۰ هزار تومــان در اختیار 
مصرف کننده قــرار بگیرد.»پرویز فروغی« در در 
یک برنامه تلویزیونی دربــاره افزایش قیمت مرغ 
در بازار، افزود: اکنون قیمت گوشت مرغ در حال 
نزدیک شــدن به قیمت واقعی خود است، اما در 
حال حاضــر دلیل بالا رفتن قیمــت مرغ کاهش 
تولید است و مرغداران با تمام ظرفیت خود تولید 
نمی کنند.وی یکی از مشــکلات را تامین نهاده ها 
دانســت و اضافه کرد: تولیدکننده پــول نهاده را 
واریز و ۲ ماه بعد نهــاده را دریافت می کند که در 

این مدت باید نهاده را از بازار آزاد تهیه کند.
دبیر کانون سراســری مرغداران گوشتی اضافه 
کرد: در این مدت دو ماه طول می کشــد تا نهاده 

به دست تولیدکننده برســد؛ بنابراین هزینه های 
تولید افزایــش می یابدفروغی با تاکیــد بر اینکه 
مرغ در حال حاضر به قیمــت واقعی خود نزدیک 
شــده و قبول نداریم که مرغ گران شــده است، 
گفت: مرغــدار نهایتا ۵۷ تا ۵۸ هــزار تومان مرغ 
را به فروش می رســاند و نهادهای نظارتی باید به 
این موضــوع ورود کنند که چرا گشــوت مرغ در 
بازار ۱۰۰ هزار تومان به فروش می رسد. این مبلغ 

اضافی به جیب تولیدکننده نمی رود.
وی تاکید کرد: قیمت مصــوب مرغ زنده کیلویی 
۵۲ هزار تومان اســت که ما به آن معترض بودیم، 
زیرا قیمت مرغ برای تولیدکننده ۵۷ هزار تومان 
تمام می شــود و اصلا اجازه فــروش در خارج از 
شــبکه را نداریم و مرغ را خارج از این شــبکه به 

فروش نمی رسانیم.
دبیر کانون سراســری مرغداران گوشــتی بیان 
کرد: تولیدکننده حتی نمی توانــد مرغ را ۲ هزار 
تومان بیشــتر بفروشــد؛ وقتی از درب مرغداری 

خارج شود تولیدکننده نمی داند این مرغ خارج از 
شبکه عرضه می شود یا خیر؛ تولیدکننده با مجوز 
دامپزشــکی مرغ را به فروش می رســاند و بدون 

مجوز اصلا فروش مرغ امکان پذیر نیست.
فروغی گفت: تعزیرات فقط با تولیدکننده برخورد 
می کند. قیمــت مرغ بر اســاس مولفه های تولید 
تعیین می شود و به تولید کننده ربطی ندارد. مواد 
اولیه تولید وقتی ارزان در اختیــار ما قرار بگیرد، 
مرغ ارزان هــم در اختیــار مصرف کننده قرار می 
گیرد. بر اســاس قیمت مصوب ۵۲ هــزار تومانی 
قیمت مرغ زنده اعلامی دولت، قیمت گوشت مرغ 
برای مصرف کننده باید ۷۳ هزار تومان باشد.وی 
تصریح کرد: قیمت تمام شده مرغ برای مرغدار ۵۷ 
هزار تومان است که گوشت مرغ باید به قیمت ۸۰ 
هزار تومان )قیمت فعلی مــرغ در بازار( در اختیار 
مصرف کننده قرار بگیرد؛ اگــر مولفه های تولید با 
قیمت ارزان تر در اختیار مرغدار قرار بگیرد، قطعا 

قیمت مرغ هم ارزان می شود.

سهام

نوید رجایــی گفــت: توصیه به 
ســهامداران این اســت بخشی 
از پرتفوی را برای خرید ســهام 
کوتاه مدتی اختصــاص دهند و 
بهترین زمان اصلاح پرتفوی نیز 

هم اکنون است.
نوید رجایــی کارشــناس بازار 
ســرمایه درباره آخرین وضعیت 
بازار ســرمایه گفت: بعد از رشد 
دلار از قیمــت ۳۲ هــزار تومان 
تا قیمت ۶۰ هزار تومــان، ایران 
وارد یک دوره رکودی شده است 
و این عامــل بر بــازار بورس هم 

تأثیر گذاشته است. در 
حال حاضر چشم انداز 
رشــدی را نمی تــوان 
متصــور بــود چــون 
مجموعــه ای از عوامل 
مختلف مانــع از تولید 
و سودآوری شرکت ها 

شده اند.
رجایــی افــزود: از ســوی دیگر 
برجام اگرچــه رخ نداده اســت 
اما فروش راحت تر نفت توســط 
ایران باعث شده ارز راحت تر وارد 
کشور شود و همین عامل مانع از 

جهش قیمــت دلار به 
کانال های بالاتر شــده 

است.
این کارشــناس بازار 
اضافه کرد:  ســرمایه 
اگــر نگاهی بــه اکثر 
باشیم  داشته  سهم ها 
متوجــه خواهیم شــد در جای 
خوبی قــرار دارند امــا بنزینی 
برای رشــد نیز وجــود ندارد. 
شــاید ســهامداران از وضعیت 
فعلی بورس راضی نباشند اما این 
وضعیت عقلایی ستودنی است و 

اگر تک سهم های درست انتخاب 
شــود می توان از این بــازار بازده 

خوبی را گرفت.
رجایی در پایان گفت: پس توصیه 
به سهامداران این است بخشی از 
پرتفوی را برای خرید سهام کوتاه 
مدتی اختصاص دهند و بهترین 
زمان اصــلاح پرتفــوی نیز هم 
اکنون است. بعضی از سهم هایی 
هســتند که به هیچ وجه ارزنده 
نیســتند این مــوارد گزینه های 
خوبــی بــرای ســرمایه گذاری 

نیستند.

بهترین توصیه برای سهامداران در شرایط فعلی چیست؟

انرژیشعبه  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

وشی نمی کنند دبیر کانون سراسری مرغداران گوشتی:مرغداران گران فر


